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“Türkiye ile birlikte 5 ülkede  90’ı aşkın 
şubeyle hizmet veriyoruz. Gönül Kahvesi, 

ülkemizin tek butik kahve zinciri. Dünyada 
bir gün herkes Türk kahvesini tadacak.”

“Temel hedefimiz Türkiye’nin enerji ithalatını 
azaltmak. Yerli ve yenilenebilir enerjiyi, 

enerji piyasalarımızın kalbine yerleştirmek. 
Bu nedenle geçmişteki başarılardan 

daha çok geleceğe bakıyoruz. ”
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ENERJİ VE TABİİ KAYNAKLAR BAKANI 
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AYLIK İŞ VE EKONOMİ DERGİSİ MOUNTHLY BUSINESS AND ECONOMICS MAGAZINE

Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanı Fatih Dönmez, 
EKOVİTRİN Ağustos sayısı için özel bir makale ka-
leme aldı. Bakan Dönmez, “Milli Enerji Politika-
mız” başlıklı makalesinde son 18 yılda “Bağımsız 
Enerji, Güçlü Türkiye” hedefiyle pek çok projenin 
hayata geçirildiğini belirtiyor.  Bu süreçte yapılan 
yatırımlarla hedeflenen politika; Türkiye’nin ener-
jide merkez bir ülke konumuna getirilmesi. Enerji 
ve Tabii Kaynaklar Bakanı Fatih Dönmez, altını çi-
zerek şunu belirtiyor: “Enerjide merkez ülke ol-
mak için üretimden dağıtıma uzanan enerji de-
ğer zincirinin çok ötesinde hedef ve stratejiler 
belirledik.”  Bakan Dönmez, bu hedef ve stratejiler 
doğrultusunda yerli Ar-Ge ve yerli üretimle Tür-
kiye’yi enerji teknolojilerinde de merkez üs haline 
getirecek yeni adımların eşgüdümlü olarak atıldı-
ğını söylüyor.

Bu sebeple Türkiye Cumhuriyeti Devleti son 18 
yıldan bu yana sürdürdüğü “Milli Enerji ve Ma-
den Politikalarıyla”, yerli ve yenilenebilir enerji 
başta olmak üzere pek çok alanda büyük mesafe-
ler kat etti. Bakan Dönmez’in de makalesinde be-
lirttiği gibi, 2020’nin ilk yarısı yenilenebilir enerjide 
rekor ve teknolojik atılım dönemi olarak öne çık-
tı. Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanı Fatih Dönmez, 
makalesinde 2020 Nisan ayında üretilen elektriğin 
yüzde 79,6’sını yerli ve yenilenebilir kaynaklardan 
elde ettiğimizi ve aylık bazda son 20 yılın en yük-
sek oranına ulaşılarak önemli bir rekora imza atıl-
dığını vurguluyor. 

Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanı Dönmez’in 
makalesinde yer alan şu ifadeler dikkat çekici: 
“Bugün rahatlıkla söyleyebiliriz ki yenilenebi-
lir enerjide dünyada önde gelen ülkeler arasın-
da yer alıyoruz. Kaynaklarımızı verimli ve etkin 
kullanarak izlediğimiz politikalarımızla yenile-
nebilir kurulu gücünde dünyada on üçüncü, Av-
rupa’da altıncı sıradayız. Jeotermalde Avrupa’da 
birinci, hidroelektrikte ikinci, rüzgâr ve güneş-
te yedinci, biyokütlede ise on birinci sıradayız.  
Ürettiğimiz elektriğin yüzde 33,3’ünü hidrolik-
ten elde ederek suyumuzu enerjiye dönüştürü-
yoruz. 2020’nin ilk 6 ayında hidrolik kaynaklar-
dan elde ettiğimiz elektrikle 2002 Türkiye’sinin 
neredeyse tüm elektrik ihtiyacını karşılayabile-
cek güce ulaştık.”

Son iki yılda devreye alınan bin 439 MW kurulu 
güçteki 52 hidroelektrik santrali için geçtiğimiz ay 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın da İstan-
bul’dan telekonferans ile katıldığı toplu açılış töre-
ni yapıldı. Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanı Fatih 
Dönmez, 11.3 milyar liraya mal olan hidroelektrik 

santrallerinin 1.85 milyon hanenin elektrik ihtiya-
cını karşılayacağını açıkladı. 

Bu başarıyı en güçlü şekilde alkışlıyorum. Cum-
hurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın liderliğinde 
Türkiye Cumhuriyeti Devleti, Milli Savunma Sana-
yiinde dışa bağımlılığı yüzde 20’lere çekip, milli ve 
yerli üretimi yüzde 80’lere çıkardı. Aynı başarıyı 
enerji alanında da gösteriyoruz. 

Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanı Fatih Dönmez, 
EKOVİTRİN için kaleme aldığı makalesinde şöy-
le diyor: “Temel hedefimiz Türkiye’nin enerji it-
halatını azaltmak. Yerli ve yenilenebilir enerji-
yi, enerji piyasalarımızın kalbine yerleştirmek. 
Elektriğimizi yerli kaynaklardan üretirken, ener-
ji teknolojilerini de yerlileştirme gayretindeyiz. 
Sadece yurtiçine değil yurtdışına da üretici ola-
rak açılan bir teknoloji merkezine dönüşeceğiz.”

Geçmişte Türkiye’nin ayağına adeta pran-
ga olan “savunma ve enerjide dışa bağımlılığın” 
azaltılması son derece önemli. Çünkü bu iki sek-
törde dışa bağımlı olmak hem dış ticaret açığımı-
zın büyümesine yol açıyor, hem de ülkemizin gele-
ceğini ve milli güvenliğini tehdit ediyordu.

KALYON ENERJİ’DEN ENTEGRE 
GÜNEŞ PANELİ FABRİKASI

Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanı Fatih Dön-
mez’in makalesinde belirttiği gibi, Türkiye’nin he-
defi enerji ve enerji teknolojilerinde ithalatı azalt-
mak. Bu sebeple “Milli Enerji Politikamızın” omur-
gasını milli ve yerli üretim oluşturuyor. Kalyon 
Holding bünyesinde yer alan Kalyon Enerji de bu 
hedef doğrultusunda stratejik öneme sahip bir ya-
tırıma imza attı. 2017 yılında “milli ve yerli enerji” 
politikası kapsamında “Yenilenebilir Enerji Kay-
nak Alanları Güneş Enerjisi (YEKA GES-1)” proje-
si hayata geçirildi. Kalyon Enerji, Ankara’da Baş-
kent Organize Sanayi Bölgesi’nde kurduğu fabri-
kada “Made In Turkey” imzalı güneş panellerinin 
üretimine Ağustos ayında başlamaya hazırlanıyor. 
Açılışı Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan ta-
rafından gerçekleştirilecek olan tesisler Avrupa 
ve Ortadoğu’daki ilk entegre güneş paneli fabrika-
sı özelliğini taşıyor. Karapınar Güneş Enerji Sant-
rali (GES) ile birlikte yaklaşık 1,4 milyar dolarlık 
bir yatırımla üretime başlayacak olan fabrika, yıl-
lık 500 MW güneş paneli üretim kapasitesine sa-
hip olacak. 

Türkiye’nin geleceği açısından stratejik öneme 
sahip bu tesislerin hayata geçirilmesinde emeği 
geçen herkesi kutluyorum. Ülkemize hayırlı uğur-
lu olsun.
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Enerji ve Tabii Kaynaklar 
Bakanı Fatih Dönmez, 
EKOVİTRİN’E yazdı 

MİLLİ ENERJİ 
POLİTİKAMIZ

Gönül Kahvesi Yönetim 
Kurulu Üyesi Kemal Yardımcı: 

“TÜRKİYE’NİN 
GLOBAL 
MARKASIYIZ”

UFRAD FranchIsIng Derneği 
Genel Başkanı
Doç. Dr. Mustafa Aydın: 

“FRANCHISING 
SEKTÖRÜ
BÜYÜK 
BİR SINAV 
VERİYOR”

Sanko Holding Yönetim Kurulu 
Başkanı Adil Sani Konukoğlu: 

“YATIRIMA 
DEVAM 
EDİYORUZ”

ANKARA’DA ÜRETİLEN 
PANELLER

ANADOLU’NUN 
GÜNEŞİNİ 
ELEKTRİĞE 
ÇEVİRECEK

AKDENİZ 
SULARI 
SİZE İYİ 
GELECEK

Edelstaal Group ve Orka 
Oteller Zinciri 
Yönetim Kurulu Başkanı 
Turgut Torunoğulları: 
“PANDEMİ 
KRİZİNE RAĞMEN 
YATIRIMLARIMIZA 
DEVAM EDECEĞİZ”

Bugün rahatlıkla söyleyebi-
liriz ki yenilenebilir enerjide 
dünyada önde gelen ülkeler 
arasında yer alıyoruz. 
Kaynaklarımızı verimli ve 
etkin kullanarak izlediğimiz 
politikalarımızla Avrupa’da 
altıncı sıradayız. Jeoter-
malde Avrupa’da birinci, 
hidroelektrikte ikinci sırada 
yer alıyoruz.

UFRAD Franchising Derneği 
Genel Başkanı Doç. Dr. 
Mustafa Aydın, “Ülkemizde 
250 bin kişiye istihdam 
yaratan franchising sektörü 
büyük bir sınav veriyor. 
Özellikle, AVM’lerin içinde 
bulunan işletmelerimiz virüs 
nedeniyle telafisi son derece 
zor günler yaşıyor. Yüksek 
ve artık ödenemez hale gelen 
kiralar markalarımızı tehdit 
ediyor” dedi.

Turgut Torunoğulları, 
masmavi denizi ve eşsiz 
doğasıyla Marmaris’te ve 
Orka Oteller Zinciri’nde 
pandemi krizine karşı 
aldıkları tedbirleri ve 
turizm sektörüne dair 
yatırımlarını Ekovitrin’e 
açıkladı.

“Türkiye ile birlikte 5 
ülkede 90’ı aşkın şubeyle 
hizmet veriyoruz. 
‘Dünyada bir gün 
herkes Türk kahvesini 
tadacak’ hedefimiz 
doğrultusunda, 
Türkiye’nin global 
markası olarak hızla 
büyüyoruz. Gönül 
Kahvesi, ülkemizin tek 
butik kahve zinciri.”
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Anıl Yücetürk: 
“OTOMOTİV SATIŞ SONRASI PAZARINDA 
SAHTECİLİKLE MÜCADELEMİZ SÜRECEK”

EKOVİTRİN 
AİLESİ’NİN 

MUTLU 
GÜNÜ

Türkiye’de otomotiv satış sonrası pazarındaki 
sahte ürün üretimine eğilim yükselişe geçti. 
Polis ekipleri tarafından 3 ayrı depoya 
düzenlenen operasyonla 40 bin adet sahte araç 
filtresinin ele geçirilmesi de bu konuyu tekrar 
gündeme getirdi. Merdiven altı imalatın sadece 
satış sonrası sektörünün değil tüm otomotiv 
sektörünün sorunu olduğunun altını çizen 
Otomotiv Satış Sonrası Ürün ve Hizmetleri 
Derneği (OSS) Yönetim Kurulu Başkan 

Yardımcısı Anıl Yücetürk, “Son yıllarda sahte ürün 
imalatı daha da kolaylaştı. Dışarıdan bakıldığında 
direkt anlaşılamayan, fakat kullanımında büyük 
kayıplara sebep olabilecek bu durum, tüm 
araç kullanıcıları için tehlike arz ediyor. OSS 
olarak; perakendecilerin, servislerin ve son 
tüketicilerin bu konuda bilinçlenmesini sağlamak 
için yürüttüğümüz çalışmalara aralıksız devam 
ediyoruz. OSS’yi sahte ürün ile mücadelenin 
merkezi haline getirmek istiyoruz” dedi. 

Yöresel tatları, geleneksel lezzetleri, çikolatanın 
eşsiz aromasını kendine özgü dokunuşlarıyla 
harmanlayan Sitrona, ferah, şık ve Akdeniz’in 
derin mavisi dekorasyonuyla misafirlerini ağırlıyor. 
Aynı zamanda seyyah olan Fatoş ve Kutsi Bey’in 
dünyanın her yerinden aldıkları özgün parçalar 
ile dekorunu tamamladıkları mekan hayranlık 
uyandırıyor.

VİTRİNDEKİLER

SKODA KAMIQ, SIRA DIŞI 
ÖZELLİKLERİ İLE İDDİALI GELİYOR

DATÇA’DAKİ 
YENİ AKDENİZLİ: 

SİTRONA

Škoda, Türkiye’de SUV ürün gamına yeni bir model daha ekledi. Markanın kompakt SUV segmentindeki 
temsilcisi KAMIQ, Škoda showroom’larındaki yerini aldı. Benzinli ve dizel motor seçenekleriyle tercih 

edilebilen KAMIQ, lansmana özel 197 bin 600 TL’den başlayan fiyatlarla satışa sunuluyor.

Ekovitrin Dergisi Görsel Yönetmeni 
Talha Feyyaz Duyar ve eşi 
Neşe Duyar’ın Metehan Demir 
adını verdikleri erkek çocukları 
dünyaya geldi. Yenibosna’da Nisa 
Hastanesi’nde 28 Temmuz 2020 
tarihinde doktor Asiye Uzun 
tarafından dünyaya getirilen Metehan 
Demir Duyar’a Ekovitrin Dergisi 
olarak sağlıklı ve uzun ömürler dileriz.

enterprise ekovitrin dergi ianı.pdf   1   23/07/2020   16:54
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VİTRİNDEKİLER

ERKEK MODASININ 
İKONİK KODU

ALTINYILDIZ CLASSICS ALMANYA’DA 
İKİNCİ MAĞAZASINI AÇTI

En özel gününde şıklığını kanıtlamak isteyenlere birbirinden 
iddialı smokin modelleriyle seslenen Giovane Gentile, 
seremoni şıklığının vazgeçilmez bir unsuru oluyor. Özel 
günlerin ve seçkin davetlerin yıldızı smokinler, klasik moda 
algısının da en zarif yorumu olarak tanımlanıyor. Kaliteli 
kumaş, yılların ustalığı ve kusursuz dikişlerin birbirini 
tamamlamasıyla ortaya çıkan bu klasik çizgi, centilmenleri 
en özel anların en şık erkeği haline getiriyor. 

Altınyıldız Classics, tüm dünyayı etkisi 
altına alan pandemi sürecinin azalması ile 
birlikte, yurtdışı atılımlarına devam ediyor. 
Almanya’daki ilk mağazası Frankfurt’ta 
bulunan Altınyıldız Classics, normalleşme 
sürecine geçiş ile birlikte ikinci mağazasını 
Dortmund şehrinde açtı. Altınyıldız Classics, 
Almanya’nın en önemli sanayi şehirleri 
arasında yer alan, kültür ve teknoloji şehri 

olarak bilinen Dortmund’da Thier Galerie 
AVM‘de yeni konseptiyle 170 metrekarelik 
alanda hizmet vermeye başladı. Altınyıldız 
Classics, Dortmund Thier Galerie AVM‘de 
çok yönlü tasarımlarının yanı sıra  inovatif 
tasarımları, takım elbiseden gömlek ve 
aksesuara kadar ürettiği günün her anına 
uygun stil sahibi ürünleri, müşterilerinin 
beğenisine sunuyor.

Giovane Gentile’den
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VİLDAN YILDIRIM, ORKA HOLDİNG’İN 
YENİ PAZARLAMA İLETİŞİM DİREKTÖRÜ

Orka Holding’in yeni Pazarlama İletişim 
Direktörü, sektörde yıllardır önemli başarılara 
imza atan tecrübeli isim Vildan Yıldırım oldu. Orka 
Holding’teki yeni görevine 1 Temmuz tarihinden 
itibaren başlayan Vildan Yıldırım, markanın 
yurtiçi ve yurtdışı tüm iletişim faaliyetlerinden 
sorumlu olacak. İstanbul doğumlu olan Vildan 
Yıldırım, lisans eğitimini Marmara Üniversitesi 
İletişim Fakültesi’nde tamamladı. 

Kariyeri boyunca Star TV ve AnıTur’da Reklam 
ve Halkla İlişkiler Müdürlüğü, BN Etkinlik ve 
Organizasyon’da Kurumsal İletişim Müdürlüğü 
ve Proje Direktörlüğü, Kiğılı Giyim’de Kurumsal 
İletişim Müdürlüğü gibi önemli görevlerde 
bulunan Yıldırım, birbirinden başarılı projeler ve 
etkinlikler gerçekleştirdi. Vildan Yıldırım, geçen 
yıl “Basın Dostu 50 Kurumsal İletişim Lideri” 
arasında yer alarak bu başarısını taçlandırdı.  
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YENİ HYUNDAI İ10 TASARIM VE 
ALTYAPI OLARAK DAHA ZENGİN

Yeni Hyundai i10, önceki modele göre hem 
tasarım hem de altyapı olarak zenginleştirildi. 
3,67 metre uzunluğa ve 1,68 metre genişliğe 
sahip olan Yeni Hyundai i10’un yüksekliği 20 
mm azaltılırken genişliği 20 mm artırıldı. Arka 
tarafta oturanlara daha iyi alan sunan yeni i10’un 
bagaj hacmi 252 litre. Türkiye’de Jump, Style ve 

Elite olmak üzere üç donanım paketleriyle sunulan 
mini hatch, üst paketlerde arka park sensörü, 
geri görüş kamerası, 8 inç bilgi-eğlence ekranı, 
Apple Car Play ve Android Auto desteği gibi 
özellikler barındırıyor. Yeni Hyundai i10’un motor 
yelpazesinde 1.0 litre MPI ve 1.2 litre MPI olmak 
üzere iki benzinli motor yer alıyor. 67 beygir 

güç ve 96 Nm tork üreten 3 silindirli 1.0 MPI 
ünite, sadece Jump paketiyle tercih edildiğinde 
5 ileri manuel şanzımanla kombine edilebiliyor. 
Style paketiyle tercih edildiğinde yalnızca 5 ileri 
otomatik seçeneğiyle sunuluyor. 1.2 MPI yalnızca 
Elite paketiyle ve 5 ileri otomatik şanzımanla 
satın alınabiliyor.

VİTRİNDEKİLER

• Yapay Zeka
• Makine Öğrenimi

• Büyük Verinin
birleşmesinden oluşan 

“yeni nesil”

20 yılı aşkın tecrübesiyle,
Avrupa ve Dünya 

genelindeki
satıcıların çok çeşitli 
araçlarının sunulduğu

• OEM / Distribütör
• Yetkili Satıcılar

• Bankalar
• Araç Kiralama 

Şirketlerinin

Online 
Açık Artırma

Platformu

Araç Fiyatlama ve
Pazar Analizi

Yazılımı

İhtiyaçlarına
Özel 

Çözümler

SİNEMA DÜNYASININ YILDIZI 
ALFA ROMEO SPIDER ‘DUETTO’
Alfa Romeo, 110. yılı dolayısıyla 
hazırlanan ‘Storie Alfa Romeo’ web 
serisiyle geçmişten günümüze uzanan 
yolculuğuna devam ediyor. Markanın 
şöhretli modelleri arasında olan Giulietta 
Spider, 1960’ların başında Fellini ve 
Antonioni tarafından yönetilen İtalyan 

filmlerinde rol alırken, 28 yıl ile en 
uzun süre üretimde kalan Alfa Romeo 
modeli olarak tarihe geçen 1600 Spider 
‘Duetto’ ise efsane Hollywood aktörü 
Steve McQueen’in övgülerine mazhar 
oldu. Spider, kısa sürede herkesin arzu 
ettiği bir statü sembolü haline geldi.
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Kıdemli Kırtasiye Genel Müdürü Selim Varıcı, kırtasiyede sağlıklı ürünün 
çok önemli olduğunu söyleyerek, “Bu konuda sağlığa zarar vermeyecek 

ürünleri tercih ediyoruz. Çocukların direkt olarak sağlığını ilgilendiren bu gibi 
konularda ucuz ürün satalım diye bir endişeye giremeyiz” dedi.

HABER | KIDEMLİ KIRTASİYE

K ırtasiye sektöründe 20 yıllık 
tecrübeye sahip olan Kıdem-
li Kırtasiye, Ar-Ge çalışmalarıy-
la hazırladığı ürünlerini Pendik, 

Güzelyalı, Bağcılar ve Sefaköy’de olmak üze-
re dört merkez şubesiyle tüketicilerle buluş-
turuyor. Kıdemli Kırtasiye Genel Müdürü Se-
lim Varıcı, kırtasiye tüketicisi olan velilerin 
dikkat etmesi gereken konular ve sektörün 
durumunu Ekovitrin’e anlattı. 

Kırtasiyede sağlıklı ürünün çok önem-
li olduğunu söyleyen Selim Varıcı, “Defterler 
başta olmak üzere birçok kırtasiye ürünü 
çocukların tenine temas ediyor. Bu ürünler-
de standartlara dikkat etmek gerekiyor. Me-
sela defter konusunda veli, uygun olduğunu 
düşünerek kilo ile defter alıyor. Çocuk sayfa-
yı her çevirdiğinde parmağını diline sürüyor 
ve defterin yaprağını çeviriyor ve bu defte-
ri yıl boyu kullanıyor. Bu kağıdın üretimin-
de kullanılan kimyasallar, boyalar cidden 
önemli. Buna dikkat edilmesi gerekiyor. Biz 
bu konuda sağlığa zarar vermeyecek şekil-
de ürün kullanan firmaları tercih ediyoruz. 
Çocukların direkt olarak sağlığını ilgilendi-
ren bu gibi konularda ürünün ucuzunu sa-
talım diye bir endişeye giremeyiz” dedi.

“TÜKETİCİ KIRTASİYE 
ÜRÜNLERİNDE KOLAY YANILTILIR”

Kırtasiye ürünlerinin genelde eğitim se-
zonu başında tek seferde alındığı için tüke-
ticilerin çoğu zaman yanılabildiğine değinen 
Selim Varıcı, “Çünkü tüketici diğer alışveriş-
lerde olduğu gibi kırtasiye sektöründeki fi-
yatları pek bilemez. Alışverişler de genellikle 
çocukla birlikte ve yoğunluk içerisinde oldu-
ğundan fiyatları karşılaştıracak bilgiye de 
sahip olmaz. Okuldan verilen listeyi tamam-
lamaya çalışır.

Sektöre geleneksel olarak baktığınızda, 
kırtasiyecilik dönemsel bir iş olarak görü-
lüyor. Bir bakıma bırakın alıcıyı, satıcının da 

aslında çok tanımadığı bir sektör. Kırtasiye-
de ürünlerde müşterinin dikkatini çekebile-
cek birkaç üründe uygun fiyat politikası uy-
gulanır. Yan ürünlerde ise veliyi yanıltacak 
şekilde üç dört kat fazla fiyatlar oluşturu-
lur. Bu manada ciddi altyapısı olmayan satış 
noktalarında satıcı, ürünü tanımazsa, kali-
tesini bilmezse sonuçta müşterisine verim-
siz bir alışveriş sunmuş olur” diye konuştu.

“TÜKETİCİ, GEREKSİZ 
TÜKETİME ZORLANIYOR”

Selim Varıcı sözlerine şöyle devam etti: “Biz 
Kıdemli olarak, raflarımızda gereksiz ürün 
bulundurmuyoruz. Çünkü çocuk bazen albe-

nisine kapıldığı ürünlere meylediyor. Gerek-
siz ürüne yönelebiliyor. Biz bunu ölçüler için-
de tutuyoruz. Hem çocuğun zevkine, hem de 
ailenin bütçesine hitap eden, ihtiyacı da tam 
karşılayan bir strateji izliyoruz. Hatta bazı 
ürünleri ihtiyaçtan ziyade çocuğun albenisi-
ne kapılacağı ürünler ise ve ihtiyaç dışı ise aile 
bütçesini de gözeterek bazen rafımıza dahi al-
mıyoruz. Müşterinin ürünü yanlış almaması 
ve gereksiz ödeme yapmaması için gereksiz 
ürün çeşiti yapmıyoruz. Ürün portföyünü ona 
göre ayarlıyoruz. Raflarımızda A’dan Z’ye ihti-
yaç duyulan tüm ürünler var. Müşterilerimiz, 
kırtasiye sektöründe ihtiyaç duyulan her tür-
lü ürünü raflarımızda bulabiliyorlar.”

“Kıdemli Kırtasiye olarak, raflarımızda gereksiz ürün bulundurmuyoruz. Çünkü çocuk bazen albenisine 
kapıldığı ürünlere meylediyor. Gereksiz ürüne yönelebiliyor. Biz bunu ölçüler içinde tutuyoruz.”

“KIRTASİYEDE SAĞLIKLI ÜRÜN
ÇOK ÖNEMLİ”

KIDEMLİ KIRTASİYE GENEL MÜDÜRÜ SELİM VARICI:

%50

İNDİRİMLER

HİKAYE
DEĞİL
GERÇEK

%40%40
%45%45
%50Baslıyor.FuarıBisiklet ve Kitap

Murat Bisiklet Süper Tunca 12 Jant Bisiklet FlashBüyük Tahta Kaykay BirlikPaten Çeşitleri
Can Toys 31-34

Genel
Fiyat 179,00

99,00
Fiyatı

Genel
Fiyat 89,00

49,00
Fiyatı

Genel
Fiyat 79,00

49,00
Fiyatı

İnternetten ve WhatsApp  sipariş hatlarımızdan Anadolu 
Yakası İçin saat 14:00’a kadar verilen siparişler aynı gün 

Kıdemli Kırtasiye Personeli Tarafından EvinizeTeslim

Online
Sipariş

Hattı

İnternet Satışımız Başladı
0546 

543
36 54

WhatsApp 
Sipariş Hattı

Aynı gün teslim!

İnternete
 özel 

fırsat  ve 
kampanyaları 

kaçırmayın.**  kidemli.com

Tüm Ürünlerinde

İ n d i r i m i
Bayi

Tonguç,
0’dan 8’e Hazırlık Seti

Can, Jose Mauro 
De Vasconcelos
Şeker Portakalı

indigo,Beyza Alkoç-Kar Küresi Ucdortbes,
TYT Matematik Soru 
Bankası

Kağıt Fotokopi 80 Gr. 
500 ‘lü Chamex

Genel
Fiyat 24,95

14,95
Fiyatı

Genel
Fiyat 80,00

69,00
Fiyatı

Genel
Fiyat 23,50

13,95
Fiyatı

Genel
Fiyat 35,00

19,95
Fiyatı

Genel
Fiyat 75,00

44,95
Fiyatı

15 Temmuz-16 Ağustos 2020
Tarihleri Arasında Geçerlidir. /kidemlikitabevi /kidemlikitabevi

Bağcılar, Sefaköy, Güzelyalı ve
Pendik’te hizmetinizdeyiz.4 Merkez 

Şube
www.kidemli.com /kidemlikitabevi

Bağcılar Şube: Merkez Mahallesi Bağcılar Cad. No:31 (Hüseyin Bakkal Durağı Bağcılar / İstanbul Tel : 0212 634 47 64
Esenyalı-Güzelyalı Şube: Fatih Mahallesi İmamı Azam Caddesi No:37 C 1 Pendik/İstanbul Tel 0216 494 34 78

Sefaköy Şube: Fevzi Çakmak Mahallesi Ahmet Kocabıyık Sokak No:13/1 (Bankalar Caddesi)Sefaköy /  İstanbul Tel :  0212 541 47 64

Pendik Şube: Doğu Mahallesi İlhami Soysal Bulvarı No:5-B (Mostar Viyadük Çıkışı) Pendik Tel: 0216 491 34 78

Kitabevi & Kırtasiye

Genel
Fiyat 179,00

119,00
Fiyatı
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Dünyagöz Hastaneler Grubu İnsan Kaynakları Direktörü Demet Gürsoy, “Dünyagöz 
ailesine katıldıktan sonra dikkatimi en çok çeken şey, sağlık sektöründeki hizmet kalitesinin 

benzersizliği oldu. Sonuçta temelinde insan sağlığı olan bir iş yapıyorsunuz, akıl ve içtenlikle 
yapılmış küçük ya da büyük her dokunuş muazzam güzel sonuçlar yaratıyor” diyor.

HABER | DÜNYAGÖZ

Dünyagöz Hastaneler Grubu’nda 
2008 yılında başladığı İnsan Kay-
nakları Direktörlüğü görevini ba-
şarılı bir şekilde sürdüren Demet 

Gürsoy, hizmet sektöründe geçmişten gelen 
tecrübelerini, mesleki vizyonuyla markayı ve 
çalışanları en iyi şekilde temsil ediyor. Başa-
rılı kariyer geçmişine sahip olan Dünyagöz 
Hastaneler Grubu İnsan Kaynakları Direktö-
rü Demet Gürsoy, Dünyagöz’ün çalışanlarına 
yaklaşımını ve hizmet kalitesini Ekovitrin’e 
anlattı: “İnsan kaynakları sektöre bağlı bir 
fonksiyon olmadığı için çok farklı sektörler-
de çok farklı deneyimler kazanma şansınız 
oluyor. Dünyagöz ile yolum ilk kez 2008 yılın-
da kesişti. Daha önce de hizmet sektörün-
de çalışıyordum. Hizmetin esasları ve hiz-
met kalitesi konularında oldukça yoğun bir 
çalışma temposundan sonra Dünyagöz Has-
taneler Grubu’na katıldım. Bu aileye katıldık-
tan sonra dikkatimi en çok çeken şey, sağlık 
sektöründeki hizmet kalitesinin benzersizli-
ği oldu. Sonuçta temelinde insan sağlığı olan 
bir iş yapıyorsunuz, akıl ve içtenlikle yapılmış 
küçük ya da büyük her dokunuş muazzam 
güzel sonuçlar yaratıyor. Sağlık sektörüne 
geçtiğim ilk yıllarımda çok büyük bir heyecan 
yaşıyordum, zaman içerisinde hem medikal 
hem de paramedikal konularda aldığım so-
rumluluklarla edindiğim tecrübe bu heyeca-
nımı artırarak büyük bir keyife dönüştürdü. 

Kliniklerimiz, genel müdürlük çalışanla-

rımız, hekimlerimizle beraber 3 bine yakın 
çalışanımız olduğunu söyleyebilirim. Türki-
ye genelinde 20, yurtdışında da aktif 9 mer-
kezimiz var. Onların da yönetimini buradaki 
genel müdürlük merkezimizden yapıyoruz. 
Grubun işe alım süreci benim için gurur ve-
rici bir tablodan oluşuyor. İşe alım ilanla-
rımıza oldukça nitelikli adaylardan oluşan 
yoğun bir ilgi görüyor. Bu durum farklı di-
namiklerinin ötesinde markamızın değeri 
ve toplumdaki güvenilir algısı ile de alakalı; 
yaptığımız mülakatlarda adaylardan duydu-
ğumuz sözcükler de bunu destekliyor. Gru-
ba katacağınız kişilerde çok ince eleyip sık 
dokumamız gerekiyor. Bunun nedeni ver-
diğimiz hizmetin önemi ve ulviliği... Kişinin 
duyarlı ve sorumluluk bilincine sahip yapı-
da olması işe alım süreçlerimizde olmazsa 
olmazlarımızdan. Uluslararası Davranış Bi-
limleri Akreditasyonuna sahibim. Bu doğ-
ru adayı seçebilmemizde bize yardımcı olan 
önemli bir avantajımız. 

“KURUCUMUZ VE 
YÖNETİCİLERİMİZ DUYARLI VE 
İNSAN ODAKLI”

Grubumuza katılan kişiler Dünyagöz’ün 
içindeki aile havasını çok net alırlar. Benim 
de Dünyagöz’deki iş hayatım diğer tecrübe-
lerimden çok farklı. İnsan odaklı hizmet an-
layışımız var. Bu durum da kelebek etkisi gibi 
bütün birimlerimize yansıyor. Mutlu olan bir 

hastanın huzurunu paylaşan bir çalışan bu 
huzuru herkese yansıtıyor. Yönetim Kurulu 
Başkanımız ve Kurucumuz Eray Kapıcıoğlu 
ve üst yönetim kadrosundaki diğer kıymet-
li yöneticilerimiz duyarlı ve insan odaklı. Ça-
lışanlarımıza kattığımız en önemli değer bu.

“KURUMUMUZDA ÇALIŞAN 
SADAKATİ ÇOK YÜKSEK”

Dünyagöz’ün büyülü bir havası var. Bura-
da herkes birbirine ailesinden bir üye gibi 
davranır. En uzaktaki şubemizden bir per-
sonelin herhangi bir problemi olduğunda ve 
bu durumdan haberdar olunduğunda ko-
nuyla yakından ilgilenilir. Bu yakındığı his-
seden çalışanlarımızın kurum sadakati çok 
yüksektir. Kurumda 15., 20. yılını kutladığı-
mız çalışanlarımız var. Doktorlarımız için 
de yüksek kurum sadakati sözkonusu; Sağ-
lık Bakanlığı’nın full-time çalışma konusuyla 
ilgili henüz bir regülasyonu yokken Dünya-
göz’ün ana kuralı bünyesinde çalıştırdığı he-
kimlerin bünyesinde tam zamanlı olarak gö-
rev yapmalarıydı. Muayenehanesini kapatıp 
Dünyagöz’e gelen çok hekim arkadaşımız 
oldu. Yola hala da bizimle devam ediyorlar. 
Hekimlerimizi uluslararası kongrelere gön-
deriyoruz. Gittikleri kongrelerde istedikleri 
en ileri ve güvenilir göz teknolojilerini kong-
reden en geç bir ay sonra bünyemize dahil 
ediyoruz. Hekimlerimiz böyle bir ortamda 
çalışmanın ayrıcalığının farkındalar.”

“Yönetim Kurulu Başkanımız ve 
Kurucumuz Eray Kapıcıoğlu ve 

üst yönetim kadrosundaki diğer 
kıymetli yöneticilerimiz duyarlı 

ve insan odaklı. Çalışanlarımıza 
kattığımız en önemli değer bu.”

“İNSAN ODAKLI HİZMET ANLAYIŞINI EN 
YOĞUN OLARAK DÜNYAGÖZ’DE GÖRDÜM”

DÜNYAGÖZ HASTANELER GRUBU İNSAN KAYNAKLARI 
DİREKTÖRÜ DEMET GÜRSOY:
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MİLLİ ENERJİ 
POLİTİKAMIZ

ENERJİ VE TABİİ KAYNAKLAR 
BAKANI FATİH DÖNMEZ, 

EKOVİTRİN’E YAZDI

Bugün rahatlıkla 
söyleyebiliriz ki 

yenilenebilir enerjide 
dünyada önde gelen 
ülkeler arasında yer 

alıyoruz. Kaynaklarımızı 
verimli ve etkin 

kullanarak izlediğimiz 
politikalarımızla 
Avrupa’da altıncı 

sıradayız. Jeotermalde 
Avrupa’da birinci, 

hidroelektrikte ikinci 
sırada yer alıyoruz. 

TÜRKİYE’NİN ENERJİ İTHALATINI 
AZALTMAK TEMEL HEDEFİMİZ 
“Temel hedefimiz Türkiye’nin enerji ithalatını 
azaltmak. Yerli ve yenilenebilir enerjiyi, 
enerji piyasalarımızın kalbine yerleştirmek. Bu 
nedenle geçmişteki başarılardan daha çok 
geleceğe bakıyoruz. Uzun vadeli planlar yapıyor, 
projelerimizi kararlılıkla hayata geçiriyoruz.”

MAKALE | FATİH DÖNMEZ
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MAKALE | FATİH DÖNMEZ

T ürkiye, son 18 yılda “Bağımsız 
Enerji, Güçlü Türkiye” hedefiy-
le pek çok projeyi hayata geçirdi. 
Yapılan bu yatırımlarla, enerjide 

merkez ülke olmak için üretimden dağıtıma 
uzanan enerji değer zincirinin çok ötesin-
de hedef ve stratejiler belirledik. Yerli Ar-Ge 
ve yerli üretimle Türkiye’yi enerji teknoloji-
lerinde de merkez üs haline getirecek yeni 
adımlarımızı eşgüdüm halinde attık.

Yerlileştirme, arz güvenliği ve öngörülebi-
lir piyasalar anlayışıyla inşa ettiğimiz ener-
jideki yol haritamız ve stratejik aklımız Milli 
Enerji ve Maden Politikamızla, yerli ve yeni-
lenebilir enerji başta olmak üzere pek çok 
alanda büyük mesafeler kat ettik. 2020’nin 
ilk yarısı bu anlamda yenilenebilir enerji-
de rekor ve teknolojik atılım dönemi olarak 
öne çıktı.

2020 Nisan’da elde ettiğimiz elektriğin 
yüzde 79,6’sını yerli ve yenilenebilir kaynak-
lardan elde ettik. Aynı ay içerisinde sadece 
yenilenebilir enerji kaynaklı elektrik üreti-
mimizin oranı ise yüzde 66 oldu. Böylece ay-
lık bazda son 20 yılın en yüksek oranlarına 
ulaşarak önemli bir rekora imza attık.

DAHA FAZLA YERLİ, 
DAHA FAZLA YENİLENEBİLİR

24 Mayıs’ta elektriğimizin yüzde 90’ını 
yerli ve yenilenebilir kaynaklardan üreterek 
günlük bazda tarihimizin en yüksek verisine 
ulaştık. Bu oranlar bir taraftan enerji itha-
latımızı giderek düşürürken diğer taraftan 
da yerli ve yenilenebilir enerjideki kararlı-
lığımızın önemini de gösteriyor. Her zaman 
altını çizerek söylediğimiz “Daha fazla yer-
li, daha fazla yenilenebilir” hedefimizin de 

ayaklarının yere ne kadar sağlam bastığı-
nı tescil ediyor. 2020 sadece aylık veya gün-
lük bazdaki rekorlarla değil, toplam üretim 
içerisindeki yerli ve yenilenebilir enerji pa-
yının yüksekliğiyle de ülkemiz adına olum-
lu seyrediyor. 2019’da yüzde 62 olan elekt-
rik üretimimizdeki yerli ve yenilenebilir 
oranı 2020’nin ilk 6 ayında yüzde 65,2 ola-
rak gerçekleşti. Bu dönemde sadece yeni-
lenebilir kaynaklardan elde edilen elektrik 
oranımız ise yüzde 50,6’ya yükseldi. Bu dü-
zenli yükselişin, sürdürülebilir yenilenebi-
lir enerji politikamızı göstermesi açısından 
anlamı büyük. 

Bugün rahatlıkla söyleyebiliriz ki yenile-
nebilir enerjide dünyada önde gelen ülkeler 

arasında yer alıyoruz. Kaynaklarımızı ve-
rimli ve etkin kullanarak izlediğimiz politika-
larımızla yenilenebilir kurulu gücünde dün-
yada on üçüncü, Avrupa’da altıncı sıradayız. 
Jeotermalde Avrupa’da birinci, hidroelekt-
rikte ikinci, rüzgâr ve güneşte yedinci, biyo-
kütlede ise on birinci sıradayız. 

18 yıl öncesine kadar Türkiye’nin yeni-
lenebilir enerji kaynakları arasında başat 
rolü hidroelektrik üstlenirken, bugün rüz-
gâr, güneş, jeotermal ve biyokütle enerji se-
petimizde her geçen gün artan ağırlığıyla 
yeni oyuncular olarak karşımıza çıkıyor. Üs-
telik 18 yıl öncesine kadar Türkiye’nin güneş 
enerjisinden elektrik üretimi sıfır ve rüz-
gârda yüzde 1-2 seviyelerinde iken bugün 
rüzgâr ve güneşin toplam elektrik portfö-
yü içerisindeki payı kimi zaman yüzde 20’ler 
seviyesine kadar gelebiliyor. 

ENERJİDE ÖNEMLİ BİR 
DÖNÜŞÜM GERÇEKLEŞTİRDİK

Sayın Cumhurbaşkanımızın liderliğinde 
gerçekleştirdiğimiz yatırımlarımızla üretti-
ğimiz elektriğin yüzde 33,3’ünü hidrolikten 
elde ederek suyumuzu enerjiye dönüştü-
rüyoruz. 2020’nin ilk 6 ayında hidrolik kay-
naklardan elde ettiğimiz elektrikle 2002 
Türkiye’sinin neredeyse tüm elektrik ihtiya-
cını karşılayabilecek güce ulaştık. Bu önem-
li yükseliş dahi gerçekleştirdiğimiz dönüşü-
mün önemini tek başına göstermeye yeter. 

Hidrolik kaynaklı enerji üretiminin art-
masının yanı sıra, teknolojik yenileşme ve 
yerlileşme adına da ciddi gelişmeler kayde-
diyoruz. Keban HES’deki iki jeneratörümü-
zü yüzde 100 yerli imkânlarla ürettik ve dev-
reye aldık. Türk mühendislerimiz ve teknik 

personelimizin çalışmalarıyla üretilen jene-
ratör sayesinde 16 milyon Avro’luk ekipman 
ithalatının önüne geçtik. Ayrıca jeneratörle-
rimiz sayesinde yüzde 10 enerji verimliliği 
sağlayarak önemli bir başarı elde ettik.

DOĞALGAZI OLMAYAN 
İL BIRAKMADIK

Hatırlanacağı gibi eskiden her kış Tür-
kiye’de “Doğalgaz vanaları kapanacak mı?” 
tartışması ve tedirginliği yaşanırdı. Doğal-
gaz arz güvenliğimizi teminat altına ala-
rak bu tartışmaları tarihin tozlu sayfalarına 
gömdük. Bugün doğalgazı olmayan il kalma-
dı. Doğalgaz depolama, LNG ve FSRU tesis-
leri ile TANAP, TürkAkım gibi uluslararası 
boru hatlarıyla Türkiye’nin doğalgazda arz 
güvenliği sıkıntısı kalmadı.

Temel hedefimiz Türkiye’nin enerji itha-
latını azaltmak. Yerli ve yenilenebilir ener-
jiyi, enerji piyasalarımızın kalbine yerleştir-
mek. Bu nedenle geçmişteki başarılardan 
daha çok geleceğe bakıyoruz. Uzun vadeli 
planlar yapıyor, projelerimizi kararlılıkla ha-
yata geçiriyoruz. Geçtiğimiz günlerde toplam 

11.3 milyar yatırımla hayata geçirdiğimiz 52 
yeni HES’in açılışını gerçekleştirdik. 26 fark-
lı şehrimizde inşa ettiğimiz bu santrallerle 
bir taraftan 1,85 milyon hanenin yıllık elektrik 
ihtiyacını karşılarken diğer taraftan da va-
tandaşlarımıza 10 binden fazla istihdam sağ-
ladık. 1439 MW kurlu güce sahip bu 52 HES ile 
Ardahan, Artvin, Bartın, Bayburt, Bingöl, Çan-
kırı, Gümüşhane, Iğdır, Kars, Kırşehir, Muş, Si-
nop ve Tunceli’nin toplam elektrik ihtiyacı ka-
dar üretim yapacak. Sadece hidrolikte değil 
güneş enerjisinde de önemli virajları Yenile-
nebilir Kaynak Alanları (YEKA) ile dönüyoruz. 
Daha önce gerçekleştirdiğimiz YEKA’lardan 
farklı olarak küçük ve orta büyüklükteki işlet-
meleri de sistemin parçası haline getirecek 
Mini YEKA yarışmalarımızı Ekim’de geçek-
leştireceğiz. Böylece hem piyasadaki oyuncu 
sayısını artırarak, rekabeti ve serbest piya-
sa koşullarını güçlendirecek hem de ciddi bir 
üretim elde edeceğiz. Toplamda 1000 MW ku-
rulu güce sahip olacak Mini YEKA yarışmala-
rımızın her biri 10, 15 ve 20 MW’lık bölümler-
den oluşacak. Toplamda 36 farklı şehrimizde 
kurulacak olan santrallerle 700 binden faz-

SUYUMUZU ENERJİYE 
DÖNÜŞTÜRÜYORUZ: 

Sayın Cumhurbaşkanımızın 
liderliğinde gerçekleştirdiğimiz 

yatırımlarımızla ürettiğimiz 
elektriğin yüzde 33,3’ünü 

hidrolikten elde ederek suyumuzu 
enerjiye dönüştürüyoruz. 

2020’nin ilk 6 ayında hidrolik 
kaynaklardan elde ettiğimiz 
elektrikle 2002 Türkiye’sinin 

neredeyse tüm elektrik ihtiyacını 
karşılayabilecek güce ulaştık.

ENERJİDE BİR TEKNOLOJİ 
MERKEZİNE DÖNÜŞECEĞİZ: 

Türkiye’nin kendi enerjisini, 
kendi kaynaklarından, kendi 

insan kaynağı ve kendi 
teknolojisiyle elde etmesini 

sağlayacağız. Sadece 
yurtiçine değil yurtdışına 
da üretici olarak açılan 
bir teknoloji merkezine 

dönüşeceğiz. Türkiye olarak 
enerjide bağımsız, arz 

güvenliği, kaynak çeşitliliği, 
temiz enerji, teknoloji ve Ar-
Ge ile anılan bir ülke olma 

yolunda ilerliyoruz. 

FATİH DÖNMEZ

Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanı
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la hanenin elektrik ihtiyacını karşılayaca-
ğız. Sözleşme süresinden itibaren 15 yıl alım 
süresi vereceğimiz Mini YEKA GES-3 kapsa-
mında toplam 74 yarışma gerçekleştireceğiz. 
YEKA modelimiz, lisanssız üretim desteğimiz 
ve diğer teşviklerimizle Mayıs’ta yüzde 5,6’ya 

kadar yükselen elektrik üretimindeki güneş 
enerjisi payımız 2020’nin ilk 6 ayında yüzde 4 
civarında gerçekleşti. 

HEDEFİMİZ ENERJİDE 
MERKEZ ÜLKE OLABİLMEK

Yerli ve yenilenebilir enerji üretimini yük-
seltmenin yanında teknolojik atılım zorun-
luluğunun da farkındayız. Hedefimiz, her 
anlamda enerjide merkez bir ülke olabil-
mek. Enerji teknolojilerinde ve özellikle de 
yenilenebilir enerji teknolojilerinde dünya-
da başı çekmek. Güneşten hidroliğe, rüzgâr-
dan jeotermale kadar her alanda teknolojik 
dönüşümü yerli üretim, yerli insan kayna-
ğı ve yerli Ar-Ge ile gerçekleştirmek. Bir ta-
raftan yerli üretimi artırmaya çalışıp diğer 
taraftan teknoloji ithalatı gerçekleştirmek 
sürdürülebilir bir durum değil. Elektriğimi-
zi yerli kaynaklardan üretirken, enerji tek-
nolojilerini de yerlileştirme gayretindeyiz. 
Türkiye yüksek potansiyeli, genç ve yetişmiş 
insan kaynağı, serbest piyasa kurallarının 
hâkim olduğu piyasası ve siyasi istikrarıyla 
enerji teknolojilerinde merkez olma konu-
sunda tüm kriterlere sahip. 

ENTEGRE GÜNEŞ PANELİ 
FABRİKAMIZI AÇACAĞIZ

Sahip olduğumuz bu olumlu yatırım ve 
üretim atmosferiyle sadece ülkemizde de-
ğil, bölgemizde de ilk olacak entegre güneş 
paneli fabrikamızı Ağustos ayında açacağız. 
Avrupa ve Ortadoğu’daki ilk entegre güneş 
paneli fabrikamız, Karapınar GES ile birlik-
te yaklaşık 1,4 milyar dolar yatırımla üreti-
me başlayacak. Yıllık 500 MW güneş paneli 
üretim kapasitesine sahip olacak tesis, bin 
400 kişiye de istihdam sağlayacak. Büyük 
bir teknoloji merkezi olarak üretime başla-
yacak fabrikada 100 mühendisimiz görev 
yapacak. İçerisinde Ar-Ge merkezinin de 
kurulacağı tesis tam anlamıyla yenilenebi-
lir enerji teknoloji üssü olarak ortaya çıka-
cak. Yurtiçi panel talebinin yanında ihracat 
imkânı da bulacak olan tesisle Türkiye adı-
na önemli bir yatırımı daha hayata geçirmiş 
olacağız. Tüm bu yatırımlar ve enerjide yük-
selen yerli üretim ivmemiz güçlü siyasi ira-
de ve hedef temelli çalışmalarımızın ürü-
nü olarak ortaya çıkıyor. Türkiye’nin kendi 
enerjisini, kendi kaynaklarından, kendi in-
san kaynağı ve kendi teknolojisiyle elde et-
mesini sağlayacağız. Sadece yurtiçine değil 
yurtdışına da üretici olarak açılan bir tek-
noloji merkezine dönüşeceğiz. Türkiye ola-
rak enerjide bağımsız, arz güvenliği, kaynak 
çeşitliliği, temiz enerji, teknoloji ve Ar-Ge ile 
anılan bir ülke olma yolunda ilerliyoruz. İna-
nıyorum ki Sayın Cumhurbaşkanımızın li-
derliğinde ilerlediğimiz 2023, 2053 ve 2071 
yolunda Türkiye’nin enerjisi her zaman 
yüksek olacak. Türkiye büyürken enerjisiyle 
dünyaya örnek olmaya devam edecek.

1,4 MİLYAR DOLARLIK 
GES YATIRIMI 

Avrupa ve Ortadoğu’daki 
ilk entegre güneş paneli 

fabrikamız, Karapınar GES 
ile birlikte yaklaşık 1,4 milyar 

dolar yatırımla üretime 
başlayacak. Yıllık 500 

MW güneş paneli üretim 
kapasitesine sahip olacak 

tesis, bin 400 kişiye de 
istihdam sağlayacak.

MAKALE | FATİH DÖNMEZ

TÜRKİYE ENERJİSİYLE DÜNYAYA ÖRNEK OLUYOR
Sayın Cumhurbaşkanımızın liderliğinde ilerlediğimiz 2023, 

2053 ve 2071 yolunda Türkiye’nin enerjisi her zaman yüksek 
olacak. Türkiye büyürken enerjisiyle dünyaya örnek olmaya 

devam edecek.
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HABER | KALYON ENERJİ

Kalyon Holding tarafından 1.4 milyar dolar yatırım ile hayata geçirilen projede, Avrupa ve 
Ortadoğu’nun tek entegre fabrikasının kurulduğu Ankara’da 3.5 milyon adet güneş paneli 
üretilecek. Son teknoloji ile üretilen bu paneller, Türkiye’nin en büyük güneş enerji santrali 

Karapınar’ın kurulumunda kullanılacak. Karapınar Güneş Enerji Santrali faaliyete geçtiğinde 
yaklaşık 2 milyon kişinin yıllık elektrik ihtiyacını tek başına sağlayacak.

2017 yılında “Milli ve yerli enerji” po-
litikası kapsamında “Yenilene-

bilir Enerji Kaynak Alanları Güneş Enerjisi 
(YEKA GES-1)” projesi hayata geçirildi. Hemen 
akabinde de Türkiye’nin en büyük güneş 
enerji santrali olarak planlanan, yıllık bin MW 
kurulu güce sahip Karapınar Güneş Enerji 
Santrali’nin ihalesi yapıldı. İhaleyi ise 6.99 do-
lar/cent teklifi ile Kalyon Enerji kazandı. An-
cak ihalede dikkat çeken bir şart vardı. Bu da 
güneş panellerinin en kritik aşaması olarak 
görülen ve Türkiye’nin sahip olmadığı hücre 
üretiminin de zorunlu tutulmasıydı. Kalyon 
Enerji, ihaleyi kazanmasının ardından yer-
li güneş paneli üretmek için düğmeye bas-
tı. 3 yıl içinde fabrika kuruldu, Türkiye’de bu-
lunmayan teknoloji getirildi, eğitimler verildi. 
Harcanan emeğin sonunda Kalyon Enerji, 
Başkent Sanayi Bölgesi’nde kurduğu fabri-
kada “Made In Turkye” imzalı güneş panel-
lerinin üretimine Ağustos ayında başlamaya 
hazırlanıyor. Türkiye’nin yenilenebilir mil-
li ve yerli enerji projesinin mihenk taşı olarak 
görülen bu yatırımı; sahip olunan teknolojiyi, 
ekonomiye katkısını ve 3 yılda yaşanan geliş-
meyi Kalyon Enerji Yönetim Kurulu Üyesi Ha-
luk Kalyoncu anlattı.   

CUMHURBAŞKANIMIZ 
LİDERLİK ETTİ 

Haluk Kalyoncu, hayata geçirilen projenin 
temelinde önemli bir vizyon olduğunu söyle-
yerek, şunları ifade etti: “2017 yılında Cum-
hurbaşkanımız Sayın Recep Tayyip Erdo-
ğan liderliğinde, milli ve yerli enerji politikası 
başladı. Bu kapsamda da yenilenebilir enerji-

ye ağırlık verildi ve YEKA Projesi bünyesinde 
bin MW kurulu güce sahip Karapınar ihale-
si yapıldı. Dönemin Enerji ve Tabii Kaynak-
lar Bakanı Sayın Berat Albayrak, ‘Bu hücreyi 
niye biz üretmiyoruz da ithal ediyoruz’ dedi. 

Bu noktadan sonra güneş panelini A’dan Z’ye 
üretme hedefimizin, teknoloji hamlemizin te-
melleri atılmış oldu. Burada şu bilgiyi de pay-
laşmak isterim, güneş paneli üretimi 4 aşa-
madan oluşur. Ingot, wafer, hücre ve güneş 
paneli. Bir başka ifadeyle 4 ayrı fabrika gibi 
düşünmek gerekiyor. Türkiye, Ankara’da 
kurduğumuz bu fabrikaya kadar sadece dör-
düncü aşamayı yapabiliyordu. Bu da bir bakı-
ma üretim değil montaj işlemidir. Ancak bi-
zim yatırımımız ile 4 fabrika tek çatı altında 
birleşti. 4 aşama da yerli olarak bu fabrikada 
gerçekleştirilebilecek.”

TEKNOLOJİ HAMLESİ
Yatırımı bir teknoloji hamlesi olarak de-

ğerlendiren Kalyoncu, “Dünyada ingot üreti-
mi sadece Çin, Hindistan ve Güney Kore’de 
yapılıyor. Kütük de denilen ingot, 4-5 met-
re boyunda bir silindir tomruk. Diğer ülke-
ler üretimi zor ve maliyetli olduğu için bu 
yatırıma girmiyor. Örneğin Ortadoğu ve Av-
rupa’nın tek entegre tesisiyiz. Tek çatı altın-
da 4 fabrikayı bir araya getiren de dünyada-
ki ilk örneğiz. Tek çatı altında dünyada başka 
fabrika yok. Bu yüzden de güneş enerji sektö-
ründe yer alan birçok firma, kurum ve pro-
fesyonel bizi yakından takip ediyor. Enerji 
ve Tabii Kaynaklar Bakanı Sayın Fatih Dön-
mez’in Temmuz ayında fabrikamıza yaptı-
ğı teknik ziyarette ifade ettiği gibi amacımız 
‘Made In Türkiye’ imzalı panelleri ihraç et-
mek. Ayrıca teknolojiye de yatırım yapacağız. 
100 araştırmacının çalışacağı Ar-Ge merkezi 
kurduk ve araştırmalar için 10 yıl için 90 mil-
yon dolar bütçe ayırdık. Hedefimiz burasını 
aynı zamanda teknoloji üssü haline de getir-
mek” diye konuştu.

ÜRETİM BAŞLIYOR
Kalyoncu, 4 aşamada da üretime Ağustos 

ayı içinde başlayacaklarını söyledi. Kalyon-
cu, “Fabrika 400 milyon dolar yatırım ile ku-
ruldu ve 1400 kişi çalışacak. 100 bin metreka-
re kapalı alana sahibiz ve yıllık 500 MW panel 
üretim kapasitesi bulunuyor. 2.5 yıl boyun-
ca müşterimiz Karapınar’daki güneş ener-
jisi santralimiz olacak ve orası için 3.5 mil-
yon adet güneş paneli üretilecek. Yüzde yüz 
yerli olacak ve Karapınar’da kullanılacak. 
Karapınar yıllık 2.5 milyar KW saat elektrik 
üretecek. Bu da Türkiye’de 2 milyon kişinin 
tükettiği elektriğe karşılık demek. Türki-
ye’nin yenilenebilir enerjide, güneş enerjisin-
den elde ettiği elektrik 6 GW’den 7 GW’ye çık-
mış olacak. Şöyle bir veri paylaşayım 2014’te 
kapasitemiz 40 MW idi. 1 GW bile değil ve 6 yıl-
da 6 GW olurken biz de Karapınar’daki te-
sisimiz ile 1 GW katkı sağlayacağız” şeklin-
de konuştu.  

MONTAJ AŞAMASINA GELİNDİ
Kalyoncu, Ankara’da üretime Ağustos 

ayı içinde başlanılacağını ve üretilen ilk pa-
nellerin de eş zamanlı olarak Karapınar’a 
kurulacağını söyledi. Kalyoncu, sözlerine 
şöyle devam etti: “Güneş santrali Karapı-
nar’da yaklaşık 20 milyon metrekare üze-
rine kurulacak. Kurulum aşamasına kadar 
olan düzenlemeleri yerine getirdik. Şu an 
yaklaşık 140 personel çalışıyor. Bugüne ka-
dar 154 kilowattlık şalt tesisini yaptık, 154 ve 
380 kilowattlık enerji nakil hattını tamam-
ladık. Panel montajı için 12 kilometrelik yol 
yaptık. Kısaca panel kurulumuna hazırla-
dık. Ağustos ayından itibaren de yaklaşık 
36 ay boyunca 3.5 milyon panelin montajı 
ve faaliyete alım işlemleri yapılacak. Proje 

tamamlandığında 50 bin nüfuslu bir yerle-
şimin 1 haftalık enerji ihtiyacı, 1 saatte üre-
tilecek. Ekonomik anlamda da büyük geti-
risi olacak. Ankara’da yaptığımız fabrika 
ve Karapınar Güneş Enerji Santrali saye-
sinde yıllık 345 milyon dolar ithal ikame-
si sağlamış olacağız. Ayrıca 1.5 milyon ton 
da fosil atık ve karbon salınımının da önü-
ne geçecek.”

ANKARA’DA ÜRETİLEN PANELLER

ANADOLU’NUN GÜNEŞİNİ 
ELEKTRİĞE ÇEVİRECEK

Kalyon Holding Yönetim Kurulu Üyesi Haluk 
Kalyoncu, “Ortadoğu ve Avrupa’nın tek entegre 

tesisiyiz. Tek çatı altında 4 fabrikayı bir araya 
getiren de dünyadaki ilk örneğiz. Tek çatı altında 
dünyada başka fabrika yok. Bu yüzden de güneş 
enerjisi sektöründe yer alan birçok firma, kurum 
ve profesyonel bizi yakından takip ediyor” dedi.

Kalyon Enerji’nin Başkent Sanayi Bölgesi’nde 
kurduğu fabrikayı Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanı 
Fatih Dönmez ziyaret etti. Kalyon Güneş Teknolojileri 
Fabrikası Genel Müdürü Ahmet Taşkın ve Kalyon 
Holding Yönetim Kurulu Başkanı Cemal Kalyoncu, 
Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanı Fatih Dönmez’e 
fabrikayı gezdirdi.

Kalyon Enerji Yönetim Kurulu Üyesi Kübra 
Kalyoncu Şeherli, Kalyon Holding Yönetim 

Kurulu Başkanı Cemal Kalyoncu, Enerji ve Tabii 
Kaynaklar Bakanı Fatih Dönmez ve TBMM Plan 

ve Bütçe Komisyon Başkanı Lütfi Elvan.

Kalyon Enerji, Başkent Sanayi Bölgesi’nde 
kurduğu fabrikada “Made In Turkey” 
imzalı güneş panellerinin üretime Ağustos 
ayında başlamaya hazırlanıyor.
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Limak Enerji tarafından Siirt’in Şirvan ve Pervari ilçe sınırları içerisinde yapılan 
Avrupa’nın en büyük silindirle sıkıştırılmış beton tipi olma özelliğini taşıyan Çetin 
Barajı ve Hidroelektrik Santrali (HES) hizmete girdi. Çetin Barajı ve HES, Türkiye 

ekonomisine yılda 100 milyon dolar katkı sağlayacak.

HABER | ÇETİN BARAJI VE HİDROELEKTRİK SANTRALİ (HES)

S iirt’in Şirvan ve Pervari ilçe 
sınırları içerisinde yer alan 
Çetin Barajı ve Hidroelektrik 
Santrali (HES) tam kapasite 

olarak hizmete girerek, elektrik üreti-
mine başladı. Limak Holding’e bağlı Li-
mak Enerji tarafından yapılan Çetin 
Barajı ve Hidroelektrik Santrali (HES), 
Avrupa’nın en büyük silindirle sıkıştı-
rılmış beton tipi olma özelliğini taşıyor. 
RCC gövdesi 165 metre yüksekliğinde 
olan barajın gövde hacmi ise 4.8 mil-
yon metreküp.

Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanlığı 
tarafından işletmeye alınan 52 hidro-
elektrik santrali arasında bulunan Çe-
tin Barajı ve HES, Cumhurbaşkanı Re-
cep Tayyip Erdoğan’ın video konferans 
yoluyla törene katımıyla üretime baş-
ladı. Törene Enerji Piyasası Düzenleme 
Kurulu (EPDK) Başkanı Mustafa Yılmaz, 
Siirt Valisi Osman Hacıbektaşoğlu, AK 
Parti Siirt Milletvekili Osman Ören, yük-
lenici firma yetkilisi Nihat Özdemir ve 
çok sayıda davetli katıldı.

TÜRKİYE EKONOMİSİNE 
YILLIK 100 MİLYON DOLARLIK 
KATKI  

Törende konuşan EPDK Başkanı 
Mustafa Yılmaz, Çetin Barajı ve HES’in 
tam kapasite elektrik üretimine başla-
masının Türkiye ekonomisine yıllık 100 
milyon dolarlık katkı sağlayacağını söy-
ledi. Çetin Barajı ve HES’in rekor sayı-
labilecek bir sürede 2,5 yılda tamam-
landığının belirten Yılmaz, Çetin Barajı 
ve HES’in Avrupa’nın en büyük silindir-
le sıkıştırılmış beton tipi olma özelliğini 
taşıdığını ifade etti. Yılmaz, “600 milyon 
dolar yatırımla inşaatı tamamlanan Çe-
tin Barajı ve HES’in tam kapasite elekt-
rik üretimine başlamasının ardından 
yıllık ortalama 1.5 milyar kilowatt saat 
enerji üretimi gerçekleşecek” dedi.

Çetin Barajı ve Hidroelektrik 
Santrali’nin (HES) açılışına 
Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan video konferans 
yöntemiyle katıldı.

Açılışta Siirt Valisi Osman Hacıbektaşoğlu, 
AK Parti Siirt Milletvekili Osman Ören, EPDK 
Başkanı Mustafa Yılmaz, Limak Yönetim 
Kurulu Başkanı ve Türkiye Futbol 
Federasyonu Başkanı Nihat Özdemir ile çok 
sayıda vatandaş hazır bulundu.

ÇETİN HES, EKONOMİYE YILDA
100 MİLYON DOLAR KAZANDIRACAK
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“TÜRKİYE’NİN 
GLOBAL MARKASIYIZ”

GÖNÜL KAHVESİ YÖNETİM KURULU ÜYESİ KEMAL YARDIMCI:

KEMAL YARDIMCI:
“Türkiye ile birlikte 5 ülkede 90’ı aşkın 
şubeyle hizmet veriyoruz. ‘Dünyada 

bir gün herkes Türk kahvesini tadacak’ 
hedefimiz doğrultusunda, Türkiye’nin 

global markası olarak hızla 
büyüyoruz. Gönül Kahvesi, ülkemizin 

tek butik kahve zinciri.”



www.ekovitrin.com   •   Ağustos 202032 Ağustos 2020   •   www.ekovitrin.com 33

İ zmir’de 2002 yılında hizmet vermeye 
başlayan Gönül Kahvesi, yurtiçi ve yurt-
dışında 90’ı aşkın şubeyle yoluna emin 
adımlarla devam ediyor. Türkiye’nin tek 

butik kahve zinciri olan Gönül Kahvesi, “Dün-
yada bir gün herkes Türk kahvesini tada-
cak’ sloganı doğrultusunda yurtdışında hızla 
büyümeye devam ediyor. Gönül Kahvesi Yö-
netim Kurulu Üyesi Kemal Yardımcı, Gönül 
Kahvesi olarak verdikleri hizmetleri ve he-
deflerini Ekovitrin’e anlattı.

Gönül Kahvesi olarak kuruluş öykünüzü 
ve günümüze kadar kaydettiğiniz aşamala-
rı ana hatlarıyla anlatır mısınız?

1992 yılında gıda sektörüne giriş yaptık. 
1990’lı yılların ortasında Türk Kahvesi ağırlık-
lı bir yapıyı kurmamız gerektiğine karar ver-
dik. 2002 yılında İzmir’de doğan markamız şu 
an 90’ı aşkın şubesiyle hizmet veriyor. 2007 
yılı markamızın franchise sistemine geçiş yılı. 
Akılcı kurgulanmış ve sade işleyişi ile riskle-
ri başta yok ederek ilerlediğimiz için kendi-
mizi sürekli sektörde geliştiriyor ve farklılaş-
tırıyoruz. Gönül Kahvesi Türkiye’nin tek butik 
kahve zinciri. Kahve içecek sektöründe Tür-
kiye’deki pazar payımız bugün yüzde 12’ler ci-
varındadır.

“4 AYRI DEĞİŞİK ÇEKİRDEĞİ 
HARMAN YAPTIK”

Gönül Kahvesi ismi nasıl ortaya çıktı? 
Biliyorsunuz bizim kültürümüzde “Bir acı 

kahvenin kırk yıl hatır vardır” diye bir deyim 
vardır. Markamızı oluştururken bu deyim bize 
ilham verdi,  buradan yola çıktık. “Kahve-Ha-
tır”, “40 Yıl Hatır”, “Hatır-Gönül” derken,  mar-
kamızın isminin “Gönül Kahvesi” olmasına ka-
rar verdik. Firmamızın kahve ile serüveni 70’ 
li yıllarda yeşil kahveyi, çekirdek kahveyi alıp 
evde kavurup, öğüttüğümüz dönemlerden 
başlıyor. Ama 95-96 yıllarından bu yana biz, 
Türk kahvesinin bir konsept olarak gerekti-

ği kimliğe kavuşmasını önemsedik ve bunun 
mücadelesini verdik. Türk kahvesi maalesef 
son yıllarda biraz kötü sunuluyor. Gönül Kah-
vesi olarak, Türk kahvesine gerçek kimliğini 
vereceğimiz bir ürün ortaya koymak istedik. 
Bu sebeple çeşitli çalışmalar yaptık, en iyisini 
nasıl bulabiliriz sorusuna cevap aradık. Çalış-
malarımızın sonucunda 4 ayrı değişik çekir-
deği harman yaparak  “Gönül Harmanı” adıyla 
tanımladığımız mükemmel bir lezzeti ortaya 
çıkardık. Gönül Kahvesi markası ile ilgili ça-
lışmalarımızda çok seçici davrandık, bir çok 
şeye dikkat ettik, araştırdık. Özellikle marka-
mızın isminin Türkçe olmasını önemsedik. Ta-
mamen Türkçe olan, 72 dilde karşılığı buluna-

mayan bir öz var “Gönül” kelimesinde. Böylece 
“Gönül Kahvesi” markası doğdu. 

“TÜRKAN ŞORAY MARKAMIZA 
BÜYÜK BİR DEĞER VE RENK 
KATIYOR”

Türk sinemasının unutulmaz sanatçıla-
rından Türkan Şoray, Gönül Kahvesi’nin 
marka yüzü oldu ve açılışlarınıza katılıyor. 
Türkan Şoray’ı marka yüzü olarak seçme-
nizin nedenleri nelerdir? Bunun hikayesini 
anlatır mısınız? Kendisiyle nasıl bir çalışma 
yapıyorsunuz? 

Türk Sinemasının Sultanı Türkan Şoray, 
Gönül Kahvesi’nin marka yüzü ve açılışları-
mızda da bulunarak markamıza büyük de-
ğer ve renk katıyor. Her yerde sevenleri tara-
fından sevgi ile karşılanıyor ve kendisi bizim 
‘’Gönlümüzün Sultanı’. Önümüzdeki süreç-
te açılışlarımız yine Türkan Şoray ile devam 
edecek. 

Bugüne kadar Gönül Kahvesi yurtiçi ve 
yurtdışında pek çok ödüle layık görüldü. 
Bunlardan bahseder misiniz?

Mantalitemizde kalite her zaman önde 
oldu. Sonucunda ödüller geliyor. Markamızın 
şu an itibari ile yurtiçi ve yurtdışında almış ol-
duğu ödüllerin toplamı 18’i aştı.

“UZUN VADEDE HEDEFİMİZ; 
BÜTÜN DÜNYAYA TÜRK 
KAHVESİNİ TATTIRMAK”

Gönül Kahvesi olarak kısa ve uzun vade-
deki hedefleriniz nelerdir?

Yurt içi ve yurt dışında 90’nin üzerinde şu-
bemiz bulunuyor. Yurtdışında üçü Bosna Her-
sek’te, ikisi Bahreyn’de, biri Almanya’da, di-
ğeri de Avusturya’da olmak üzere 7 şubeyle 
hizmet veriyoruz. Türkiye ile birlikte 5 ülke-
de hizmet veriyoruz. Gönül Kahvesi’nin hede-
fi büyük. Türkiye’nin global bir markası ola-
rak yurt dışında daha çok ülkede şube açmak 
istiyoruz. Ülkemizde şu anda 50 ilde şubemiz 
mevcut. Hedefimizde bütün illerimize şube 

açmak var. Yurt dışında şubeleşme konusun-
da da çalışmalarımızı sürdürüyoruz. Şu anda 
yurt dışında dört farklı ülkede 7 şubeyle hiz-
met veriyoruz. Uzun vadede  hedefimiz, daha 
çok ülkede şubeleşerek bütün dünyaya Türk 
kahvesini tattırmaktır. Bu amaçla dünyanın 
her bölgesinde franchising olacak gruplarla 
görüşmelerimiz devam ediyor. Gönül Kahve-
si olarak sloganımız ve hedefimiz şu: Dünya-
da bir gün herkes Türk Kahvesi’ni tadacak. 

“TÜRK KAHVESİNİ HAK ETTİĞİ 
KİMLİĞE KAVUŞTURMAK İÇİN 
YOLA ÇIKTIK”

Türk kahvesinin global piyasada tesciliy-
le ilgili bir çalışmanız var mı? 

Türk Kahvemizde 4 ayrı çeşit çekirdek kul-

lanıyoruz. Değişik oranlarda harmanlıyoruz. 
Yola çıkış amacımız Türk kahvesini hak et-
tiği kimliğe kavuşturmak. Bizimkisi bir sev-
da işi, işimizi çok seviyoruz ve bu toprakla-
ra ait kültürü dünyaya taşıyoruz. Aldığımız 
yurtiçindeki ve yurtdışındaki ödüller bu dü-
şüncelerimizi destekliyor. Unesco Türk kah-
vesini kültürel miras listesine aldı. Biz Gönül 
Kahvesi olarak yaklaşık 80 ülkede isim tes-
cilimizi aldık.

DÜNYADA HER ÜLKEDE OLMAK 
İÇİN ÇALIŞIYORUZ”

Kahve global pazarda önemli bir yere sa-
hip. Türk kahve zincirlerinin dünya dev-
leriyle rekabet şansı nedir? Pazarda Türk 
markalarının ilerlemesi için neler yapılma-
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“Türk Sinemasının Sultanı 
Türkan Şoray, Gönül 

Kahvesi’nin marka yüzü ve 
açılışlarımızda da bulunarak 

markamıza büyük değer 
ve renk katıyor. Her yerde 

sevenleri tarafından sevgi ile 
karşılanıyor ve kendisi bizim 

‘Gönlümüzün Sultanı’.”

“4 AYRI KAHVE ÇEKİRDEĞİ İLE 
GÖNÜL HARMANINI OLUŞTURDUK”

 “Yola çıkış amacımız Türk kahvesini hak ettiği kimliğe 
kavuşturmak. Tamamen Türkçe olan 72 dilde karşılığı 

bulunamayan bir öz var Gönül kelimesinde. 
Böylece Gönül Kahvesi markası doğdu. Çeşitli çalışmalar 
yaptık, en iyisini nasıl bulabiliriz sorusuna cevap aradık. 

Bu çalışmaların sonucunda 4 ayrı değişik çekirdeği harman 
yaparak Gönül Harmanı adıyla tanımladığımız mükemmel bir 

lezzeti ortaya çıkardık.”

Gönül Kahvesi Yönetim Kurulu Üyesi Kemal Yardımcı, 
Ekovitrin Genel Yayın Yönetmeni Bilal Koçak’ın sorularını 
cevaplandırdı, elde ettikleri başarıyı ve hedeflerini anlattı.

Türkan Şoray,  Gönül Kahvesi Kurucusu ve Yönetim Kurulu Başkanı Yaman Yardımcı (Altta),  Kemal Yardımcı, 
Ata Yardımcı, Türkan Şoray, Sevgi Yardımcı ve Yaman Yardımcı (Üstte)

ÖZEL RÖPORTAJ: BİLAL KOÇAK
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Gönül Kahvesi’nin hedefi büyük. Türkiye’nin 
global bir markası olarak yurtdışında 
daha çok ülkede şube açmak istiyoruz. 
Ülkemizde şu anda 50 ilde şubemiz mevcut. 
Hedefimizde bütün illerimize şube açmak 
var. Yurtdışında şubeleşme konusunda da 
çalışmalarımızı sürdürüyoruz.

Diyarbakır 75 Metre Caddesi Şubesi

Ankara İncek Vista AVM Şubesi

İstanbul Ataşehir Watergarden Şubesi
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sı gerekiyor? Bu konuda beklentileriniz ne-
lerdir?

Türkiye’nin Kahve Zinciri Gönül Kahve-
si olarak dünyada her ülkede olmak için ça-
lışıyoruz. Beklentimiz, öncellikle yurtiçinde 
maruz kaldığımız çifte standartların ortadan 
kaldırılması. Türkiye’de şube açan yabancı 
markalara daha geniş imkanlar sağlanıyor. 
AVM’lerde bunu yaşıyoruz. Türk markaları 
olarak yurt dışında şubeleşirken devletimizin 
kendi markalarını desteklemesi gerekiyor. 
Turqualıty marka destek programı çerçeve-
sinde destekler sağlanıyor ancak bu yeterli 
değil.  Global piyasada daha çok ve daha güç-
lü Türk markalarının oluşmasını sağlamak 
uzun vadeli bir devlet politikası haline getiril-
melidir. Aksi halde dünyaya açılmada başarı-
lı olmamız mümkün değil. Dünya şartları ile 
mücadele edebilecek kalite ve standartlar-
da olmamız gerekiyor. Bunun için özel sek-
tör olarak da, devlet olarak da çok çalışma-
mız gerekli.
“BUTİK YAPIMIZLA YOLUMUZA 
DEVAM EDİYORUZ”

Türkiye’de kahve zincirlerine baktığımız-

da karşımıza nasıl bir tablo çıkıyor? Sektör-
de nasıl bir rekabet yaşanıyor?

Kahve emek ve ilgi isteyen bir sektör. Bir 
birikiminiz ve kültürünüz olması lazım. Ku-
ruluşumuzdan bu yana geçen yaklaşık 20 yıl-
da yerli ve yabancı girişimlerin olduğunu gör-
dük. Gönül Kahvesi butik kahve evi yapısı ile 
yoluna devam ediyor. Yemek kokusunu kahve 
kokusuna karıştırmıyoruz.

“FRANCHISE’DA ÇOK HASSAS BİR 
ANLAYIŞA SAHİBİZ”

Şubeleşmede izlediğiniz yöntemler neler-
dir? Franchise sisteminin yanı sıra kendi iş-
lettiğiniz şubeler var mı?

Franchise sistemine en uygun adaylar ile 
ilerlemek konusunda çok hassas bir anlayı-
şa sahibiz. Profesyonel, istikrarlı ve doğru iş 
ortaklıkları kurabilmek adına emin adımlar-
la ilerliyoruz. Bağdat Caddesi şubemiz, Bursa 
FSM Bulvarı Şubemiz merkezimize bağlı şu-
beler olarak faaliyet gösteriyor. Diğer şubele-
rimiz franchise olarak hizmet veren şubeler.

Franchise sistemiyle çalışırken şartları-
nız ve kriterleriniz nelerdir?

Franchise’larımızdan öncelikle isteğimiz, 
şubelerimizin butik anlayışımıza uygun hizme-
ti sürdürebilmeleri ve misafirlerimizin tüm şu-
belerimizde Gönül Kahvesi standartlarına uy-

gun şekilde servis alabilmeleri. Buna ek olarak 
ortalama 100 metrekare kapalı, 150 metreka-
re açık alanda hizmet verebileceğimiz mekân-
ları seçiyoruz. Teorik ve pratik olarak aktarı-
lan tüm bilgi ve işleyişi uygulamaları ve yüzde 
100 uyulmasını sağlamaları önemli. Sistemin 
yüzde 99’u Gönül Kahvesi tarafından oluştu-
ruldu, geriye kalan yüzde 1’lik kısmında giri-
şimci adaylarımızın işletmenin başında du-
rup, işletmeye sahip çıkmasıyla tamamlanıyor. 

“MEKANDA HİJYEN 
HER ZAMAN ÖNCELİĞİMİZ”

Gönül Kahvesi’ni diğer kahve zincirlerin-
den farklı kılan hizmetler ve özellikler hak-
kında neler söylemek istersiniz?

Ürünlerimizin katkısız olması, mekânda 
ise; hijyen her zaman önceliğimiz. Gönül Kah-
vesi, kalite odaklı, akılcı tabanda kurulmuş 
sade işleyişi ve riskleri başta yok edilmiş sis-
temiyle farklılık yarattığı için ve kendisini sü-
rekli geliştirdiği için misafirleri tarafından da 
gönül rahatlığı ile tercih edilmektedir. 

“PANDEMİDEN EN AZ 
ETKİLENEN SEKTÖR OLDUK”

Covid-19 pandemisi sürecinde ne gibi ted-
birler aldınız, bu süreç ekonomiye nasıl et-
kiledi?

Biz Gönül Kahvesi olarak, kuruluşumuz-
dan bu yana  her zaman hijyene önem veren 
bir marka olduk. Covid-19 pandemisi yayıl-
maya başladığında mevcut olan hijyen kural-
larını daha titizlikle uygulamayı sürdürdük. 
Sağlık Bakanlığımızın ortaya koyduğu bütün 
kuralları harfiyen uyguladık. Personelimizin 
bu konuda eğittik. Bütün çalışanlarımız mas-
ke ve siperlik kullanıyor. Sosyal mesafe ku-
ralları yüzde yüz uygulanıyor. Ürünlerimizin 
ve mağazalarımızın hijyeni konusunda son 

derece hassasiyet gösteriyoruz. Misafirleri-
mizin şubelerimize girerlerken ateşleri öl-
çülüyor, maske takıp takmadıkları kontrol 
ediliyor, maskeleri yoksa maske veriyoruz. 
Misafirlerimizin oturacağı masalar, diğer me-
kanlar sürekli dezenfekte ediliyor. Misafirle-
rin sosyal mesafe kurallarına uymaları için 
gerekli her türlü tedbirleri de aldık. Bunların 
dışında bu koronavirüs salgını sürecinde si-
pariş ve ödemelerle ilgili yeni aplikasyonlar 
geliştirdik. Bir müşteri dilediği zaman cep te-
lefonundan siparişini veriyor, ödemesini ya-
pabiliyor. Kısacası bütün şubelerimizde hij-
yenin daha ön planda olduğu eski sürecimizi, 
daha da geliştirerek devam ettiriyoruz. 

 Covid-19 salgını sürecinin ekonomiye et-
kisi konusuna gelince, elbette piyasayı bü-
yük ölçüde etkiliyor. Koronavirüs salgını tüm 
perakendeyi negatif etkiledi. Kapalı hacim-
li AVM’ler daha çok etkilendi. Ama şunu be-
lirtmek isterim biz sektör olarak bu tarz kriz-
lerde en az etkilenen tarafız. İnsanlar bizde 
küçük rakamlarla kahvesini veya çayını tü-
ketebiliyor. Biz Gönül  Kahvesi olarak norma-
le göre yüzde 70’ lerde ilerliyoruz Bu taraftan 
bakarsak evet çok fazla etkilenmiyoruz fa-
kat, içinde bulunduğumuz pandemi sürecin-
de şubelerimizin kapalı olması piyasadaki di-
ğer markalar gibi bizi de etkiledi. Türkiye ve 
dünya ekonomisi ise daralacak. Lüks tüketim 
sektöründe daralma daha çok olacak.

“ZENGİN BİR MENÜYE SAHİBİZ”
Mağazalarınızda misafirlerinize kaç çe-

şit kahve ikram ediyorsunuz? Kahvenin dı-
şında şubelerinizde hangi ürünler mevcut?

Şubelerimizde Türk kahveleri ve çeşitleri 
(Gönül Harmanı, Orta Kavrulmuş, Çikolatalı, 
Damla Sakızlı, Keçiboynuzlu, Kakuleli, Tarçın-
lı, Sütlü, Çitlembik) Espresso Kahveler, Aro-

malı Filtre Kahveler, Yöresel Filtre Kahveler, 
Gönülden Serinlikler (Soğuk Kahve-Decaf+A-
romalı, Soğuk Sütlü-Decaf+Aromalı, Soğuk 
Çekirdek, Bisküvi Parçaları, Tatlı Sert, Frap-
peler) olmak üzere kahve çeşitlerimiz mev-
cut. Kahve dışında Gönülden Serinlikler, Gö-
nülden Sıcaklıklar, yüzde 100 Doğal Gönül 
Kahvesi Meyve Suları, Meşrubatlar, Kahve 
Altı, Pastalarımız, Keklerimiz, Glutensiz Pas-
talarımız, Waffle-Fondü, Dondurma, Sandviç-
lerimiz, Tostlarımız, Börekler, Kurabiyeler, 
Kruvasan ve Poğaçalarımızla menümüzün 
zenginliği ile ön planda. 

“GÖNÜL KAHVESİ 80 ÜLKEDE TESCİL ALDI”
“Bizimkisi bir sevda işi, işimizi çok seviyoruz ve bu topraklara 
ait kültürü dünyaya taşıyoruz. Yurtiçi ve yurtdışında aldığımız 
ödüller bu düşüncelerimizi destekliyor. Unesco Türk kahvesini 
kültürel miras listesine aldı. Biz Gönül Kahvesi olarak yaklaşık 

80 ülkede isim tescilimizi aldık.”
“Koronavirüs salgını sürecinde sipariş 
ve ödemelerle ilgili yeni aplikasyonlar geliştirdik. 
Misafirimiz dilediği zaman cep telefonundan 
siparişini veriyor, ödemesini yapabiliyor. Kısacası 
bütün şubelerimizde hijyenin 
daha ön planda olduğu 
eski sürecimizi, daha 
da geliştirerek devam 
ettiriyoruz.”
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UFRAD Franchising Derneği Genel Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın, “Ülkemizde 250 bin 
kişiye istihdam yaratan franchising sektörü büyük bir sınav veriyor. Özellikle, AVM’lerin 

içinde bulunan işletmelerimiz virüs nedeniyle telafisi son derece zor günler yaşıyor. Yüksek ve 
artık ödenemez hale gelen kiralar markalarımızı tehdit ediyor” dedi.

H er yıl hızla büyüyen franchising 
sektörü, girişimciler için büyük 
bir ekosisteme dönüşürken, pa-
zar büyüklüğü 50 milyar dolara 

yaklaşan sektör S.O.S vermek üzere. UFRAD 
Franchising Derneği Genel Başkanı Doç. Dr. 
Mustafa Aydın,  “Ülkemizde 250 bin kişiye is-
tihdam yaratan Franchising sektörü büyük 
bir sınav veriyor. Özellikle, AVM’lerin içinde 
bulunan işletmelerimiz virüs nedeniyle tela-
fisi son derece zor günler yaşıyor. Yüksek ve 
artık ödenemez hale gelen kiralar markala-
rımızı tehdit ediyor” dedi.

“BİRLİKTE ATLATACAĞIZ”
Bu zor dönemde franchising sisteminin 

öneminin bir kez daha görüldüğünü ifade 
eden Doç. Dr. Mustafa Aydın, “Markalarımız 
franchise’lerinin bu dönemi atlatabilmesi 
için her türlü desteği veriyorlar. Servislerin 
Gel-al ve paket servislere kaydırılmasında 
destek, hijyen konularında kapsamlı eğitim-
ler ve gerekli uygulamalar son derece titizlik-
le yapılıyor. Markalarımız zincirleri ile birlik-
te stratejiler geliştirerek, bu sancılı dönemi 
atlatmak için birbirlerinden güç alıyorlar. 
Tek başına ayakta kalmaya çalışan işletme-
leri çok daha zor ve belirsiz bir gelecek bekli-
yor. Güçlü markalarımızın çatısı altında daha 
iyimser bir tablo görüyoruz” diye konuştu.

“EKONOMİK DESTEK PAKETLERİ 
İÇİN TEŞEKKÜR EDİYORUZ”

Doç. Dr. Mustafa Aydın, “Başta Sayın Cum-
hurbaşkanımız olmak üzere Sayın Hazine ve 

Maliye Bakanımıza, Ticaret Bakanımıza bu 
zor süreçte hazırladıkları destek paketlerin-
den dolayı minnettarız. Bu destekler sayesin-
de ekonomide yaşanacak sıkıntılar bir nebze 
giderilmekte. Buna rağmen önümüzdeki dö-
nemde tüm sektör paydaşları elini taşın altı-
na koymalı ve hep beraber hareket etmeliyiz. 
Kazan-Kazan modeli ile ilerleyemezsek önü-
müzdeki dönemde kimse kazanamayacak ve 
görmek istemediğimiz sonuçlarla karşılaşa-
cağız. Umudumuzu kaybetmemeliyiz. Çalış-
maya bir şekilde devam etmek zorundayız. 
Birlikte atlatacağız” şeklinde konuştu.

Doç. Dr. Mustafa Aydın, tüm dünya ile bir-
likte ülke olarak zor zamanlardan geçtikle-
rini söyleyerek, “Her türlü fırtınada gemimizi 
güvenli limanlara yanaştırdık. Ve tek amacı-
mız, tüm dünya ekonomisini kasıp kavuran 

Covid-19 salgınının, Türk ekonomisine de 
olan olumsuz etkisini ve doğal olarak sektö-
rümüzün değerli markalarına ve çalışanla-
rına yansımasını en aza indirmek. Özellikle, 
AVM’lerde faaliyetlerini sürdüren işletme-
lerimiz bugüne kadar üzerlerine düşen so-
rumlulukları yerine getirdi. Ancak hayatın 
olağan akışına aykırı bir durumla karşı kar-
şıyayız. Bu yüzden özellikle Mart ayı ile birlik-
te, Nisan, Mayıs ve Haziran aylarında normal 
prosedür dışında bu aylarda kira alınmama-
sını, sonraki 3 ayda yüzde 50 indirim bekliyo-
ruz. Bu zorlu ve tarihi süreçte herkesin ta-
şın altına elini koyması gerektiğinin de bilinci 
içindeyiz. Birçok firma kepenk kapattı. Per-
sonellerimizi mağdur etmemek arzusunda-
yız. Bu süreçte hep birlikte ayakta kalabilmek 
için acil destek ve anlayış bekliyoruz” dedi.

“FRANCHISING SEKTÖRÜ
BÜYÜK BİR SINAV VERİYOR”

UFRAD FRANCHISING DERNEĞİ GENEL BAŞKANI
DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN:

DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN:
“Başta Sayın 

Cumhurbaşkanımız olmak 
üzere Sayın Hazine ve 

Maliye Bakanımıza, 
Ticaret Bakanımıza bu 

zor süreçte hazırladıkları 
destek paketlerinden dolayı 

minnettarız.”
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Sanko Holding Yönetim Kurulu Başkanı Adil Sani Konukoğlu, Ekovitrin’e yaptığı açıklamada, 
“2020 yılı için 250 milyon dolarlık yatırım planladık, bunu gerçekleştiriyoruz. Durmak 

yok. Ülke olarak üretmek zorundayız. Üretmezsek başaramayız. Sanko Holding olarak 
yatırımlarımıza devam ediyoruz” dedi.

HABER | SANKO HOLDİNG

“YATIRIMA DEVAM 
EDİYORUZ”

SANKO HOLDİNG YÖNETİM KURULU BAŞKANI
ADİL SANİ KONUKOĞLU:

ADİL SANİ KONUKOĞLU:
“Artık kuralları değiştirmemiz gerekiyor. 
Bugüne kadar bütün sektörlerde her şey 
fiyat rekabeti üzerine kuruluydu. Bundan 

sonra hiçbir şey eskisi gibi olmayacak. Her 
alanda sürdürülebilirlik ön plana çıkacak.”
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S anko’nun 116 yıl önce temelleri atı-
lan Gaziantep merkezli küresel bir 
oyuncu olduğunu söyleyen Sanko 
Holding Yönetim Kurulu Başkanı 

Adil Sani Konukoğlu, Sanko Holding olarak 
uzun vadeli yatırım planları yaparak ilerle-
diklerini ifade etti. 2020 yılında 250 milyon 
dolarlık yatırım yapmayı hedeflediklerinin 
altını çizen Adil Sani Konukoğlu, Ekovitrin’e 
yaptığı açıklamada, “Ülke olarak üretmek 
zorundayız. Üretmezsek başaramayız. San-
ko Holding olarak yatırımlarımıza devam 
ediyoruz. Nakit akışımızı 18 aylık dönemler 
halinde planlıyoruz. Yeni Koronavirüs salgı-
nı döneminde öngörülerimizin çok ötesinde 
bir durumla karşı karşıya gelmemize rağ-
men, aldığımız tedbirler sayesinde nakit akı-
şı yönünden son derece rahatız” dedi. 

“KORONAVİRÜSTEN 
BİZLER DE ETKİLENDİK”

Sanko Holding’in yıllık 500 milyon do-
lar düzeyinde ihracat yaptığını belirten Adil 
Sani Konukoğlu, “Salgın döneminde her ku-
rum gibi bizler de etkilendik. Dünyadaki to-
parlanma hızlı olursa ülkemizde yaraların 
sarılması da o kadar hızlı olur. Hasarın etki-
sinin azaltılması ve çarkların dönmesi için 
milletçe var gücümüzle çalışmaya, üretme-
ye devam etmeliyiz” diye konuştu.

“TÜRKİYE DAHA DA 
ÖNE ÇIKABİLİR”

İhracatın üçüncü çeyrekte toparlanaca-
ğını, son çeyrekte nefes aldıracağını tahmin 
ettiğine dikkat çeken Adil Sani Konukoğlu, 
sözlerini şöyle sürdürdü: “Türkiye’nin emin 
adımlarla ilerlemesi için her alanda üreten 
bir ülke olması gerekir. Çin’deki olumsuz ge-
lişmeler tüm piyasaları etkiledi. Özellikle ge-
lişmiş ülkeler şunu çok iyi anladılar; sadece 
ucuz olduğu için satın almaları Çin’den yap-
manın çeşitli sakıncalarını yaşayarak gör-
düler. İlerleyen yıllarda benzer sorunlar-
la karşılaşmamak için tedarikçilerini farklı 
ülkelerden çeşitlendirecekler. Salgın döne-
mi sonrasında Türkiye’nin, küresel tedarik 
zincirinde daha fazla yer alacağına inanıyo-
rum. Çin ve Uzakdoğu’nun alternatif üretim 
üssü olarak pastadan daha fazla pay ala-
cağız. Ülke olarak bu konuda çalışma yap-
malıyız.”  

“DAYANIŞMANIN VE 
PAYLAŞMANIN ÖNEMİ 
ANLAŞILDI”

Salgın sürecinde, insanların toplumsal 
dayanışma ve paylaşmanın ne kadar önemli 
olduğunu yaşayarak gördüğünü anımsatan 
Adil Sani Konukoğlu, Türk milletinin bu zor-

lu dönemde kenetlendiğini, devletin gereken 
adımları attığının altını çizdi. Tekstilin 116 
yıldır olduğu gibi Sanko’nun amiral gemi-
si olmaya devam edeceğini vurgulayan Adil 
Sani Konukoğlu, “Tekstil, enerji ve çimento-
da yeni yatırımlar, kapasite artışı ve yenile-
me yatırımları yapacağız. Enerjide, şimdiye 

kadar olduğu gibi yenilenebilir enerjide ya-
tırımlarımızı hızlandıracağız. Dünyadaki ge-
lişmeleri yakından takip edip, yatırımlarımı-
zı sürdüreceğiz” şeklinde konuştu.

Salgın döneminde Sanko olarak Maiso-
nette markası ile pamuklu yıkanabilir mas-
ke üretimine başladıklarına işaret eden Adil 
Sani Konukoğlu, maske satışlarının büyük 
bölümünün online satış kanalları üzerinden 
yapıldığını, önümüzdeki dönemde e-tica-
ret alanında yatırımların kaçınılmaz görün-
düğüne vurgu yaptı. “Artık kuralları değiş-
tirmemiz gerekiyor. Bugüne kadar bütün 
sektörlerde her şey fiyat rekabeti üzerine 
kuruluydu. Bundan sonra hiçbir şey eskisi 
gibi olmayacak. Her alanda sürdürülebilir-
lik ön plana çıkacak” diyen Adil Sani Konu-
koğlu, sözlerini şöyle tamamladı: “İnsanı ve 
doğayı ön planda tutan işler yapmak zorun-
dayız. Tekstilde denim kumaş ve iplik üreti-
minde (organik pamuk&recycled ürünler), 
dünya çapında sürdürülebilirlik konusunda 
öncü durumdayız. Tarladan müşteriye ula-
şana dek tüm tedarik zincirini hassasiyetle 
izliyor ve raporluyoruz. Üretim alanlarımız-
da çevreyi koruyan yatırımlar yapmak ve 
önlemler almak olmazsa olmazımız.”

S anko Holding, COVID-19 küresel salgı-
nının Türkiye’de görülmeye başladığı 
haftadan itibaren çalışanlarına, müş-
terilerine ve ihtiyaç sahiplerine top-

lam 26 milyon liralık yardım gerçekleştirdi. Ay-
rıca salgın döneminde üniversitelerin uzaktan 
eğitime geçtiği nisan, mayıs ve haziran ayların-
da Sani Konukoğlu Vakfı’nın bin 500 dolayında 
öğrenciye verdiği burslar durdurulmadı.    

Sanko Holding Onursal Başkanı Abdülkadir 
Konukoğlu, “Tüm dünyayı ve ülkemizi etkisi al-
tına alan COVID-19 ile mücadelede, zor günle-
ri birlik, beraberlik, dayanışma ve gönül birliği 
ile atlatacağımızdan hiçbir zaman şüphemiz ol-
madı” dedi. COVID-19 salgını sonrası Sanko yö-
netimi olarak bir dizi karar aldıklarını ve salgın 
koşullarının değişen ihtiyaçlarının karşılan-
masına katkı amacıyla öncelikle stajyerler da-
hil büyük Sanko Ailesini oluşturan 14 bini aşkın 
çalışana biner TL nakdi yardım sağladıklarını 
anımsatan Konukoğlu, şunları kaydetti: “Müş-
terilerimize de bu süreçte destek olmak ama-
cıyla Türkiye ve dış ticarette pazar konumunda 
olan ülkelerde yaşanan sağlık kökenli ekono-
mik sıkıntılarına çözüm olunması amacıyla 17 
Mart’ta, toplumsal duyarlılığımızın bir gereği 
olarak, 31 Mart 2020 tarihine kadar Sanko şir-
ketlerinden yapılan tüm satışların vadelerini, 
‘vade farkı ilave edilmeksizin”, 60 gün erteledik; 
müşterilerin mevcut borçlarının tamamına da 
ilave 60 gün vade tanıdık. Ayrıca, Gaziantep Va-
liliği’nin başlattığı Gönül Seferberliği kampan-
yasına, 5’er kilogramlık yağ, şeker, pirinç ve ma-
karnadan oluşan 21 bin koli gıda yardımı yaptık. 
Bunu da yeterli görmedik, Gaziantep’in İslahi-
ye, Nizip, Nurdağı, Araban, Yavuzeli, Karkamış 
ve Oğuzeli ilçelerine 9 bin koli, Sanko Holding’in 
Türkiye genelinde işletmelerinin bulunduğu il 
ve ilçelere 30 bin koli olmak üzere toplam 60 
bin koli yardım gerçekleştirmiş olduk.” Sani Ko-
nukoğlu Vakfı aracılığı ile üniversitelerde öğ-
renim gören bin 500 dolayında öğrenciye ver-
dikleri bursu, ilkokul ve ortaokulların yanı sıra, 
yükseköğretimde de uzaktan eğitime geçilme-
sine rağmen durdurmadıklarını anlatan Konu-
koğlu, “Nisan, mayıs ve haziran aylarında da öğ-
rencilerin bursları havale edildi” diye konuştu.

HABER | SANKO HOLDİNG

ADİL SANİ KONUKOĞLU: “Türkiye’nin emin adımlarla 
ilerlemesi için her alanda üreten bir ülke olması 
gerekir. Salgın dönemi sonrasında Türkiye’nin, 
küresel tedarik zincirinde daha fazla yer alacağına 
inanıyorum. Çin ve Uzakdoğu’nun alternatif üretim 
üssü olarak pastadan daha fazla pay alacağız. Ülke 
olarak bu konuda çalışma yapmalıyız.”  

Sani Konukoğlu Vakfı, Ekovitrin 18’inci Yılın Starları Ödülleri’nde ‘Yılın Vakfı’ ödülüne 
layık görüldü. Ödülü Abdülkadir Konukoğlu ve Zeki Konukoğlu, Cumhurbaşkanlığı 

Yüksek İstişare Kurulu Üyesi ve TBMM eski başkanı Cemil Çiçek’in elinden aldı.

Sanko Holding’in Yönetim Kurulu (Soldan sağa) Fatih, Zeki, Abdülkadir, Adil ve Hakan Konukoğlu’ndan oluşuyor.

“SALGIN DÖNEMİNDE 26 MİLYON 
TL’LİK YARDIMDA BULUNDUK”

SANKO HOLDİNG ONURSAL BAŞKANI 
ABDÜLKADİR KONUKOĞLU:

Tekstil sektöründe Türkiye’nin lider kuruluşu Sanko Tekstil’in, Ar-Ge çalışmaları ile geliştirdiği inovatif 
ürünü “pamuklu yıkanabilir yüz maskesi”, Maisonette markası ile satışa sunuldu. Yeni Koronavirüs 
(COVID-19) salgınında virüsten korunmak için zorunlu kılınan sosyal mesafe uygulamasının yanı 
sıra, dünya genelinde en önemli koruyucu kabul edilen yüz maskeleri hayatımızın vazgeçilmez bir 
parçası haline geldi. Maske üretiminde çığır açan Sanko Tekstil, www.maisonette.com.tr web sitesi 
üzerinden Maisonette markasıyla piyasaya sunduğu yıkanabilir pamuklu yüz maskesinin satışına 
başladı. Sanko Holding bünyesinde faaliyet gösteren Maisonette markası ile satışa sunulan pamuklu 
yıkanabilir yüz maskeleri, rahat kullanım ve güvenli koruma sağlıyor. Organik pamuk içeren kumaşının 
yüzde 98’i pamuk, yüzde 2’si elastan olan ve lateks içermeyen yüz maskeleri 15 defa yıkamaya 
kadar dayanıklılığıyla hem tasarruf sağlıyor hem de doğaya zarar vermiyor. Maisonette pamuklu 
yıkanabilir yüz maskesi, Yeni Koronavirüs salgınına karşı alınan önlemlerle Türkiye’de TSE tarafından 
yapılan denetimler sonucu “TSE COVID-19 Güvenli Üretim Belgesi” verilen ilk şirket olan Sanko Tekstil 
İşletmeleri’nde üretiliyor. Sektör inovasyonlarına liderlik yapan Sanko Tekstil İşletmeleri’nde, doğaya ve 
insana saygılı, karbon ayak izi düşük üretim gerçekleştiriliyor.

PAMUKLU VE YIKANABİLİR YÜZ MASKELERİ
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Club Megasaray, Şahinler 
Holding’in Antalya Belek’teki 
turizm yatırımı. 121 dönüm 

arazi üzerinde kurulu tesisler, 
Covid-19 salgını sonrası 19 

Haziran’da kapılarını yerli ve 
yabancı turistlere açtı. Club 
Megasaray’ın, Akdeniz’in 
mavi sularıyla kucaklaştığı 

özel plajında Şahinler Holding 
Yönetim Kurulu Başkanı Kemal 

Şahin ile birlikte mini bir 
gezinti yaparak Türk turizmini 

konuştuk.

SÖYLEŞİ | KEMAL ŞAHİN

AKDENİZ SULARI 
SİZE İYİ GELECEK

TATİL YAP ZİNDE KAL…
Club Megasaray’da pandemi 

kuralları tam anlamıyla 
uygulanıyor. Kemal Şahin, 
“Koronavirüste evlerine 

kapananların nefes alacakları, 
morallerini düzeltecekleri bir 
tesis onları bekliyor” diyor. 

ÖZEL RÖPORTAJ: BİLAL KOÇAK
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T üm dünyayı etkisi altına alan Yeni 
Tip Koronavirüs (COVID-19) salgı-
nı özellikle turizm sektörüne bü-
yük darbe vurdu. Büyük otellerin 

çoğu açılmazken hizmet vermeye başlayan 
otellerin çoğunda doluluk oranları aşağı-
da kaldı. Antalya’da Şahinler Holding’e bağ-
lı hizmet veren Club Megasaray, pande-
mi sürecine rağmen kaliteli turizm hizmeti 
vermeye devam ediyor. Bugüne kadar her 
yaştan 1 milyon turist ağırlayan Club Mega-
saray, tenisçilerin ilgi odağı haline geldi. Şa-
hinler Holding Yönetim Kurulu Başkanı Ke-
mal Şahin, Yeni Tip Koronavirüs (COVID-19) 

salgınının turizm sektörünü nasıl etkiledi-
ğini ve Antalya Club Megasaray olarak pan-
demi sürecinde aldıkları tedbirleri Ekovit-
rin’e anlattı.  

Kemal Bey, turizmde 2019 oldukça iyi bir 
yıl oldu. 2020’ye de bir ‘umut yılı’ olarak ba-
kılıyordu. Bu süreci değerlendirir misiniz? 

2019’da son yılların en iyi rakamlarını ya-
kaladık. Yurtdışındaki Türklerle beraber 52 
milyon insan geldi. 2020 için de hedeflerimi-
zi daha çok yükselttik, yani 56 milyon insan 
bekliyorduk. Döviz gelirlerinde de 40 mil-
yon dolarlık beklentimiz vardı. 2020’nin ilk 
2 ayında rakamlarımız yüzde 10 oranında 
büyüdü. Martta Covid-19 salgını ortaya çık-
tı. Pandemi ortaya çıkınca Mart ayının or-
tasında kapatmak zorunda kaldık, bizim te-
sisimiz 5 Mart’ta tam olarak doluydu. Tenis 
turnuvaları yaptık. Ondan sonra tesis ka-
pattık tabi. Tesisi karantinaya aldık ve teni-
se devam ettik. Hocalar, çocukları eğitmeye 
devam ettiler.  

Yeni Tip Koronavirüs (COVID-19) salgını 
turizm sektörünü nasıl etkiledi?

Turizm sektörü, bağlantılı olduğu sektör-
lerle birlikte 1 milyondan fazla kişiye sağ-
ladığı istihdam ile Türkiye ekonomisinde 
önemli bir yer tutuyor. Pandemi sürecinde 
konaklama alt sektörleri başta olmak üzere, 
ulaşım hizmeti sağlayıcıları, seyahat acen-
teleri ve tur operatörleri, turistik bölgeler-
de yer alan mağaza, çarşı ve pazarlar, gibi 
çok sayıda iş birimi olumsuz etkilendi. Tür-

kiye’yi ziyaret eden kişi sayısı 2019‘da yüzde 
14 yükselerek 52 milyona ulaşırken, turizm 
gelirleri yüzde 18 artarak 30 milyar USD’ye 
yükseldi. 2020’de hedef 58 milyon turist ve 
40 milyar USD’nin üzerinde turizm geliriy-
di. 2020’nin ilk aylarında turizm sektörü çok 
olumlu bir seyir izledi. Ocak-Şubat 2020 dö-
neminde Türkiye’ye gelen yabancı ziyaret-
çi sayısı yıllık bazda yüzde 9,7 artarak 3,5 
milyon kişi seviyesinde gerçekleşti. Ancak, 
Mart ayında koronavirüs salgınının hız-
la yayılmasıyla sektör olumsuz etkilenme-
ye başladı. 15 Mart’ta da bütün uçuşlar iptal 
edildi. Ondan sonra ikinci çeyrekte karanti-
na nedeniyle kış uykusuna yattı ve tarihin 
en büyük darbesini aldı.

İYİ SENARYODA 17 MİLYAR KAYIP
Turizm sektöründe 2020 yılında muhte-

mel senaryoları özetler misiniz?
2020 yılında turizm endüstrisi için muh-

temel 3 senaryo bulunuyor.
n Senaryo:  Uluslararası seyahat kısıt-

larının Temmuz ayı başlarında kaldırılaca-
ğı, turist sayısının yıllık bazda yüzde 58 ora-
nında azalacağı,

n Senaryo: Sınırlamanın Eylül’de kaldırı-
lacağı, turist sayısının yüzde 70’e ulaşacağı,
n Senaryo: Önlemlerin yılsonuna kalk-

ması durumunda 2020 genelinde turist sa-
yısının bir önceki yıla göre yüzde 78 azalabi-
leceği düşünülüyor.

Temmuz-Eylül döneminde iç turizmin can-
lanacağı öngörülüyor ve biz de 19 Haziran’da 

“Almanya, koronavirüs salgını sonrası Türkiye’ye uyguladığı seyahat kısıtlamasını kaldırıyor. Bu 
Türk turizm sektörü açısından çok iyi bir gelişme. Biz Şahinler Holding olarak turizme odaklandık.”

“TÜRKİYE’Yİ TERCİH EDİYORLAR”
“Her türlü zorluğa rağmen yabancı turistler Türkiye’yi tercih etmeye devam ediyor. Almanya 

Devleti, Türkiye’yi yakından takip ediyor ve durum iyiye gidiyor. Almanya’dan turistlerin ülkemize 
geleceği müjdesini verebilirim.”

“TURİZME ODAKLANDIK”
ŞAHİNLER HOLDİNG YÖNETİM KURULU BAŞKANI KEMAL ŞAHİN:

SÖYLEŞİ | KEMAL ŞAHİN
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otelimizin kapılarını misafirlerimize açtık. 
Açıldığımız günden bugüne ağırlıklı yerli mi-
safir olmak üzere az da olsa Almanya’dan ve 
Rusya’dan da turist gelmeye başladı. Mega-
saray kurulduğu günden bugüne her yaştan 
1 milyon turist ağırladı. Misafirlerimizin çoğu 
yüzde 70 repeat müşteri ve 50 den fazla gelen 
bir çok müşterimize platinum kartı verdik. Bu 
misafirlerimiz adına ağaç dikiyoruz, yakında 
büyük bir ormana dönüşecek. Özellikle Mega-
saray Tenis Akademisi’nin misafir ettiği spor-
cu sayısında ciddi bir artış oldu ve Türkiye 
çapında tenisçilerin ilgi odağı olduk. Kısa za-
manda hatırı sayılır bir rakama ulaştık. 

“VERİLEN KREDİ TEŞVİKLERİ EN 
AZ 2-3 YIL VADELİ OLMALI”

Antalya Club Megasaray’da pandemi sü-
recinde ne gibi tedbirler aldınız? Bu zor 
dönemde hangi stratejileri izlediniz?

Megasaray olarak ilk çeyrekte Ocak-Mart 
aralığında ziyaretçi oranımız çok daha yük-
sekti. Kurmuş olduğumuz Megasaray Tenis 
Akademisi’nde bu zaman aralığında dünya-
ca ünlü Davis Cup başta olmak üzere yaptı-
ğımız birçok önemli tenis turnuvalarıyla za-
man zaman otelimizde tam doluluk sağladık. 
Dolayısıyla kış sezonu bizim için çok iyi geç-
mişti. Mart ayına gelinceye kadar tesisisin 

yüzde 80’i satılmış durumdaydı. 19 Mart’ta 
oteli kapatmak zorunda kaldık. Kovid-19 ile 
ilgili bakanlığın yayınladığı 130’u aşkın mad-
deye uygun olarak çalışma tarzımızı değiş-
tirerek TÜVSÜD’den sertifikamızı aldık ve 
bakanlığın sitesinde yayınlandı. Personeli 
eğittik ve eğitimler sürüyor. Açılmayan tesis-
lerin odalarını bize aktarıyorlar. Antalya Be-
lek’teki açık olan beş tesisten biriyiz. 

 
“ALMAN TURİSTLER GELİYOR”

Temmuz ayı içinde nasıl gelişmeler ya-
şandı? Siz Almanya iş dünyasında da 
önemli bir isimsiniz. Özellikle  Almanya’nın 
Türkiye’ye bakışında bir değişim söz konu-
su mu, bu konuda neler söyleyeceksiniz?

Almanya, koronavirüs salgını sonrası 
Türkiye’ye uyguladığı seyahat kısıtlaması-
nı kaldırıyor. Bu Türk turizm sektörü açısın-
dan çok iyi bir gelişme. Biz Şahinler Holding 
olarak turizme odaklandık. Turizm pande-
miden en çok etkilenen sektör oldu. Bu yıl 
dünyada turizm sektöründe 1,2 trilyon do-
larlık kayıp olacağı belirtiliyor. Türkiye’de ise 
yüzde 50 kaybımız var. 19 Haziran’da açtığı-
mız Antalya Belek’teki Club Megasaray tesis-
lerimize Rusya ve Almanya charter uçuşları 
açılmamasına rağmen hem yerli hem de ya-
bancı turistlerden talep geldi. Şu an tesiste 

900 misafir ağırlıyoruz. Bunların yüzde 60’ı 
yurtdışından yüzde 40’ı yurtiçinden geldi. Bu 
da gösteriyor ki her türlü zorluğa rağmen 
yabancı turistler Türkiye’yi tercih etmeye 
devam ediyor. Almanya Devleti, Türkiye’yi 
yakından takip ediyor ve durum iyiye gidiyor. 
Almanya’dan turistlerin ülkemize geleceği 
müjdesini verebilirim. Antalya, Muğla, İzmir 
ve Aydın’a, Alman turistlerin daha yoğun ge-
leceğini, Ağustos ayı ve daha sonraki aylar-
da turizmin çok daha iyiye gideceğini ümit 
ediyorum. Almanya’nın, Türkiye’ye uygula-
dığı seyahat yasağı ilerleyen süreçlerde di-
ğer illerimiz için de kaldırılması bekleniyor. 
Bu sevindirici bir gelişme.  Yabancı turistler 
gelmeye başladı bu süreçte ekonominin bir 
nebze düzeleceğini  düşünüyorum.  

TENİSTE HEDEF: DÜNYADA İLK 10 
Otelde hizmete açtığınız Tenis Akademi-

si ne durumda? Tenis konusunda hedefle-
riniz nelerdir?

121 dönüm arazi üzerinde kurulu Güven-
li Hizmet Sertifikası alan tesiste; pandemi 
ile ilgili tüm tedbirler alındı. Alanın büyük 
olması sebebiyle sosyal mesafenin korun-
ması noktasında tesisimiz çok avantajlı. Te-
nis Akademisi’nde hem Türk hem yaban-
cı öğrenci ve hocaları ağırlıyoruz. Bunu yarı 

sosyal sorumluluk olarak destekliyoruz. Te-
niste dünyada ilk 10’da yer alacak sporcular 
kazandırmak istiyoruz. İç turizmde ise bek-
lentilerin ötesinde bir talep sözkonusu. 

 
Uluslararası ticaret yapan bir holding-

siniz. Pandemi sürecinde ne gibi zorluk-
lar yaşadınız?

Hem finansal hem de psikolojik olarak 
zor bir durum. Çünkü aylarca dışarıya çı-
kamadık, sosyalleşememe sorunuyla karşı 
karşıya kaldık. İş konusunda da fabrikala-
rın çoğunu kapattık. Üretimi azalttık. Yurt-
dışına zaten çıkamıyorduk, toplantılarımızı 
online gerçekleştirdik. Şirketimizde maske 
ve mesafeye özen gösteriyoruz. Psikolojik 
olarak da kendi özgürlüğümüzün sınırlan-
dığını görüyoruz, ancak insanoğlu her şeye 
ayak uyduruyor. Mesela ben spor yapan bi-
riyim, zaten evde fitness araçlarım var, yani 
evde de spor yapıyorum devamlı. Evde ev iş-
lerini yapmaya özen gösteriyorum. Pande-
mide mutfakta vakit geçirmeyi de öğrendim.

“TURİZM ESKİ HALİNE 3 YILDA 
DÖNEBİLİR”

Pandemi krizinde hükümetin aldığı ted-
bir ve kararları nasıl değerlendiriyorsunuz?

Hükümet pandemi krizinde elinden ge-
leni yaptı. Bankalar kredi geri ödemelerini 
erteledi. Reel sektör alınan kararlarla des-
teklendi. Borçlar gevşetildi yani iyi çalışıl-
dı. Örneğin Almanya 750 milyar dolar ayır-
masına rağmen yine yetmiyor. Dolayısıyla 
o açıdan otomatikman milli gelirimiz düş-
tü vergilerde de düşüş yaşayacak bu süreç 
dünyada böyle bu sene sonuna doğru aşıyı 
bulurlarsa tamamen toparlanır aşıyı bula-
mazlarsa yavaş yavaş azalarak sürdürebili-
riz alışırız ama eski döneme gelemeyiz eski 
düzene 3 yılda falan geliriz. 

“TEŞVİK GERİ ÖDEMELERİ 
3 YILA YAYILMALI”

Turizm yatırımcısı olarak, devletten 
beklentileriniz nedir?

SGK primi ve bazı vergi ödemeleri 6 ay sü-
reyle ertelendi. Turizm sektörüne özel Kısa 
Çalışma Ödeneği’ne ek başvuru imkânı ge-
tirildi. Bu süreçte çalışanlarımızı evlerine 
yollamayıp tesislerimizde tutma imkanımız 
oldu. Erteleme ve teşviklerin geri ödemleri 
kısa süreli değil 2- 3 yıl süreyle olmalı, perso-
nelimizi elimizde tutmalıyız. Megasaray’da 
sosyal mesafe var, doktorlar var, pande-
mi kuralları uygulanıyor, adeta bir karanti-

na gibi, buraya gelip insanlar nefes alsınlar, 
moral olarak düzelirler.

“TÜRKİYE SALGINDA KRİZİ 
ÇOK İYİ YÖNETTİ”

Türkiye, Covid-19 salgınında süreci siz-
ce nasıl yönetti?

Türkiye, Covid-19 salgını krizini olduk-
ça iyi yönetti. Bizim kültürümüzde birbirini 
öpme, el öpme, dedenin kucağına oturma, 
sarılma çok yaygın. Buna rağmen insanlar 
salgının boyutunu anlayarak kendini frenle-
di. Turizm sektöründe de tesisler yavaş ya-
vaş açılacak ve işler eski düzenine gelecek. 
İngiltere, Çekoslavakya ve Ukrayna kapıları 
açıldı ve turistler gelmeye başladı. 

Bu süreçte hükümetin ve Sağlık Baka-
nı Sayın Fahrettin Koca’nın konuşmala-
rı, Cumhurbaşkanı Sayın Recep Tayyip Er-
doğan’ın yetki vermesi ve bilim kurulunun 
açıklamaları halkı motive etti. Devletin ça-
lışanlara verdiği destekler, borçların iptal 
edilmesi gibi uygulamalar bu süreçte çok 
faydalı oldu. 

Pandemi krizi ekonomiyi nasıl etkiledi?
Pandemi, dünya turizmine 1,2 trilyon do-

larlık tahribat yaptı. Dünya ekonomisinde 
100 ile 120 milyon insan işsiz kalacak. Türk 
turizminin geliri geçen sene 30 milyar do-
lardı, bu sene 40 milyar dolar olacaktı. 30 
milyar doların  17 milyar dolarını kaybettik. 
Bu, olağanüstü bir durum. Hizmet sektörü 
tamamen bitmiş durumda. Dükkanlar, kah-
veler, oteller, restoranlar yani her yer ka-
pandı. Belki de bunların bir kısmı hiç açıl-
mayacak. 

CLUB MEGASARAY BUGÜNE KADAR 
1 MİLYON TURİST AĞIRLADI
Dünyanın en gözde tatil bölgesi Antalya Belek’te 
bulunan “Altın Anahtar” ödüllü, 121 dönüm alan 
üzerine kurulu, bin 200 yataklı, 5 yıldızlı tatil 
köyü olan Club Megasaray, bölgenin en güçlü 
tesislerinden biri. 1992 yılından bu yana hizmet 
veren tesislerin yüzde 70 oranında sadık müşteri 
kitlesi bulunuyor. Bu müşterilerin büyük bölümü 
Avrupa ülkelerinden geliyor. Club Megasaray TUI 
ve Coral gibi dünyaca ünlü tur operatörlerinin 
yanı sıra Tripadvisor, Holidaycheck ve Tophotels 
gibi web sitelerinin değerlendirmelerinde en çok 
tercih edilen otelleri arasında yer alıyor. 43 tenis 
kortu ve daha birçok spor aktivitesi, kaliteli yiyecek 
içecek hizmetleri, gece ve gündüz her yaşa hitap 
eden eğlence programlarıyla hizmet veren Club 
Megasaray,  kurulduğu günden bu güne kadar her 
yaştan 1 milyon turist ağırladı. 

“TENİS AKADEMİSİ TURİZM İÇİN BİR AVANTAJ”
Tekstilden turizme birçok alanda başarılara imza 
atan Kemal Şahin, farklı bir turizm anlayışına 
ihtiyaç olduğunu vurguluyor. Sektörde yeni 
arayışlar içerisinde olduklarını söyleyen Kemal 
Şahin, turizm evrilmeli, dijitalleşmeli, farklılaşmalı 
ve dönüşmeli dedi. Club Megasaray bünyesinde 
Tenis Akademi’sini de hayata geçirdiklerini 
söyleyen Kemal Şahin, tenisin turizm açısından bir 
avantaj olacağını ifade ediyor.

SÖYLEŞİ | KEMAL ŞAHİN

PANDEMİ KURALLARI HARFİYEN UYGULANIYOR
15 Mart’ta kapatılıp, 19 Haziran’da kapılarını yeniden açan Club Megasaray’ın kapalı kaldığı dönemde çalışanlar eğitilerek 

tesisler pandemiye hazırlandı. Bu süreçte hiçbir çalışan işten çıkarılmadı. Restaurantlar başta olmak üzere tesislerde 
Covid-19 pandemi kuralları harfiyen uygulanıyor. 
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SÖYLEŞİ | TURGUT TORUNOĞULLARI

Turgut Torunoğulları, masmavi denizi ve eşsiz doğasıyla Marmaris’te 
ve Orka Oteller Zinciri’nde pandemi krizine karşı aldıkları tedbirleri ve 

turizm sektörüne dair yatırımlarını Ekovitrin’e açıkladı.

“PANDEMİ KRİZİNE RAĞMEN 
YATIRIMLARIMIZA DEVAM 

EDECEĞİZ”

ÖZEL RÖPORTAJ: SİNAN SAYGI

EDELSTAAL GROUP VE ORKA OTELLER ZİNCİRİ 
YÖNETİM KURULU BAŞKANI TURGUT TORUNOĞULLARI:

“Sağlık artık çok önemli ve 
bu konuda Türkiye çok iyi 

durumda. Tatil yörelerindeki 
büyük oteller geniş araziler 
üzerine kurulduğu için sağlık 

yönüyle oldukça elverişli. 
Türkiye pandemi krizinde 

sağlık konusunda daha şanslı. 
Hükümetimiz ve özellikle 

Turizm ve Kültür Bakanı Sayın 
Mehmet Nuri Ersoy’un turizm 

sektörüne yönelik güzel 
çalışmalarını memnuniyetle 

takip ediyoruz.”

Edelstaal Group ve Orka Oteller Zinciri Yönetim Kurulu Başkanı Turgut Torunoğulları, 
“Turizm sektörü pandemi krizinden bugüne kadar en büyük darbeyi aldı. Buna rağmen 

yatırımlarımıza tabi ki devam edeceğiz. Bazı yatırımlarımızı pandemi sonrasına erteledik. 
Turizm sektöründe projelerimiz devam edecek” dedi.

TURGUT 
TORUNOĞULLARI



www.ekovitrin.com   •   Ağustos 202052 Ağustos 2020   •   www.ekovitrin.com 53

T urizm sektörü COVID-19 salgının-
dan bugüne kadar aldığı en büyük 
darbeyi aldı. Otellerin çoğu açıl-
mazken açılan otellerin doluluk 

oranları epeyce düştü. Turizm sektöründe 
sahip olduğu tecrübeyle Marmaris’te hiz-
met veren Orka Lotus Beach Hotel ise Mar-
maris’te yüzde 60 doluluğu aşmış durumda.  
Marmaris’te pandemide ilk hizmete giren 
otel olan Orka Lotus Beach Hotel, turizm 
sektöründe örnek alınan kuruluş olmaya 
devam ediyor. Edelstaal Group ve Orka Otel-
ler Zinciri Yönetim Kurulu Başkanı Turgut 
Torunoğulları, Orka Oteller Zinciri ve Orka 
Lotus Beach Hotel olarak pandemi krizine 

karşı aldıkları tedbirleri ve turizm sektörü-
ne dair görüşlerini Ekovitrin’e anlattı.

Turgut bey gerek Orka Oteller Zinciri 
gerekse turizm sektörü olarak 2020 yılına 
yönelik hedefleriniz neydi?

Gerek turizm sektörü gerekse Orka Otel-
ler Zinciri olarak 2020 yılına yönelik oldukça 
umutluyduk. Çok güzel hedefler belirlemiş-
tik. 2020, turizm sektörü açısından çok iyi 
bir yıl olacaktı. Ancak tüm dünyayı derinden 
sarsan Yeni Tip Koronavirüs (COVID-19) sal-
gını yüzünden bu hedeflerimizi gerçekleşti-
remedik. Dolayısıyla turizm sektörü şu anda 
çok kötü bir durumda, ufak tefek oteller açıl-

dı ama beklenti çok zayıf. Otellerimize ve 
Marmaris’te hizmet verdiğimiz Orka Lotus 
Beach Hotel’e Avrupa’dan gelen turist yok. 

“YÜZDE 60 DOLULUK ORANINI 
AŞMIŞ DURUMDAYIZ”

Marmaris’te 5 yıldızlı Orka Lotus Beach 
Hotel’i pandemi krizine rağmen misafirle-
rin hizmetine açtınız. Pandemiye karşı ne 
gibi tadbirler aldınız? 

Personelimiz hem çalışıyor hem de salgın 
sürecinde nasıl davranacakları konusunda 
eğitim alıyor. İnşallah iyi olacak, ben sektö-
rün iyi olacağını düşünüyorum. Otelimizi aç-
tık, acaba pişman olacak mıyız? Hayır, piş-

man olmayacağız. Gelen misafirlerimizi iyi 
karşılarsak, iyi hizmet verirsek ve yurtdışın-
daki sorunlar az olsa da çözülürse herkes 
Türkiye’ye gelecek. Şu anda Orka Lotus Be-
ach Hotel’de yüzde 60 doluluk oranını aşmış 
durumdayız. Otelimizde Rus, Ukraynalı ve 
Türk turistleri ağırlıyoruz. Pandemi sürecin-
de yüzde 70-80 doluluk oranıyla gitmeyi plan-
lıyoruz. Sosyal mesafeye uygun olarak ha-
zırlıklarımızı yaptık. Misafirlerimizin ateşini 
ölçüyoruz, maske dağıtıyoruz. Odalar devam-
lı ilaçlanıyor, misafirlere yemekler görevliler 
tarafından veriliyor. Birçok restoranımız var, 
ana restoranımız büyük. Sahilimiz çok geniş. 
50 bin metrekarelik alanda hizmet veren bir 

otel olduğumuz için pandemiye karşı olduk-
ça avantajlıyız. Doktor, ambulans, hasta oda-
sı ve diğer sağlık imkanlarımız da otelimizde 
yer alıyor. Marmaris’te kapalı olan oteller bizi 
örnek alarak otellerini açmaya hazırlanıyor.

“MARMARİS’TE BÜYÜK 
OTELLERİN ÇOĞU KAPALI”

Marmaris’te turizm sezonu nasıl gidi-
yor? Bütün oteller açıldı mı?

2020 yaz sezonunda Marmaris’te büyük 
otellerin çoğu pandemi dolayısıyla açılma-
dı. Ancak Marmaris’te bir otelin açılması la-
zımdı, çünkü gelen misafirlere hizmet veril-
mesi gerekiyordu. Orka Lotus Beach Hotel 
olarak biz bu şartlara uygunuz. Ukrayna 
Büyükelçisi Sayın Andrey Sıbiga’nın otelimi-
ze gelerek teftiş edip görüşlerini Ukrayna’ya 
bildirmesi, otelimize Ukraynalı turistlerin 
gelmesini sağladı. 2021 yılı 2020 yılından 
kuşkusuz daha güzel olacak. Ancak yine de 
2021 yılının diğer yıllarla kıyaslandığında 
fazla parlak bir yıl olmayacağı düşüncesin-
deyim. Çünkü pandemi bitse bile insanların 
psikolojilerini düzeltmeleri ve turizme yöne-
lik para harcamaları biraz zaman alabilir. 

“COVID-19 SALGINI 
HERKESE BİR ŞEYLER ÖĞRETTİ”

Turizm Bakanlığı’nın pandemi sürecin-
de getirdiği sertifika zorunluluğu ve aldığı 
tedbirlerin turizm sektörüne olan faydala-
rını değerlendirir misiniz?

Bakanlığımızın sertifika zorunluluğu getir-
mesi ve çeşitli tedbirler alması turizm sektö-
rü açısından sevindirici. COVID-19 salgını her 
şeyden önce bizlere bir şeyler öğretti. Herkes 
kendini yenileme arayışına girdi. Geleceğe yö-
nelik neler yapılabilir diye düşünmeye baş-
ladık. Pandemi bittiğinde, daha güzel otel ve 

servis sistemleri kurulabilir diye düşünüyo-
rum. Yani pandemi krizini ileride fırsata çevi-
rebiliriz. Pandemide yemekleri otel görevlileri 
verdiği için yemeklerden tasarruf edebiliriz.

“TURİZM SEKTÖRÜNDE 
PROJELERE DEVAM EDECEĞİZ”

Turizm sektöründe yatırımlara devam 
edecek misiniz? Hedeflerinizi paylaşır mı-
sınız?

Pandemi krizi turizm sektörüne büyük za-
rar verdi. Turizm sektöründe sahip olduğu-
muz tecrübeyle Marmaris’te hizmet veren 
Orka Lotus Beach Hotel olarak yüzde 60 dolu-
luğa ulaştık. Marmaris’te pandemide ilk olarak 
hizmete giren otel biz olduk. Bizi gören diğer 
oteller de açılmaya başladı. Turizm sektörün-
de örnek kuruluş olmaya devam ediyoruz. 
Turizm sektörü pandemi krizinden bugüne 
kadar en büyük darbeyi aldı. Buna rağmen ya-
tırımlarımıza tabi ki devam edeceğiz. Bazı yatı-
rımlarımızı pandemi sonrasına erteledik. Tu-
rizm sektöründe projelerimiz devam edecek.

Turizm sektörüyle ilgili son olarak neler 
söylemek istersiniz?

Tüm dünyayı etkisi altına alan ve turizm 
sektörünü de derinden etkileyen Yeni Tip 
Koronavirüs (COVID-19) salgınından turizm 
sektörü olarak bazı dersler çıkarabiliriz. Ör-
neğin turizm sektörünü çeşitlendirmemiz 
gerekiyor. Sağlık artık çok önemli ve bu ko-
nuda Türkiye çok iyi durumda. Tatil yörele-
rindeki büyük oteller geniş araziler üzerine 
kurulduğu için sağlık yönüyle oldukça elve-
rişli. Türkiye pandemi krizinde sağlık konu-
sunda daha şanslı. Hükümetimiz ve özellikle 
Turizm ve Kültür Bakanı Sayın Mehmet Nuri 
Ersoy’un turizm sektörüne yönelik güzel ça-
lışmalarını memnuniyetle takip ediyoruz.

SÖYLEŞİ | TURGUT TORUNOĞULLARI

“OĞLUM CANER VE KUZENLERİMİZLE OPERASYONU BAŞARIYLA YÖNETİYORUZ”
“Marmaris’te Orka Lotus Beach Hotel’de COVID-19 salgınına karşı tüm tedbirleri aldık. Oğlum Caner ve 
kuzenlerim Hazar Torunoğulları ve Ziran Torunoğulları ile birlikte operasyonu başarıyla yönetiyoruz.”

MARMARİS’TE BİR TATİL 
CENNETİ:

Marmaris’te yerli ve 
yabancı turistlere 5 

yıldızlı turizm hizmeti 
veren Orka Lotus Beach, 
pandemi krizine rağmen 
kapılarını açarak tercih 
edilen bir turizm tesisi 
olmayı başardı. Orka 

Lotus Beach’in en önemli 
özelliği çevre dostu 
bir tesis olması. Otel 

yapılırken hiçbir ağaca 
zarar verilmedi. Çam 
ağaçlarının bazıları 

binaların içinden geçiyor.
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Orka Oteller Zinciri ve Icon Beach Genel Müdürü Caner Torunoğulları, 
“COVID-19 salgını turizm sektörünü kuşkusuz çok kötü etkiledi ama artık hiçbir 

şey eskisi gibi olmayacak. COVID-19 salgını herkese çok şey öğretti. Turizm 
sektöründe artık kalite ve hijyen ağırlığını hissettirecek” dedi.

T urizm sektöründe önemli destinas-
yonlardan birisi olan Marmaris’te 
2016 yılında hizmete giren Icon Be-
ach, denize sıfır lokasyonuyla yer-

li ve yabancı turistlerin ilgi odağı haline geldi. 
Icon Beach Club’ın genel müdürlük görevi-
ni genç ve başarılı işadamı Caner Torunoğul-
ları yürütüyor. Orka Oteller Zinciri ve Icon 

Beach Genel Müdürü Caner Torunoğulları, 
COVID-19 salgınının turizm sektörüne olan et-
kilerini, pandemi krizinde aldıkları tedbirle-
ri ve verdikleri hizmetleri Ekovitrin’e anlattı.

Caner Bey, Orka Oteller Zinciri’ndeki gö-
revinize ilaveten Marmaris’te Icon Beach 
markasıyla kaliteli beach club hizmeti veri-

yorsunuz. Icon Beach markası nasıl doğdu? 
Icon Beach tarzında bir beach club kur-

mak her zaman aklımdaydı. Eşsiz doğası ve 
masmavi deniziyle yerli ve yabancı turistlerin 
uğrak mekanı olan Marmaris’te üst düzey ve 
kaliteli beach club kurmayı istiyordum. Yaptı-
ğımız araştırmalarda da Marmaris’te bu tarz 
bir işletme eksiğinin olduğunu gördük. Icon 

Beach benim için bir idoldü. Aynı şekilde ba-
bam Turgut Torunoğulları da benim için bir 
idol. Kars’tan Hollanda’ya giderek büyük bir 
başarı öyküsüne imza atmayı başardı. Sade-
ce ailesine değil memleketi olan Kars’a da 
büyük faydaları oldu. Icon Beach’i kurma fik-
ri de buradan geldi. 2016 yılında Icon Beach’i 
kurarak turizmin hizmetine açtık. Burada 
turistlere plaj ve eğlence hizmeti sunuyoruz.

“ICON BEACH’İ 
KENDİM TASARLADIM”

Icon Beach’i tasarlarken hangi kriterle-
re dikkat ettiniz?

Icon Beach Club’ı kendim tasarlayarak di-
zayn ettim. Türkiye’de örnek projelerden bi-
risi olan Icon Beach Club’da özel localar, de-
nizde 2 adet salıncak ve yatak yer alıyor ve 
konuklarımız gayet memnun. Misafirlerimiz 
yemeklerini yiyorlar, denize giriyorlar ve di-
ledikleri gibi eğleniyorlar. Hafta sonlarında 
canlı müzik organizasyonlarımız oldukça 
ilgi görüyor. Ünlü DJ’ler ve sanatçıları Mar-

maris’te ağırlıyoruz. Aynı zamanda dans-
çı kızlar da mekanımıza büyük renk katıyor. 
Müşteri memnuniyetine her şeyin üzerinde 
önem veriyoruz.

“TESİSLERİMİZDE 
HER TÜRLÜ ÖNLEMİ ALDIK”

Marmaris’te Orka Lotus Beach Hotel ve 
Icon Beach olarak pandemi krizinden na-
sıl etkilendiniz ve hangi tedbirleri aldınız?

Pandemi krizinde Marmaris’te hizmet ve-
ren ender tesislerden birisiyiz. Orka Lotus 
Beach Hotel ve Icon Beach’te misafirlerin 
sağlığı için her türlü önlemi aldık. Pandemi 
krizinde operasyonu Hazar ve Ziran Toru-
noğulları ile birlikte başatıyla yönetiyoruz. 
COVID-19 salgını turizm sektörünü kuşku-
suz çok kötü etkiledi ama artık hiçbir şey es-
kisi gibi olmayacak. Turizm sektöründe kali-
te ve hijyen ağırlığını hissettirecek. Pandemi 
süreci herkes için zor bir dönem, tüm dünya 
bu virüsü konuşuyor. Ama koronavirüs, bir 
anlamda turizmde hizmetin daha iyileşebil-

mesi için bir fırsat oldu.

“ORKA’DA YATIRIM 
HİÇ BİR ZAMAN BİTMEZ”

Turizmin geleceğini nasıl değerlendiri-
yorsunuz? Pandemi süreci yatırımlarınızı 
nasıl etkileyecek?

Orka Oteller Zinciri olarak pandemi sü-
recinde biraz durağanlaştık. Ancak Orka’da 
yatırım hiçbir zaman bitmez. Bu yıl pande-
mi çıkmasaydı büyük bir Tema Park aça-
caktık. Ayrıca iki otelin yapım çalışmaları-
na devam ediyoruz. Bu yatırımlarımızı biraz 
erteledik. Krize rağmen yatırımlarımıza de-
vam ediyoruz. Kuzenlerimiz Hazar ve Ziran 
Torunoğulları birlikte operasyonları yöne-
tiyoruz. 2020 turizm sezonu biraz uzaya-
cak gibi görünüyor. Turizm sektöründe gü-
zel hizmet verirsek kısa dönemde bunun 
faydalarını göreceğiz. Bu yıl bir çok tesis iş-
letmelerini zarar etmemek için açmadı. Biz 
ise tesislerimizi açtık ve hizmet vermeye de-
vam ediyoruz.

“COVID-19 SALGINI TURİZM SEKTÖRÜNE 
KALİTE VE HİJYEN GETİRECEK”

ORKA OTELLER ZİNCİRİ GENEL MÜDÜRÜ 
CANER TORUNOĞULLARI:

Orka Oteller Zinciri ve Icon Beach Genel Müdürü Caner 
Torunoğulları, Sinan Saygı’ya yaptığı açıklamada, 

“Pandemi krizinde Marmaris’te hizmet veren ender 
tesislerden birisiyiz. Orka Lotus Beach Hotel ve Icon Beach’te 

misafirlerin sağlığı için her türlü önlemi aldık” dedi.
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GIDA VE SOĞUK 
HAVA TAŞIMACILIĞI
Lojistik sektöründe gıda ve soğuk hava taşımacılığı, belirli bir 
uzmanlık alanı olduğu için apayrı bir öneme sahip. Özellikle 
gıda ve ilaç gibi hayati öneme sahip ürünlerin bozulmadan bir 
noktadan diğer bir noktaya taşınması gerekiyor. Gıda ve soğuk 
hava taşımacılığı bu yönüyle ön plana çıkıyor. Lojistik dosyamızın 
bu ayki konusunu gıda ve soğuk hava taşımacılığına ayırdık. Uzman 
görüşleri, haberler ve özel röportajları sayfalarımıza taşıdık.
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SOĞUK ZİNCİR DEPOCULUĞU
VE HAYATİ ÖNEMİ

Bir zincirin gücü; zincirin en zayıf halkasının gücü kadardır. 
Lojistik hayatın her alanına sinmiş, ekonomiyi ve ticareti adeta 
sırtında taşıyan “temel” bir sektör olarak ele alındığında 
bu zincirin en zayıf ancak aynı zamanda vazgeçilmez ve 
yaşamsal halkasının “soğuk zincir” lojistiği olduğu görülür. 

AYŞEGÜL KETENCI

UND - Uzman

ANALİZ | LOJİSTİK

G ünümüzde tüketim kültürü-
nün önemi her geçen gün 
artarken, tüketiciler bozul-
mamış ve sağlıklı gıda ko-

nusunda her geçen gün daha bilinçli 
hale gelmekte ve konuyla ilgili farkın-
dalıkları artmaktadır. Çiftçi nasıl tohu-
mu toprağa atarken, hasatı toplarken 
büyük bir özen gösteriyorsa, bu ürünü 
doğru zamanda doğru yere ulaştırma-
ya çalışan taşımacı da aynı sorumlulu-
ğu omuzlarında hissetmektedir. Soğuk 
zincir lojistiği yoğunlukla gıda sektörü 
için kullanıldığından, insanların temel 
besin maddelerine erişimlerinin sağ-
lanması, besinlerin uygun standartlar-
da taşınması da doğrudan doğruya “in-
san hayatı-insan sağlığının koruması” 
ile bağlantılıdır, bu bakımdan kutsal bir 
görev olarak da görülebilir. 

Ülkemiz, bir tarım ülkesi olmasının 
yanında, yaş sebze ve meyvenin tarla-
dan sofraya ulaşıncaya kadar önemli 
kayıplara uğradığı bilinmektedir, araş-
tırmalar bu kayıpların ortalama yüzde 
25 civarında olduğunu ortaya koymak-
tadır. Bu kayıpların yıllık ortalama 25-
30 milyar liralık bir maili kayba sebep 
olduğu görülmektedir. 

Dondurulmuş gıda sanayini etki-
leyen önemli problemlerin başında; 
ürünlerin temel raf ömrünün geçi-
rilmemesi, ürünün depodaki işlemle-
ri (paletleme, yükleme gibi) için geçen 
süre ve depolama sıcaklığı olmuştur. 
Depolardaki sıcaklık değişimleri en-
gellenebilirse; dondurulmuş ürünlerin 
kalitesi ve kabul edilebilirliğinin arttı-
rılması mümkün olabilir. Soğuk zincir 
boyunca taşıma, depolama ya da tü-
ketim aşamasında kullanım hataları 
gibi birçok faktör nedeniyle bu hassas 
ürünler zararlı hale gelebilmektedir.

Gıdaları; fiziksel, kimyasal ve biyo-
lojik bazı faktörler zararlı hale geti-
rebilmektedir. Son yıllarda tüm dün-
yada tüketimi artan minimal (az-yarı) 
işlenmiş ürünlerin de soğuk zincirle 

taşınması elzemdir. Bunlar arasında 
meyve ve sebzelerin kullanıldığı ürün-
lerin yanında, diğer ürünler de yer al-
maktadır. Çabuk bozulabilen gıdalar 
olan taze balık, taze et, süt ürünleri 
gibi kısa süreli dayanıklılığa sahip gı-
daların depolanmasında birçok faktö-
re dikkat edilmesi gerekmektedir. Bu 
ürünler için ilk giren ilk çıkar prensi-
binin uygulanması da ayrıca önem ta-
şımaktadır. 

Sıcaklık gereksinimleri; dondu-
rulmuş veya soğutulmuş gıdalar için 
farklılık gösterir ve ayrıca dondurul-
muş gıdaların tipleri arasında da sı-
caklık gereksinimleri farklıdır. Örne-
ğin; dondurma, dondurulmuş seb-
zelerden daha düşük bir sıcaklıkta 
muhafaza edilmelidir. Soğuk zincirin 
bütünlüğü üretim veya işleme nokta-
sından, taşıma aşamalarının her bi-
rinde – yükleme, boşaltma, elleçleme 
ve depolama boyunca- korunmalıdır 
ve evde saklama veya tüketim yerle-
rindeki depolama aşamasına kadar 

soğuk zincir uzatılmalıdır. Mühendis-
lik bakış açısından bakıldığında; sıcak-
lıkların izlenmesi, ekipman yerleşimi 
ve bakımı, ürünlerin hızlı bir şekilde 
taşınması, soğutulmuş konteynırlar-
daki elektrik fişini ve soğuk hava depo-
lama birimleri üzerine kapıları kapalı 
tutmayı içeren prosedürler mevcuttur. 

COVID-19 SÜRECİNDE 
SOĞUK ZİNCİR 
TAŞIMACILIĞININ ÖNEMİ

Bütün bu bilgiler ışığında, soğuk zin-
cirin kırılmadan ilk aşamadan son 
aşamaya kadar devamının sağlan-
masının hayati önemde olduğu anla-
şılmaktadır. Daha ziyade, temel gıda 
maddeleri gibi insan hayatı için vaz-
geçilmez ürünleri taşıyan soğuk zincir 
taşımacılığındaki unsurların, pandemi 
sürecinde Türkiye’nin kırılgan teda-
rik zincirlerindeki kritik önemi bir kez 
daha çok net ortaya çıkmıştır. 

Avrupa Birliği özelinde konu ele 
alındığında; kapanan sınırlar, 24 saati 
aşan sınır beklemeleri sonucunda or-
taya çıkan kıtlık riskine dikkat çeken 
AB Komisyonu, sınır geçişlerini hızlan-
dırmaya ve kolaylaştırmaya yönelik 
“Yeşil Hatlar Mekanizmasını” kurmuş, 
buna Türkiye’yi de dahil etmiştir.

Taşınan yük cinsi, geldiği ülke, taşı-
ma şekli veya taşıyan sürücünün mil-
liyeti fark etmeksizin AB’ye giriş-çıkış-
ların kolaylaştırılmasına yönelik “Yeşil 
Hatlar İlkeleri”,  mevcut haliyle Türki-
ye-AB Gümrük Birliğinin etkin işleme-
diğini ortaya koymaktadır. Bu manada, 
Yeşil Hatlar mekanizması ve ilkeleri-
nin AB tarafında pandemi sonrasında 
da kalıcı olarak benimseneceğini “zih-
niyet değişikliği”nin ve “objektif yakla-
şım”ın sürdürülebilirliği açısından AB 
üye ülkelerinin kısıtlayıcı tutumu kar-
şısında, AB Komisyonu’nun desteklen-
mesi müspet sonuçlar alınmasına ve 
ileriye dönük, sürdürülebilir politika-
lar izlenmesine kapı aralayabilecektir.

Özellikle balık, et, süt ürün-
leri gibi soğuk zincir içinde 
taşınması gereken ürünler 
kısa raf ömrüne sahiptir. 

Bu ürünlerin rafa en kısa zamanda 
ulaşması satış süresini ve olanağını 
artıran bir unsurdur. Soğuk raflarda 
en uzun süre kalabilecek şekilde ta-
şınabilen bir ürün rekabette avantaj 
yaratacaktır. Bu sayede ürünler raf-
ta eksilmeden yerine yenilerini koy-
ma süresi uzayacak ve ölçek ekono-
misi yaratılmış olacaktır. Günümüz-
de ürünlerin son kullanma süreleri 
ancak etiketlerine bakarak anlaşı-
labilmektedir. Bu da gerek depolar-
da gerek satış noktalarında rafla-
rın sürekli kontrol edilmesi gibi bir 
zorluğu ortaya çıkartmaktadır. Ar-
tık kullanılmaya başlanmış olan ve 
ülkemizde de yaygınlaşmasını um-
duğumuz yeni bir ürünümüz vardır. 
Gıda ürünlerinde kullanılmaya baş-
layacak olan RFID etiketleri sayesin-
de depolarımızda ve satış mağazala-
rımızda hangi rafta, bekleme süre-
si dolmuş ürünler olduğu, ne kadar 
zaman içinde dolacağı sistem tara-
fından otomatik olarak belirlenecek 
ve raflardan ürün alınması ve ürün 
beslenmesi kolaylaşacaktır. Kulla-
nacağımız yazılım raf ömrü azalan 
ürünlerin raflardan toplanmasını 
mümkün kılacaktır. Ürünler üzerine 
yapıştırılacak olan soğuk zincir kırıl-
dığı anda renk değiştiren etiketler 
ürünlerin garantisi olacaktır.

Gıda soğuk zincir ürünleri ol-
sun olmasın depolanmaları da ayrı 
bir teknoloji gerektirmektedir. Ge-
nel uygulama olarak depoların üre-
time değil tüketime yakın noktalarda 

ATİLLA YILDIZTEKIN

Tedarik Zinciri ve
Lojistik Yönetim

Danışmanı

olması gerekmektedir. Depolama 
alanlarının orta büyüklükte, çift ka-
pılı veya içeriden bölmeli karşılık-
lı açılmayan şişme körüklü kapı-
lı, yerden yüksek, kolay temizlene-
bilen, kontrollü ve filtre edilen ısı ve 
rutubet kontrollü bir atmosfere sa-
hip olması şarttır. İçeride ahşap pa-
let yerine plastik paletlerin kullanıl-
ması, elektrikli forkliftlerin çalışması 
ve çalışanların kolay temizlenebilen 
özel elbiseler giymesi gerekmekte-
dir. Zemin epoxy boya kaplı olmalı-
dır. Bu depolarda böcek ve kemirici 

mücadelesine önem verilmesi zo-
runludur. Soğuk gıda lojistiği dün-
yada ve ülkemizde yeni bir konu ol-
masına karşılık ABD’de ilk tohumları 
1943 yılında “Refrigeration Research 
Foundation” adı altında kurulan “So-
ğutma Araştırma Vakfı” ile atılmıştır. 
1999 yılında da “World Food Logisti-
cs Organization”, “Dünya Gıda Lojis-
tik Organizasyonu” olarak değişmiş-
tir. 50 ülkede 300 kuruluş tarafın-
dan desteklenen bu organizasyona 
hiçbir Türk kuruluşunun üye olma-
ması da sektörümüz olarak bir ka-
yıptır. İnternet üzerinden www.wflo.
org adresinden ulaşabileceğiniz bu 
siteye küçük bir yıllık aidatla üye ol-
duğunuz takdirde gıda lojistiği ile il-
gili güncel bilgilere son teknolojiye 
ve çok değerli kaynaklara ulaşabile-
ceksiniz. Ülkemizde de lojistik konu-
sunda faaliyet gösteren derneklerin, 
üniversitelerin, soğuk zincir ürün-
leri ve dondurulmuş gıda ürünleri 
üreten üretici kuruluşların bu tip or-
ganizasyonların benzerini kurmala-
rını beklemekteyiz. Teknolojinin bu 
kadar geliştiği, bilginin kolay ulaşıla-
bilir olduğu bir ortamda boş durmak 
aslında geriye gitmek demektir. 

Gıda lojistiği krizlerden en az et-
kilenen ürünlerin lojistiği ile ilgilidir. 
Ekonomik krizlerin tümünde gıda 
üretiminin ve tüketiminin aynı dere-
ce etkilenmediğini gözlemekteyiz. Bu 
özelliğinden dolayı gıda lojistiği ko-
nusunda uzmanlaşmış kişi ve kuru-
luşlar için ekonomik krizler korku-
tucu süreçler değildir. Ülkemizde de 
kariyer seçiminde veya ihtisaslaş-
ma kararlarında öne çıkması kaçı-
nılmazdır.

SOĞUK ZİNCİR 
DEPOLAMASI

Gıda ve soğuk zincir taşımacılığında depo faaliyeti, ayrı 
bir teknoloji gerektiriyor. Genel uygulama olarak depoların 
üretime değil tüketime yakın noktalarda olması önem taşıyor. 

LOJİSTİK | ANALİZ
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Zincir mağazaların sayılarının artması, aktarma depolarının 
yanında büyük merkezi depoların kurulması ve bunların dağıtım 
merkezi haline gelmesi ile özellikle soğuk zincir taşıması 
yapmak zorunlu hale geldi ve dondurulmuş gıda sektörünün 
büyümesi ile soğuk gıda lojistiği vazgeçilmez durum kazandı.

GÜLŞEN YEŞILDAĞ
YELKENKAYA

Lojistik Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ

100 milyar dolara yakın 
olan hızlı tüketim 
malzemeleri pazarı-

nın, büyük oranda gıda ürünleri ile il-
gili olduğu tahmin edilmektedir. Gıda 
ürünlerinde ortak olan özellik kısa 
veya uzun belli bir raf ömrüne sahip 
olmalarıdır ve çabuk bozulabilir ürün-
lerdir. Raf ömürleri çok kısa olan ürün 
grubunun da taşınma sırasında ömür-
lerinin kısalmaması amacıyla, bozul-
malarının önlenmesi gereğiyle soğuk 
atmosferde taşınması gerekmektedir. 
Bu ürünlerin ham maddesinden tüke-
time kadar olan tedarik zinciri sürele-
ri içinde hijyenik, ısı kontrollü ortam-
da taşınması zorunluluğudur. Bu iki 
özelliğinden dolayı soğuk gıda lojistiği 
genel amaçlı lojistik uygulamaları dı-
şında özel ihtisas gerektiren bir lojis-
tik sektörü olarak tanımlanmaktadır.

2003 yılında Internet üzerinde “Go-
ogle” arama motorunda “gıda lojis-
tiği “diye arama yapıldığında sadece 
bir adet belgeye rastlanmıştır. Bu da 
Gıda Mühendisleri Odası’nın bir kong-
re ilanıydı. “Food Logistics” tanımı ile 
yapılan bir araştırmada ise 3 bin 300 
adet kayıt bulunmaktaydı. Bu kayıtla-
rın birçoğu konu ile ilgili dergiler ve 
birkaç makale ile sınırlı kalmaktaydı. 
Bu da bize gıda lojistiğinin sadece ül-
kemizde değil tüm dünyada henüz ye-
terince bilinmeyen bir konu olduğu-
nu ortaya koymaktaydı. 2011 yılında 
aynı arama motorunda “Gıda Lojisti-
ği” diye aradığımızda 2 bin 300 adet 
Türkçe kaynağa ve 252 bin adet İngi-
lizce kaynağa ulaşmışız. 2020 yılında 
aynı aramayı yaptığımızda gıda lojisti-
ği araması 12 bin 500 cevap vermekte, 

“food logistics” araması ise 1 milyon 
370 bin sayfa olarak karşımıza çık-
maktadır. Gıda lojistiğinin ne kadar 
önemli bir iş kolu haline geldiğinin bir 
örneğidir. 

2003 yılında ABD ve Avrupa’da te-
mel iş konusu soğuk zincir lojisti-
ği olan az sayıda kuruluş bulunması-
na karşılık ülkemizde sadece soğuk 
gıda lojistiği konusunda çalışan lojis-
tik firması bir elin parmakları kadar 
bile yoktu. Bugün dünya lojistik sek-
törü ihtisaslaşmakta ve soğuk gıda 
lojistiği de bu ihtisaslaşma üzerinden 

gelişmekte, büyümekte ve para ka-
zanmaktadır. Her şeye rağmen Türki-
ye’de lojistik firmalarımız yeni yeni ih-
tisaslaşmaya ve soğuk gıda lojistiğini 
temel iş alanları olarak seçmeye baş-
lamışlardır. Bu konuda geç kaldığımızı 
kabul ediyoruz. 

Zincir mağazaların sayılarının art-
ması, aktarma depolarının yanında 
büyük merkezi depoların kurulma-
sı ve bunların dağıtım merkezi haline 
gelmesi ile özellikle soğuk zincir taşı-
ması yapmak zorunlu hale gelmiş ve 
dondurulmuş gıda sektörünün büyü-
mesi ile de soğuk gıda lojistiği vazge-
çilmez durum kazanmıştır. Taze mey-
ve ve sebzeler geçmişte sandıklarla 
taşınmakta iken günümüzde paket-
lenmiş halde satılmaya ve taşınmaya 
başlamıştır. Bu sistem de bir yandan 
tedarik zincir içinde ilave operasyon 
gerektirirken diğer yandan ürünle-
rin taşınmasını ve raflamasını kolay-
laştırmış, hijyen sağlamış ve satış sü-
resini hızlandırmıştır. Böylece toplam 
zincir maliyeti üzerinde iyileştirme ve 
artı değer sağlamıştır. 

Dondurulmuş gıdalar ise çok fark-
lı bir sistemle taşınmaktadır. Üretim-
den sonra tüketime gidinceye kadar 
ürünlerin steril ve donmuş, ortama 
uygun sıcaklık derecesinde taşınması 
sözkonusudur. Erimiş olan bir gıdanın 
tekrar dondurulması sağlıklı değildir. 
Eridiği an tüketilmesi gerekmektedir. 
Bu da taşımanın, depolamanın, rafla-
manın özel ihtisas ve ekipman gerek-
tirmesine, satış kanallarının düzgün 
planlanmasına bağlıdır. Küçük bir ih-
mal veya arıza tüm ürünlerin çöpe 
atılmasına neden olabilmektedir.
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“DÜNYANIN EN ÇOK TERCİH EDİLEN 
SOĞUTUCU ÜNİTE ÜRETİCİSİYİZ”

THERMO KING MARKA MÜDÜRÜ SUNA TÜRK TUZCUOĞLU:

Thermo King Marka Müdürü Suna Türk Tuzcuoğlu, 1938 yılından beri soğutucu ünite üreten 
Thermo King’in dünyanın en çok tercih edilen soğutucu ünite üreticisi olduğunu söyledi. 

T ürkiye faaliyetleri Doğuş Otomotiv 
tarafından sürdürülen Thermo 
King’in iç pazara treyler, kamyon 
ve hafif ticari araçlar için ünite 

sunduğu bilgisini veren Thermo King Mar-
ka Müdürü Suna Türk Tuzcuoğlu, “Ther-
mo King tek bölmeli treyler için SLXi 200 ve 
SLXi 300; çok bölmeli treyler için SLXi Spe-
ctrum modelleri ile kapalı kasa kamyon-
lar için T ve UT serisi ile, motordan tahrikli 
V, Ce, B ve E serileri ile ve taşınabilir modü-
ler soğutucu ColdCube ile müşterilerine çö-
züm ortağı oluyor. Thermo King son tekno-
lojiye sahip yeni Advancer serisi ile treyler 
için değişken hava akışı, yakıt verimliliği, dü-
şük işletme maliyeti, uzaktan kontrol ve sü-
rekli bağlantı gibi özellikler sunuyor. Ayrıca 
Thermo King’in sunduğu geniş ürün yelpa-
zesinde otobüs ve tren klimaları da yer alı-
yor” dedi. 

“ATP SERTİFİKASI 
49 ÜLKEDE GEÇERLİ”

Thermo King’in, soğuk zincir taşımacılığı 
yapan firmaların en önemli referanslarının 
başında gelen ATP sertifikasını Türkiye’de 
verme yetkisi bulunduğunu kaydeden Suna 
Türk Tuzcuoğlu, “Thermo King tarafından 
verilecek ATP sertifikası, ATP konvansiyo-
nuna üye 49 ülkede geçerli. İlaç ürünlerinin 
hemen hepsi üretim ve dağıtımın her aşa-
masında tamamen ısı kontrolünde olma-
lı. Sektörün bu hassasiyetinden dolayı tüm 
TK Pharma çözümlerini özenle tamamla-
dık ve ürün gamımıza ekledik. TK Pharma-
Solutions dahilinde ilaç endüstrisinde hiz-
met eden bağımsız uzmanların gözetimi ve 
onayıyla ‘İyi Dağıtım Uygulaması’ (GDP)’nı ge-
liştirdik. Bu uygulama tasarım, montaj, işle-
tim ve performansı kapsayan AB normları-
nı karşılıyor” diye konuştu. 

Tüm dünyayı etkisi altına alan korona-
virüsün, soğuk zincir taşımacılığının öne-
mini bir kez daha gözler önüne serdiğine 
değinen Suna Türk Tuzcuoğlu, “Evlere ka-
panmak durumunda olduğumuz bu dönem-

de birçok gıda ve ihtiyaç maddesi online sis-
tem üzerinden satın alındı, bozulabilir gıda 
maddelerinin sağlıklı bir şekilde teslim edi-
lebilmesi için soğuk zincirin önemi ortaya 
çıktı. Geçirdiğimiz bu zor dönemler de ilaç 
taşımacılığı da büyük önem teşkil ediyor. 
Tıbbi malzeme ve ilaçların bozulmadan sağ-
lıklı bir şekilde taşınması koronavirüs dö-
neminde en çok dikkat edilen noktalardan 
biri oldu. Thermo King GDP uyumlu soğutu-
cu üniteleri ile ilaç taşımacılığında, hassas 
sıcaklık kontrollü nakliye imkanı sunuyor” 
şeklinde konuştu. 

Thermo King’in, yeni ürün serisi Advan-

cer’ı online dünya lansmanı ile tanıttığı bil-
gisini veren Suna Türk Tuzcuoğlu, “Son tek-
nolojiye sahip Advancer A-Serisi, A-360, 
A-400 ve A-500 olmak üzere üç farklı ver-
siyonda sunuluyor. Yepyeni bir tasarıma sa-
hip Advancer, soğuk zincir taşımacılığın-
da geleceğin trendi olacak. Gerçek yaşam 
koşullarında test edilen ve markanın diğer 
üniteleri ile karşılaştırmalı testler yapılan 
Advancer yüzde 40 daha hızlı soğuturken, 
yüzde 30 daha fazla yakıt tasarrufu sağlıyor. 
1 milyon kilometreyi aşan testler farklı iklim 
bölgelerinde gerçekleşirken intermodal ta-
şımacılıkta deniz ve tren operasyonlarında 
da test edildi. Advancer motor hızından ba-
ğımsız olarak tamamen değişken hava akı-
mı sağlıyor. Yüzde 50 daha az emisyona sa-
hip yeni seri, daha düşük CO2 ayak izi ve 
motorlara katkıda bulunuyor” dedi.

LOJİSTİK | THERMO KING

SUNA TÜRK TUZCUOĞLU: “Son teknolojiye sahip 
Advancer A-Serisi, A-360, A-400 ve A-500 olmak 
üzere üç farklı versiyonda sunuluyor. Yepyeni 
bir tasarıma sahip Advancer, soğuk zincir 
taşımacılığında geleceğin trendi olacak.”
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G ıda ve soğuk zincir taşıma-
cılığında uzun yıllara daya-
nan tecrübeye sahip olan In-
termax Logistics, ısı kontrollü 

taşınması gereken ürünlerin lojistiğin-
de soğuk zincirin kırılmamasına büyük 
önem veriyor. Ürünlerin taşınmasında 
tedarik zincirini aksatmayacak tüm ön-
lemleri alarak müşterilerine kesintisiz 
hizmet sunan Intermax Logistics, 7/24 
ulaşılabilir durumda kalarak, olası prob-
lemlere karşı etkin çözümler üretiyor. 
Intermax Logistics Yönetim Kurulu Baş-

kanı Savaş Çelikel, gıda ve soğuk zincir 
taşımacılığında sundukları hizmetleri 
Ekovitrin’e anlattı.

Intermax Logistics’in gıda ve soğuk 
zincir taşımacılığına yönelik sunduğu 
hizmet ve çözümlerden bahseder mi-
siniz?

Intermax Logistics olarak, gıda ve so-
ğuk zincir taşımacılığında uzun yılla-
ra dayanan tecrübeye sahibiz. Bu alan-
da - / + derecelerde taşınması gereken 
tüm yükleri güvenle hedefe ulaştırıyoruz. 
Isı kontrollü taşınması gereken ürünle-

rin lojistiğinde soğuk zincirin kırılmaması-
na büyük önem veriyoruz. Bu ürünlerin ta-
şınmasında tedarik zincirini aksatmayacak 
tüm önlemleri alarak müşterilerimize ke-
sintisiz bir hizmet sunuyoruz. 7/24 ulaşılabi-
lir durumda kalarak, olası problemlere kar-
şı etkin çözümler üretiyoruz. 

Gıda ve soğuk zincir taşımacılığında 
hangi kriterlere önem veriyorsunuz?

Gerçekleştirdiğimiz tüm gıda ve soğuk 
zincir taşımalarında en önemli kriterimiz, 
taşıdığımız ürünün herhangi bir bozulma-
ya uğramadan son teslimat noktasına ulaş-

tırılması. Bugün evlerimizde tükettiğimiz et, 
süt, peynir, konserve ve diğer birçok ürün 
soğuk zincir taşımacılığının doğru yapılma-
sı sayesinde taze kalabiliyor. Bu bilinçle, fri-
go özellikli araçlarımızı GPS sistemiyle her 
noktadan takip edebiliyor, olası ısı farkların-
da hemen müdahale edebiliyoruz. Bunun-
la birlikte, tüm araçlarımızda hijyen koşul-
larına maksimum önem veriyoruz. Özellikle 
korona virüs salgını nedeniyle tüm araçla-
rımızı ve ekipmanlarımı düzenli olarak de-
zenfekte ediyoruz. 

Depolarımızdaki çalışma arkadaşlarımız 
ve sürücülerimiz de tüm işlemlerde hijyen 
koşullarına oldukça önem veriyor. Böylece 
ürünlerin hem sağlıklı bir şekilde taşınması-
nı, hem de depolanmasını sağlıyoruz. Bu tür 
ürünlerin son tüketiciye sağlıklı bir şekilde 
ulaşmasının yolu lojistik ve depolamadan 
geçiyor. Bunun bilinciyle hareket ediyoruz.

“SOĞUK ZİNCİRİN 
KIRILMAMASINA 
BÜYÜK ÖNEM VERİYORUZ”

Soğuk depo yatırımınız var mı? Varsa 
kısa ve uzun vadeli depo yatırımlarınızdan 
bahseder misiniz?

Halkalı, Erenköy, Dilovası gümrüklerine 
bağlı depo ve antrepolarımızda gümrüklü 
ve gümrüksüz serbest depo hizmetlerimi-
zi yüksek kalite standartlarında sunuyoruz. 
Almanya’nın Mannheim şehrindeki depo-
muzla yurt dışındaki depolama faaliyetleri-
mizi yönetiyoruz. 

Hem yurtiçi hem de yurtdışında soğuk 
ürünleri güvenle depolayabiliyoruz. Isı ve 
hijyen koşulları kapsamında üst düzey ön-
lemler alarak soğuk zincirin kırılmamasına 
büyük önem veriyoruz. 

“DEPOLAMA FAALİYETLERİMİZDE 
CİDDİ BİR ARTIŞ YAKALADIK”

Koronavirüs soğuk zincir taşımacılığını 
ve Intermax Logistics’i nasıl etkiledi?

Soğuk zincir taşımacılığı ve genel anlam-
da lojistik sektörü koronavirüs sürecin-
de ciddi bir sınavdan geçti. Isı kontrollü ta-
şınması gereken gıda ürünlerinden, sağlık 
alanında kullanılan malzeme ve tıbbi ekip-
manlara, ilaçlardan kimyasal ürünlere ka-
dar birçok ürün grubu bu dönemde dola-

şımda kalmaya devam etti. Biz de böylesine 
zorlu bir süreçte soğuk ürün tedarik zinci-
rinin aksamadan devam etmesi adına taşı-
malarımızı sürdürmeye odaklandık. Özellik-
le depolama faaliyetlerimizde ciddi bir artış 
yakaladık. 

Gelen tüm ihtiyaçlara çözüm üretirken, 
yeni müşteriler de kazanarak taşıma hac-
mimizi artırdık. Almanya’da bulunan depo-
muzla, bölgede taşıma yapan Türk şirket-
lerin ihtiyaçlarına öncelik verdik. Özellikle 
salgın nedeniyle taşınamayan, teslim edi-
lemeyen veya gecikmeye uğrayan yükler 
için depolama ihtiyacı arttı. Biz de hem de-
polama hem de son teslimat noktasına ya-
pılacak taşımalar noktasında özel çözüm-
ler sağladık. 

“2020’DE YÜZDE 15 BÜYÜMEYİ 
HEDEFLİYORUZ”

Intermax Logistics olarak hedeflerini-
zi ve yatırım planlarınızı paylaşır mısınız?

Intermax Logistics olarak 2020 yılı için 
koyduğumuz yüzde 15 büyüme hedefimi-
ze ulaşacağımızı düşünüyoruz. Mevcut ta-
şımalarımızın yanı sıra, yeni müşteri ka-
zanma stratejilerimizi de hayata geçirerek 
daha fazla şirkete özel çözümler üretmeye 
odaklandık.

Hem sektörel hem de yeni pazar fırsatla-
rını göz önüne alarak farklı yatırım planla-
rı üzerinde çalışıyoruz. Ancak 2020 yılında 
yeni bir yatırım değil, 2021’deki yatırımların 
planlamalarını gerçekleştirmiş oluruz.

Son olarak, özellikle vurgulamak istedi-
ğiniz bir mesajınız var mı? 

İçinde bulunduğumuz süreç, lojistiğin, te-
darik zincirinin ne denli önemli olduğunu 
bir kez daha gösterdi. Buradan hareketle, 
lojistik sektörünün yaşadığı ve artık kronik-
leşen bazı sorunların bir an önce çözüme 
ulaşabilmesi adına daha hızlı adımlar atıl-
ması gerektiğini düşünüyoruz.

Intermax Logistics olarak, normalleşme 
süreciyle birlikte başta lojistik olmak üze-
re tüm sektörlerde sağlıklı ve hızlı bir topar-
lanma süreci olacağına inanıyoruz. Biz bu 
süreçte taşımalarımız ve hizmetlerimizle 
üretici ve ihracatçı firmalarımıza destek ol-
maya devam edeceğiz.

SÖYLEŞİ | SAVAŞ ÇELİKEL

SAVAŞ ÇELİKEL:
“Hem yurtiçi hem de yurtdışında soğuk 

ürünleri güvenle depolayabiliyoruz. 
Isı ve hijyen koşulları kapsamında üst 
düzey önlemler alarak soğuk zincirin 

kırılmamasına büyük önem veriyoruz.” 

“GIDA VE SOĞUK ZİNCİR 
TAŞIMACILIĞINDA KESİNTİSİZ 

HİZMET SUNUYORUZ”

INTERMAX LOGISTICS YÖNETİM KURULU
BAŞKANI SAVAŞ ÇELİKEL:

Intermax Logistics Yönetim Kurulu 
Başkanı Savaş Çelikel, “Gıda 

ve soğuk zincir taşımacılığında 
uzun yıllara dayanan tecrübeye 
sahibiz. Ürünlerin taşınmasında 
tedarik zincirini aksatmayacak 

tüm önlemleri alarak 
müşterilerimize kesintisiz bir 

hizmet sunuyoruz” dedi.
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hıl, sıvı dökme yük, tehlikeli yük ve kontey-
ner hizmetleri verebilen Türkiye’deki tek 
özel liman işletmesi olduğunu kaydeden Me-
riç Burçin Özer, “Bu özellik müşterilere çok 
önemli bir avantaj sağlıyor. Hopaport, müşte-
rilere farklı hizmetleri aynı anda sunabiliyor. 
Hopaport, bünyesinde bulunan vinç ve ekip-
manlar ile 50 ton ile 600 ton arası her türlü 
proje yükü ve heavy lift dediğimiz özel yüklere 
hizmet verebilen ender limanlardan bir tane-
si. Hopaport’ta 2 bin 150 metre uzunluğunda 

ana mendirek ve 470 metre uzunluğundaki 
tali mendirek sayesinde korunaklı liman için-
de gerekli güvenlik önlemleri alınarak her 
türlü gemiden gemiye limbo operasyonu ra-
hatlıkla yapabiliyor. Hopaport, 18 bin 220 met-
rekare kapalı depolama sahası genel antre-
po, geçici depolama ve dahili depolama alanı 
ile Türkiye’deki limanlar içinde en çok kapa-
lı depolama kapasitesine sahip limanlardan 
biri olma özelliğine sahip. Hopaport, bin 346 
metre uzunluğundaki rıhtım ve iskele boyu 
ile gemi büyüklüğüne bağlı olarak aynı anda 
10 adet gemiye hizmet verebiliyor. Hopaport, 
2019 yılının ikinci yarısında Türkiye’de So-
lonport otomasyon sistemi ile genel ve dökme 
yük modülü içinde TOS ile uyumlu Otomatik 
Kapı Geçiş Sistemi’ni kullanan ilk liman oldu. 
Bu sayede hızlı ve el değmeden kişilerden ba-
ğımsız olarak hizmet verilerek bugünlere bir 
anlamda hazırlık yapılmış oldu. Hopaport’un 
Türkiye’deki limanlar ile kıyaslandığında tek 
dezavantajı demiryolu bağlantısı olmaması. 
Hopaport, Batum ve Hopa arasına demiryo-
lu bağlantısı yapıldığı takdirde özellikle Doğu 
Karadeniz Bölgesi’ne kazandıracağı ekono-
mik katkı için bir proje başlattı” diye konuştu.

“İŞ HACMİ VE 
GEMİ SAYISI AZALMADI”

Pandemi sürecinde Hopaport’ta iş hacmi 
ve gemi sayısında bir azalma yaşanmadığı-
nı vurgulayan Meriç Burçin Özer, “Geçmiş 
dönemlerde yapılan stratejik yatırımlar sa-
yesinde liman iş hacminde yükselme oldu-
ğu için bu dönemde geçmiş yıllarda yapılan 
yatırımların olumlu geri dönüşleri sayesin-
de iş hacminde bir azalma olmadı. Aksine 
Nisan sonu itibari ile 2020 yılını 2019 yılı ile 
karşılaştırdığımızda limanda elleçlediğimiz 
yük tonajı 261 bin 650 tondan yüzde 20 ar-
tışla 318 bin 571 tona çıktı. Gemi sayısında da 
bir azalma olmadı. Gemi ve gemi persone-
li ile etkileşimi olan personellerimiz kılavuz 
kaptan, palamar ve atık ile ilgili olan çalışan-
larımız KKE ve tüm maske, eldiven ve gözlük 
takarak dikkatli bir şekilde görevlerine de-
vam ettiler” şeklinde konuştu.

Kısa vadede transit akaryakıt ve LPG ter-
minali işletmeciliğinde yoğunlaşmayı dü-
şündüklerini ifade eden Meriç Burçin Özer, 
sözlerine şöyle devam etti: “Orta ve uzun va-
dede ise mevcut balıkçı barınağının taşın-
ması ile 50 bin metrekarelik bir dolgu sahası 
yaparak uygun depolama yatırımları yapa-
rak kapasitemizi artırmayı hedefliyoruz.”  

Meriç Burçin Özer, lojistiğin etkilendi-
ği pandemi sürecinde limancılığın, krize en 
hızlı ayak uyduran ve çalışanlarını en kısa 
zamanda kriz ortamına hazırlayan sektör 
olduğunu sözlerine ekledi. 

HABER | HOPAPORT

“YENİ YATIRIMLARLA KAPASİTEMİZİ 
ARTIRMAYI HEDEFLİYORUZ”

HOPAPORT GENEL MÜDÜRÜ MERİÇ BURÇİN ÖZER:

Hopaport Genel Müdürü Meriç Burçin Özer, “Kısa vadede transit akaryakıt, LPG terminali 
işletmeciliğinde yoğunlaşmayı düşünüyoruz. Orta ve uzun vadede ise mevcut balıkçı 

barınağının taşınması ile 50 bin metrekarelik bir dolgu sahası ve uygun depolama yatırımları 
yaparak kapasitemizi artırmayı hedefliyoruz” dedi.  

H opaport Genel Müdürü Meriç 
Burçin Özer, 2019 yılında Hopa-
port’un iş hacminde 2018 yılı-
na göre yüzde 22 oranında artış 

kaydedildiğini söyledi. 2018 yılında 703 bin 
394 ton olarak gerçekleşen yük tonajının 
2019 yılında yüzde 22 artarak 861 bin 65 ton 
olarak gerçekleştiğini belirten Meriç Bur-
çin Özer, “Bu artışın en büyük nedeni daha 
önceki yıllarda süreklilik ilkesi içinde yapı-
lan yatırımların 2019 yılında stratejik olarak 

yük çeşitliliğine önem verilerek farklı kar-
go türleri elleçlenmesi için gerekli olan or-
tamın yaratılması. Yük çeşitliliğini artırma 
çabalarımız için örnek vermek gerekirse 
2018 yılında Hopa Limanı’na yılın ikinci yarı-
sında gelmeye başlayan 33 bin 381 ton uçu-
cu kül tonajı 2019 yılında artarak 135 bin 443 
ton olarak gerçekleşti. Nisan sonu itibari ile 
2020 yılını 2019 yılı ile karşılaştırdığımızda 
limanda elleçlediğimiz yük tonajı 261 bin 650 
tondan yüzde 20 ile artışla 318 bin 571 tona 

çıktı. 2020 yılında hedefimiz 2019 yılı elleçle-
me tonajını yüzde 20 oranında artırarak li-
manda elleçlediğimiz yük tonajını 1 milyon 
ton seviyesine çıkartmak” dedi.

“FARKLI HİZMETLERİ AYNI ANDA 
SUNABİLİYORUZ”

Hopaport’un bünyesinde bulunan tank ter-
minali, Ro-Ro rampası, tahıl terminali, tahıl 
ve çimento siloları, konteyner sahası ile aynı 
anda dökme yük, genel kargo, proje yükü, ta-

“Lojistiğin etkilendiği pandemi sürecinde limancılık, krize en hızlı ayak uyduran ve
çalışanlarını en kısa zamanda kriz ortamına hazırlayan sektör oldu”
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GIDA VE SOĞUK HAVA 
TAŞIMACILIĞINDA HAVA 
KARGONUN ÖNEMİ

Bir ürün eğer dayanıksız ve kolay bozulma riski taşıyorsa, gerekli 
ısı derecesi hassasiyet gerektiriyorsa, depolama ve stoklama 
alanları yetersiz kalıyorsa, hava kargo taşımacılığı avantajlı.

GÜLAÇTI ŞEN

İstanbul Esenyurt Üniversi-
tesi / Sivil Havacılık ve Kabin 
Hizmetleri Öğretim Görevlisi

LOJİSTİK | ANALİZ

K ara ve deniz yoluyla yük 
taşımacılığının yanın-
da, önemli bir alternatif 
olan hava kargo taşımacı-

lığı, özellikle belirli bir raf ömrü olan 
ve doğru ısı derecelerinde taşınma-
sı gereken gıda ürünleri için olduk-
ça önemli bir sektör haline gelmiştir. 
Bir ürün eğer dayanıksız ve kolay bo-
zulma riski taşıyorsa, gerekli ısı de-
recesi hassasiyet gerektiriyorsa, de-
polama ve stoklama alanları yeter-
siz kalıyorsa, hava kargo taşımacılığı 
avantajlıdır. Çünkü özellikle çiçekler, 
meyve ve sebzeler, yumurtalar, taze 
balık, donmuş balık ve etler gibi yenile-
bilen ve kısa sürede bozulabilen mad-
deler hava kargo taşımacılığının bir-
çok avantajından yararlanılarak daha 
sağlıklı bir şekilde taşınabilmektedir. 

Isı, nem, iklim veya diğer çevresel 
şartların değişikliği ya da verilen za-
man aralığının aşımı nedeniyle bo-
zulabilecek, çürüyebilecek nitelikte-
ki kargolar kategorisinde olan gıda 
ürünlerinin lojistik süreci için en iyi 
alternatifin hava kargo taşımacılığı 
olmasında çok faktör etkili olmuştur. 
Hava kargo taşımacılığının hız özel-
liği başta olmak üzere, stoklamadan 
kaynaklanan maliyetlerin ortadan 
kaldırılabilmesi, uçak teknolojisinde-
ki gelişmeler, dünya geneline yayılmış 
havaalanı ağının gelişimi, havalima-
nı terminalinde taşıma ve depolama-
ya ilişkin düzenlemelerin gelişimi, ha-
vayolu otoritelerinin ortaya koyduğu 
kurallar çerçevesinde taşımacılığın 

zamanında, yüksek emniyetli ve gü-
venli taşımacılığın gerçekleştirilece-
ğinin bilinmesi, en önemli faktörlerdir. 
Buna ilaveten soğukta muhafaza edil-
mesi gereken ürünlerin +5 C’den -10 

C’ye kadar muhafazalı olarak taşın-
malarını sağlamakta ve diğer taşıma 
şekillerine göre soğutma masrafları-
nın ortadan kaldırılmasında; ürünle-
rin çürüme, dökülme vb. zarar görme-
sinden doğabilecek olumsuzlukların 
önlenmesinde hava kargo taşımacılı-
ğı tercih edilmektedir. Hava kargo ta-
şımacılığında, kargoların ambalajla-
ma ve taşıma sigorta maliyetleri diğer 
taşıma şekillerine göre düşüktür. Çün-
kü kargoların elleçleme ve yüklenme-
sinde gösterilen özenli muamele taşı-
ma risklerini azaltmaktadır.

Hassasiyet gerektiren gıdaların en 
kısa zamanda taşınmasına izin ve-
ren hava kargo taşımacılığı, modern 
hayatın pek çok yönden ayrılmaz bir 
parçası haline gelmiştir. Günümüzde 
özellikle dünya nüfusunun artması, 
yeni teknolojilerin verimliliği arttırma-
sı, havacılıkla ilgili sınırların ortadan 
kalkması ile hava kargo taşımacılığı, 
küresel düzeyde ticari rekabet güçle-
rini arttırmasından da öte insan yaşa-
mının devamı için gerekli olan gıdala-
rın taşımacılığında vazgeçilmez hale 
gelmiştir. 

Küresel ısınma ve dünyadaki iklim 
değişikliğiyle gıda endüstrisine yöne-
lik ülkeler arası ithalat ve ihracatın ar-
tacağı göz önünde bulundurulduğun-
da, ülkeler arasındaki mesafeler, baş-
ta okyanus aşırı uçuşlar olmak üzere 
tüm uçuşlarda, hızlı ve güvenli bir ta-
şıma şekli olarak hava kargo taşıma-
cılığının öneminin daha da artacağını 
söylemek mümkündür.
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DKV, HİZMET AĞINA
KAZAKİSTAN’I DA EKLEDİ 

Dünyanın en büyük nakitsiz yol yardım hizmeti şirketi DKV Euro Service, hizmet ağına Türk 
nakliyeci için çok önemli olan Kazakistan’ı da eklediğini duyurdu. Artık Kazakistan’daki 81 

istasyonda DKV Card ile bölgenin en ekonomik yakıtını tedarik etmek mümkün.

A vrupa caddelerinde taşımacılık 
sektörüne yönelik nakitsiz yol 
yardım hizmeti alanında piya-
sa lideri DKV Euro Service, hiz-

met ağına yeni bir ülkeyi daha ekledi. Artık 
uluslararası taşımacılık sektöründe faali-
yet gösteren Türk nakliyeci için çok önem-
li olan Kazakistan’da DKV’nin ayrıcalıklı hiz-
metlerinden yararlanmak mümkün. 

Çin, Rusya, Avrupa ve Türkiye güzergâhı 
üzerinde yer alan konumu nedeniyle “Yeni 
İpek Yolu” olarak anılan Kazakistan, böl-
gedeki en uygun fiyatlı yakıtı bulundurma-
sı dolayısıyla Türk nakliyecileri için büyük 
önem taşıyor. Nakliyeciler, Kazakistan’da 
Gazprom Neft firmasına ait 81 akaryakıt is-
tasyonunda DKV Card aracılığıyla uygun fi-
yatlı yakıt temin edebilecekler.

Kazakistan’ın da kapsamına dâhil olması 
ile birlikte DKV; Avrupa, Rusya, Gürcistan ve 
Fas dâhil 43 ülkede bulunan 100 bini aşkın 
kabul noktası ile sektörün en büyük tedarik 
ağını sunmaya devam ediyor. 

“SONBAHARDA AZERBAYCAN VE 
KUZEY MAKEDONYA’DAYIZ”

DKV Euro Service Türkiye Ülke Müdürü 
Deniz Çokcoş Sezer, bu yeni gelişme ile il-
gili yaptığı açıklamada şu ifadelere yer ver-
di: “Kazakistan; Türk nakliyeci için Avrupa, 
Rusya ve Çin’i birbirine bağlayan güzergâh-
ta yer alan kilit konumu ile büyük önem ta-
şıyor. Ayrıca nakliyecilerimiz bu ülkeden 
bölgedeki en ekonomik yakıtı temin edebi-
liyorlar. Dolayısıyla Kazakistan’da yakıt ik-
mal talebi oldukça artmış durumda. DKV, 
Türk nakliyecinin önceliklerini göz önün-
de bulundurarak yatırım 
planlarını güncelledi ve Ka-
zakistan’ı öncelikli kıldı. 
Sonbaharda ise hizmet 
ağımıza yine nakliyecile-
rimiz için çok önemli iki 
yeni ülke daha eklene-
cek: Azerbaycan ve Ku-
zey Makedonya.”

Sezer açıklamasında, filosuna yeni araç 
katan nakliyecilerin ruhsat işlemleri ta-
mamlandıktan sonra, kutu tedarik edene 
kadar geçen sürede ödedikleri yüksek ge-
çiş ücretleri için de bir çözüm geliştirdikle-
rine değindi. Sezer sözlerini şöyle sürdür-
dü: “3 Ağustos’tan itibaren nakliyecilerimiz 
Avrupa’nın EETS sistemi kapsamındaki bü-
tün önemli paralı yolların ücretlerinin tek 
kutuyla ödenmesini sağlamak üzere hizme-
te sunduğumuz DKV Box Europe kutusunu 
boş olarak sipariş edebilecekler. Bu sayede 
yeni araçların ruhsat işlemleri tamamlanır 
tamamlanmaz ekstra masraftan kaçınıp tek 
kutu ile Avrupa’da taşımacılık yapabilecek ve 
tüm masrafları tek fatura ile alabilecekler.”

LOJİSTİK | DKV

DENİZ ÇOKCOŞ SEZER: “Kazakistan; Türk nakliyeci 
için Avrupa, Rusya ve Çin’i birbirine bağlayan 

güzergâhta yer alan kilit konumu ile büyük önem 
taşıyor. Ayrıca nakliyecilerimiz bu ülkeden bölgedeki 

en ekonomik yakıtı temin edebiliyorlar.”

Seyir Mobil Genel Müdürü Yakup Küçük, 2012 yılında kendi Ar-Ge merkezlerini 
oluşturarak Seyir Mobil’i kurduklarını söyleyerek, geniş ürün gamıyla iş 

verimliliğini artırdıklarını ve zaman tasarrufu sağladıklarını kaydetti.

SEYİR MOBİL | HABER

S eyir Mobil Genel Müdürü Yakup 
Küçük, 1997’den bugüne lojistik 
sektöründe kazandıkları tecrü-
beyi bilişim sektörüne yansıtarak 

2012 yılında kendi Ar-Ge merkezlerini oluş-
turarak Seyir Mobil’i kurduklarını söyledi. 
Geniş ürün gamıyla iş verimliliğini artırdık-
larını ve zaman tasarrufu sağladıklarını be-
lirten Yakup Küçük, ayrıca ihtiyaç duyulan 
noktalara eğilip yeni ürün ve hizmetler or-
taya çıkardıklarını ifade etti. 

8 bin 500 müşteri, 90 bin cihaz, Türki-
ye’nin 81 ilinde yetkili servis, bölge yönetici-
leri, yurtiçi ve yurtdışındaki bayileriyle çok 
geniş bir aile olduklarının altını çizen Yakup 
Küçük, “Gündemi takip ederek dijital takog-
raftan veri indirme, kablosuz konteyner ta-
kibi, mobil DVR, kablosuz dorse eşleşme ve 
ısı ölçme gibi sektörel ihtiyaçları karşılıyo-
ruz. Uluslararası ISO 9001, 10002, 14001 ve 
27001 kalite sertifikasyonları, CE ve E-Mark 
belgelerinin yanı sıra yerli malı belgesine de 
sahip olan ender bilişim firmalarından biri-
yiz. İhracat hedeflerimizi tutturabilmek, ül-
kemizin adını daha fazla duyurabilmek için 
yurtdışı faaliyetlerimizi artırarak yolumuza 
devam ediyoruz” dedi.

“DONANIMLARIMIZI GÜNDEN 
GÜNE GELİŞTİRİYORUZ”

Yerli üretim yapan ilk ve tek filo yöne-
tim sistemi hizmet sağlayıcısı olarak, ihti-
yaç duyulan çözümleri üretmeye çalıştıkla-
rını kaydeden Yakup Küçük, “Kocaeli Bilişim 
Vadisi’ndeki Ar-Ge merkezimizde yüzde 100 
yerli yazılımlarımıza yeni özellikler ekleye-
rek kendi donanımlarımızı günden güne 
geliştiriyoruz. ‘Tek sim kart, tek cihaz’ slo-
ganıyla çıktığımız SYR FM10 cihazımızla ge-
reksiz maliyetlerin önüne geçip takograftan 
veri indirme, lastik basınç ve sıcaklıkları-
nın kontrolü, yakıt takibi, tonaj bilgisi, ba-
kım-servis kayıtları takibi, yasal zorunlu-
luk nedeniyle büyük önem arz eden sürücü 

kalan sürüş zamanlarının takibi, değişken 
dorse ve ısı takibi gibi hizmetleri bir araya 
getiriyoruz. Operasyonel maliyet ve zaman 
kaybını en aza indirmek için yazılım ve ci-
hazlarımızı geliştirerek kullanıma sunma-
ya devam ediyoruz. Ürünlerimizin yerli ol-
ması sebebiyle fiyat avantajı sağlaması ilk 
alım maliyetlerinde öne çıkarken, yansıttığı-
mız verilerle yapılması gereken tasarrufla-
rın uygulanması sonucu çok kısa bir sürede 
ürünün kendini amorti etmesiyle kullanıcı-
larımıza çok büyük bir maliyet avantajı sağ-
lıyoruz. Ayrıca iş gücünün optimumda kul-
lanılması hedeflenerek iş gücü kaynağının 
başka birimlere aktarılmasına olanak veri-
yoruz” diye konuştu.

Bluetooth Low Energy’nin (BLE) sıcaklık 
denetiminin önem arz ettiği firmalarda kul-
lanılmak üzere geliştirilmiş bir sistem oldu-
ğunu belirten Yakup Küçük, “Dorse ve çekici 
arasında bluetooth teknolojisi kullanıp sis-
temde kablo fazlalığından kurtularak olası 
teknik sıkıntıları önlüyoruz. Sıcaklık sensö-
rü ile sistem, çevrimiçi olan her alanda iz-

lenebilir ve operasyonel yönetim veya risk 
faktörünün var olduğu görülürse kontrol 
edilebilir hale getiriyoruz. Dorse eşleşme ci-
hazı ile de çekici ve dorse birleşimi sistem 
üzerinden görülerek hangi dorsenin hangi 
çekici ile birleştiği bilgisine ulaşılmasını sağ-
lıyoruz” şeklinde konuştu.

“YURTDIŞINA YÖNELİK 
HEDEFLERİMİZ VAR”

Yakup Küçük sözlerine şöyle devam etti: 
“Kısa vadede üç operatörde yer alma he-
defimiz vardı ve 2020 başında Vodafone ve 
Telekom’un yanına Turkcell çözüm ortak-
lığımızı ekleyerek üç operatörde yer alma-
yı başarmış bulunuyoruz. Yine kısa vadede 
sektörel çözümler içeren ona yakın ürünü-
müzü kullanıcılarımızın hizmetine geliştire-
rek sunmaya devam ediyoruz. Orta ve uzun 
vadede hedeflerimizin tamamı yurtdışına 
yönelik. Yurtdışında hizmet noktalarımızı 
artırmak ve bulunduğumuz sektörde dün-
yanın sayılı firmaları arasında yerimizi al-
mak istiyoruz.”

“GENİŞ ÜRÜN GAMIMIZLA İŞ 
VERİMLİLİĞİNİ ARTIRIYORUZ”

SEYİR MOBİL GENEL MÜDÜRÜ YAKUP KÜÇÜK:

“Kocaeli Bilişim Vadisi’ndeki  
Ar-Ge merkezimizde yüzde 100 
yerli yazılımlarımıza yeni özellikler 
ekleyerek kendi donanımlarımızı 
günden güne geliştiriyoruz.”
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Uludağ Otomotiv Endüstrisi İhracatçıları Birliği (OİB) Yönetim Kurulu Başkanı 
Baran Çelik, “Elektrikli yerli otomobil, Türkiye’nin dünya otomotiv endüstrisinde 

yaşanan dijital dönüşümün güçlü bir parçası olma hedefine katkı sunacak ve 
ihracatçılarımız için motivasyon kaynağı olacak” diye konuştu.

HABER | OİB

U ludağ Otomotiv Endüstrisi İh-
racatçıları Birliği (OİB) Yöne-
tim Kurulu Başkanı Baran Çelik, 
Bursa’nın Gemlik ilçesinde te-

meli atılan yerli otomobil fabrikasının Tür-
kiye’nin dünya otomotiv endüstrisindeki 
hedeflerine ulaşmak için önemli bir ivme 
unsuru olacağını söyledi. Baran Çelik, “Pan-
demi ile birlikte tedarik zincirlerinin yeni-
den şekillendiği ve yeni iş modellerinin gide-
rek yaygınlaştığı bir dönemden geçiyoruz. 
Yerli otomobil üretimi, Türkiye’nin dünya 
otomotiv endüstrisinde yaşanan dijital dö-
nüşümün güçlü bir parçası olma hedefine 
katkı sunacak ve ihracatçılarımız için moti-
vasyon kaynağı olacak” dedi. 

Gemlik’te temeli atılan ve 2022 yılında pi-
yasaya çıkması hedeflenen TOGG elektrik-
li yerli otomobil yatırımına yönelik değer-
lendirmede bulunan Baran Çelik, öncelikle 
projenin hayata geçmesine yönelik katkıla-
rından dolayı Cumhurbaşkanı Recep Tay-
yip Erdoğan’a teşekkür etti. Hükümetin, 
otomotiv endüstrisinin vizyonu ve hedef-
leri doğrultusunda gelişimine büyük önem 
verdiğini vurgulayan Baran Çelik “Otomo-
tiv sektörümüz, gerek iktisadi stratejilerde 
gerekse teşvik ve tedbirler söz konusu ol-
duğunda üretim, ihracat ve istihdama olan 
katkısı nedeniyle daima ön planda tutulu-
yor. Aynı şekilde, üretim ayağının başlaması 
yolunda bugün ilk adımı atılan yerli otomobil 
projesi de Cumhurbaşkanımız Sayın Recep 
Tayyip Erdoğan liderliğinde ülke olarak oto-
motiv sektöründeki vizyonumuzu ve iddia-
mızı yansıtan en önemli öğelerden biri du-
rumunda” diye konuştu. 

“ENDÜSTRİDEKİ DÖNÜŞÜMÜN 
GÜÇLÜ BİR PARÇASI OLACAĞIZ”

Günümüzde dünya otomotiv endüstrisi-
nin elektrikli, birbiri ile bağlantılı, sürücü-
süz ve paylaşılan araçlar gibi yeni trendler-

le çevrili olduğunun altını çizen Baran Çelik 
“Otomotivin yeni ekosisteminde araç içi bil-
gi ve eğlence sistemleri ile yazılıma yönelik 
yatırımlar önem kazanıyor. Mekanik tekno-
lojinin yerini, bilişim ve yazılım teknolojileri 
ekseninde yapay zeka uygulamaları alıyor. 
Türkiye otomotiv endüstrisi olarak hedefi-
miz; bu alanlara hakim olarak endüstride 
yaşanan dönüşümün güçlü bir parçası ha-
line gelmek. Sektörümüzün sahip olduğu 
nitelikli iş gücü ile yüksek teknolojiye daya-
lı, yüksek katma değer yaratan, verimli, gü-
venli, çevre ile uyumlu, dünya standartla-
rına uygun üretimi artırarak sürdürmeyi 
hedefliyoruz. Bu noktada, Türkiye’nin elekt-
rikli yerli otomobil projesinin amacımıza 
önemli bir katkı sunacağına inanıyoruz. Ay-
rıca sektörde güvenilir konumumuzu güç-
lendirmeye çalışan ihracatçılarımızın moti-
vasyonunu daha da artıracak” diye konuştu. 

Baran Çelik, otomotiv sektörünün bu yılki 

ihracat hedefine ilişkin olarak da “Önümüz-
deki aylarda Avrupa Birliği pazarında tale-
bin ne ölçüde geri geleceği ihracatımız açı-
sından belirleyici olacak. Pandemi nedeniyle 
toparlanmanın zaman alacağını öngörüyo-
ruz. Bu yıl hedefimizi revize ederek 25 mil-
yar dolar olarak belirledik. Her şey yolunda 
gittiği takdirde 2021 yılından itibaren hedefi-
miz de tekrar pandemi öncesindeki rakam-
lara ulaşmak olacak” şeklinde konuştu.

“Pandemi nedeniyle toparlanmanın 
zaman alacağını öngörüyoruz. 
Bu yıl hedefimizi revize ederek 

25 milyar dolar olarak belirledik. 
Her şey yolunda gittiği takdirde 

2021 yılından itibaren hedefimiz 
de tekrar pandemi öncesindeki 

rakamlara ulaşmak olacak.”

“YERLİ OTOMOBİL, İHRACATÇILAR İÇİN 
MOTİVASYON KAYNAĞI OLACAK”

OİB YÖNETİM KURULU BAŞKANI BARAN ÇELİK:

CC-Link Partner Association (CLPA) Türkiye Müdürü Tolga Bizel, “CLPA üyeleri, hiçbir ücret 
ödemeden CC-Link ile ilgili en güncel teknolojik bilgilere erişebiliyorlar. CC-Link, Asya’da 
birçok kilit sektörde fiili bir standart. Dolayısıyla Avrupa, Amerika veya başka bölgelerde 
faaliyet gösteren şirketler, Asya’da faaliyete geçmeyi düşündüklerinde CCLink teknolojisi 

sayesinde önemli avantajlar sağlayabiliyor” dedi.

CLPA | HABER

CC-Link Partner Association 
(CLPA) Türkiye Müdürü Tol-
ga Bizel, merkezi Japonya’da 

bulunan ve 2000 yılında kurulan CLPA’nın 
bir açık ağ destekleme kuruluşu olduğunu 
söyledi. Endüstriyel haberleşme ve kontrol 
teknolojisi olan CC-Link’i (Control & Com-
munication Link) dünya genelinde yaygın-
laştırmayı hedefleyen CLPA’nın CC-Link 
uyumlu ürünler geliştirme konusunda ürün 
sağlayıcılara destek sunmaktan CC-Link 
kullanıcıları için fabrika otomasyonu sis-
tem kurulumuna yönelik danışmanlık sağ-
lamaya kadar çok çeşitli hizmetler verdi-
ğini belirten Tolga Bizel, kurulduğunda 163 

kurumsal üyesi olan CLPA’nın hâlihazırda 3 
bin 600’ü aşkın üyeyle faaliyetlerine devam 
ettiğini ifade etti. 

“DÜNYADA 26 MİLYONU AŞKIN 
CİHAZDA CC-LİNK TEKNOLOJİSİ 
KULLANILIYOR”

Tüm dünyada 26 milyonu aşkın cihazda 
CC-Link teknolojisinin kullanıldığına deği-
nen Tolga Bizel, “Geleceğin haberleşme üze-
rine kurulacağı gerçeğinden hareketle Sa-
nayi 4.0’ın gereklerini hayata geçirmek için 
fabrikalarda robotlar dâhil tüm makine ve 
sistemlerin birbiriyle çok hızlı ve kesintisiz 
bir şekilde haberleşmesi gerekiyor. Sana-
yi 4.0 sürecindeki en önemli unsurlardan 
biri büyük verinin toplanması, paylaşılması 
ve işlenmesi olarak karşımıza çıkıyor. Ma-
kinelerin birbiriyle iletişim kurabildiği akıl-
lı fabrikalarda, iletişim verilerinin güvenilir 
bir şekilde yönetilmesi de son derece önem-
li. Dijital fabrikalarda pek çok veri, çok sayı-
da cihaz tarafından gerçek zamanlı olarak 
oluşturularak süreçlerin şeffaf bir şekilde 
görüntülenmesini sağlamak üzere paylaşılı-
yor. Bu sürecin başarısında endüstriyel ha-
berleşme sistemlerinin bant genişliği büyük 
önem taşıyor. CLPA’nın en yeni teknolojisi 
olarak bu noktada devreye giren CC-Link IE 
TSN, Zaman Duyarlı Ağ (TSN-Time Sensitive 
Network) teknolojisinden yararlanan dün-
yanın ilk endüstriyel açık ağı olarak öne çı-
kıyor. Saniyede 100 megabit ile haberleşebi-
len endüstriyel haberleşme sistemlerinden 
10 kata kadar daha hızlı olan bu yeni nesil 
teknoloji sayesinde, Sanayi 4.0’ın gerekleri-
ni yerine getirmek çok büyük ölçüde kolay-
laşıyor ve sanayicilerin rekabet gücü artı-
yor” dedi.

“ŞİRKETLER ÖNEMLİ 
AVANTAJLAR SAĞLIYOR”

Tolga Bizel, sözlerine şöyle devam etti: 
“CLPA üyeleri, hiçbir ücret ödemeden CC-
Link ile ilgili en güncel teknolojik bilgilere 
erişebiliyorlar. CCLink, Asya’da birçok ki-
lit sektörde fiili bir standart. Dolayısıyla Av-
rupa, Amerika veya başka bölgelerde fa-
aliyet gösteren şirketler, Asya’da faaliyete 
geçmeyi düşündüklerinde CCLink teknolo-
jisi sayesinde önemli avantajlar sağlayabili-
yorlar. Önemli Avrupalı CC-Link partnerleri 
tarafından desteklenen Asya’ya Geçit Kapı-
sı Programı, üreticilerin CCLink’in Asya’daki 
konumundan ve gücünden yararlanarak bu 
pazardaki işlerini büyütmeleri amacıyla ta-
sarlandı. Başta Asya’ya açılmak ya da bu pa-
zardaki işlerini büyütmek isteyenler olmak 
üzere Sanayi 4.0’a uyumlu dünya standart-
larında akıllı üretime adım atmayı hedefle-
yen şirketler, detaylı bilgi almak için CLPA 
Türkiye temsilciliğiyle iletişime geçebilirler.”

“CLPA olarak CC-Link uyumlu ürünler geliştirme 
konusunda ürün sağlayıcılara destek sunmaktan 

CC-Link kullanıcıları için fabrika otomasyonu sistem 
kurulumuna yönelik danışmanlık sağlamaya kadar 

çok çeşitli hizmetler veriyoruz.” 

“CLPA ÜYELERİ EN GÜNCEL 
TEKNOLOJİK BİLGİLERE ERİŞEBİLİYOR”

CC-LINK PARTNER ASSOCIATION (CLPA)
TÜRKİYE MÜDÜRÜ TOLGA BİZEL:
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KARSAN’DAN FAS’A 25 ADET ATAK OTOBÜS

Küresel bir marka olma yolun-
da emin adımlarla ilerleyen Tür-
kiye’nin yerli ticari araç üreticisi 
Karsan, dünyanın farklı ülkelerin-

de çözüm ortağı olmayı sürdürüyor. Bu kap-
samda Karsan, toplu taşımada kullanılmak 
üzere 25 adet Atak otobüsü Fas’a teslim 
etti. Satın alımını ülkede faaliyet gösteren 
özel bir taşıma şirketinin gerçekleştirdiği 
ve Euro 5 normlu motor özellikleriyle dona-
tılan Atak, 8 metre otobüs sınıfının önem-
li modelleri arasında yer alıyor. Atak, düşük 
yakıt tüketimi ve bakım maliyetleriyle kulla-
nıldığı her coğrafyada da sürücü ve işletme-
cisine avantaj sağlıyor. Karsan Ticari İşler 
Genel Müdür Yardımcısı Muzaffer Arpa-
cıoğlu, “Kuzey Afrika’daki teslimat bizim için 
mutluluk verici. Yakın gelecekte bu pazarda 
da güçlenerek genişleyeceğimize inanıyo-
ruz” diye konuştu.

Çağın mobilite ihtiyaçlarına uygun mo-
dern toplu taşıma ve ticari araç üretimi ger-
çekleştiren Karsan, 8 metre otobüs sınıfının 
önemli modelleri arasında yer alan Atak ile 
farklı ülkelerin tercihi olmaya devam ediyor. 
Son olarak Karsan, toplu taşımada kullanıl-
mak üzere Fas’a 25 adet Atak otobüsünün 
teslimatını gerçekleştirdi. Muzaffer Arpa-
cıoğlu, “Tüm dünyayı etkileyen salgın döne-
minde bizim için yeni ve önem verdiğimiz 
bir pazar olan Kuzey Afrika’daki teslimat 

hepimiz için mutluluk verici. Yakın gelecek-
te bu pazarda da güçlenerek genişleyeceği-
mize inanıyoruz” diye konuştu. Fas’ta faali-
yet gösteren özel bir taşıma şirketine teslim 
edilen ve Euro 5 normlu motor özellikleriy-
le donatılan Atak, 8 metre otobüs sınıfının 
önemli modelleri arasında yer alıyor.

HER COĞRAFYADA 
MAKSİMUM VERİMLİLİK

2013’ten beri yollarda olan 8 metre seg-
mentinin öncüsü Karsan Atak, kilometre-
lerce deneyim ve bilgi birikimini arkasına 
alarak 2019 yılında yenilendi. Keskin bakış-
lı yatay farları, kavisli ön burnu ve “L” formlu 
yuvalar içerisine yerleştirilmiş LED gündüz 
farları ile sportif bir ön tasarıma kavuşan 
Yeni Atak, üç parçadan oluşan ön tamponu 
sayesinde servis maliyetlerini düşürürken, 
kolay ve hızlı servis müdahale imkanı ile 
maksimum verimliliğe odaklanıyor. 

Türk otomotiv sanayinde 54 yılı geride bı-
rakan Karsan, kurulduğu günden bu yana 
ticari araç segmentinde kendi markası da 
dahil, dünyanın önde gelen markaları için 
modern tesislerinde üretim yapıyor. 1981 yı-
lından bu yana ticari araç üretimi gerçek-
leştiren Karsan’ın Bursa Hasanağa’daki 
fabrikası tek vardiyada yılda 19 bin 870 araç 
üretebilecek yapıya sahip. Binek araçtan 
ağır kamyona, minivandan otobüse kadar 

her türlü aracı üretebilecek esneklikte ta-
sarlanan Hasanağa Fabrikası, Bursa şehir 
merkezine 30 km uzaklıkta olup, 91 bin met-
rekaresi kapalı toplam 207 bin metrekare-
lik bir alan üzerinde yer alıyor. 50 yılı aşkın 
süredir otomotiv sanayinde Türkiye’nin tek 
bağımsız çok markalı araç üreticisi konu-
munda yer alan Karsan, vizyonu doğrultu-
sunda iş ortakları ve lisansörleri ile birlikte 
yeni ve mevcut ürünlerin türevlerini gelişti-
rerek yük ve yolcu taşımacılığında tüm seg-
mentlerde yer almayı hedefliyor. Toplu ta-
şımacılık segmentinde “yenilikçi ürün ve 
hizmetleri”, “fikirden pazara” geliştirmek 
ve pazara sunmak için faaliyetlerini sür-
düren Karsan, özellikle Ana Üretici/OEM iş 
kolunu güçlendirmeyi amaçlıyor. Karsan, 
Ar-Ge’den üretime, pazarlamadan satış ve 
satış sonrası faaliyetlere kadar otomotiv de-
ğer zincirinin tamamını yönetiyor. Karsan 
bugün Hyundai Motor Company (HMC) için 
yeni H350 hafif ticari araçlarını, Menarini-
bus için 10-12-18 m otobüsleri ve kendi mar-
kası altında Jest, Atak ve Star modellerini 
üretiyor. Ayrıca, dünya devi BMW ile olan 
iş birliği kapsamında yüzde 100 elektrikli 
Jest Electric ve Atak Electric modellerinin 
de üretimini gerçekleştiriyor. Karsan araç 
üretiminin yanı sıra, Organize Sanayi Bölge-
si’nde yer alan fabrikasında endüstriyel hiz-
metler de sağlıyor.

HABER | KARSAN

D ünyadaki tüm şirket-
lerde kriz yönetimi kaçı-
nılmaz bir unsur haline 
geldi. Türkiye’de ise kriz 

artık hayatımızın olmazsa olma-
zı. Krizden kaçınmak mümkün de-
ğil, ancak krizi iyi yöneterek şirketi 
korumak ve fırsatlara odaklanmak 
gayet mümkündür.

Mart ayından beri hayatımızın 
içinde olan Korona sürecine, son 
dönemde yüksek döviz atakları 
da eklendi. Daha 2 yıl önce ‘’Rahip 
Brunson Krizi’’ diye tabir edilen ABD 
kaynaklı döviz atağı tüm şirketlere 
muazzam zararlar verdi. Şirketler 
bağışıklık kazanırken üst üste gelen 
olumsuzluklar işin yönetilme boyu-
tunu zora sokmaya başladı. Zaten 
yüksek işsizlik oranlarıyla müca-
dele etmeye çalışan reel ekonomi, 
kendi istihdamını korumaya çalışır-
ken, dövizden kaynaklı yeni operas-
yonel zararlar ile çok bilinmeyenli 
denklemin içine girdi.

Bir lider sakin sularda değil de 
fırtınalı sularda gemiyi karaya ya-
naştırdığında başarılıdır. Krizler-
de şirketlerin kapanması, personel 
azaltması ve küçülmesi beklenen 
sonuçlar olsa da, kaçınılmaz son 
böyle olmayabiliyor. 157 ülkede de-
netim, danışmanlık ve vergi hiz-
metleri veren PWC’nin 2019 yılında 
gerçekleştirdiği ‘Küresel Kriz Araş-
tırması’ ile 43 ülkeden, 25 sektörde 
faaliyet gösteren 2 bin 84 katılım-
cı firmanın kriz yönetimleri ince-
lendi. Katılımcılar arasındaki, ciddi 
bir krizle karşılaşmış bin 400 şir-
ketin yüzde 42’si krizin ardından 
daha iyi konumda olduğunu belirtir-
ken, bunlardan bir kısmı ise krizi iyi 
yöneterek gelirlerinde artış sağla-
dıklarını açıkladı. Krizde en önem-

li avantaj, zor günde kullanmak üzere 
bir miktar yedek akçeyi bir kenarda tu-
tan firmalarda bulunmaktadır. Gerçek-
ten elinde yedek akçesi olan firma kal-
dı mı? Ya da ne kadar likit artık hangi 
kriz için koruma unsuru olabilir? Kriz-
den daha iyi çıkan firmaların yüzde 41’i 
krize, zor günler için bir kenarda tuttu-
ğu yedek akçe ile yakalandı. Yedek ak-
çesi olan firmalar, kriz planlarını daha 
sağlıklı uygulama ve sürece yayma im-
kanı bularak avantaj sağlamış oluyor. 
Türkiye’de ise şirketler genellikle çeşit-
li gerekçelerle kriz anında yedek akçe-
siz yakalanarak, bankalar ile olan açık 
pozisyonlarını yüksek faiz ile borçlana-
rak kapatmaya çalışıyor. Krizden güç-
lü çıkmanın diğer bir yolu da iyi hazır-
lanmış bir kriz planına sahip olmaktan 
geçiyor (krizden güçlü çıkan firmala-
rın yüzde 54’ünün iyi hazırlanmış kriz 
planı vardı). Bu planın her krizde yeni-
den güncellenmiş olması, farklı senar-
yolara uyumlu olacak şekilde esnek ve 
kapsayıcı olması ise kazanımı artırıyor. 
Kriz planlaması yapmak için organi-

zasyonun bu konuda tecrübe sahibi 
olması, yani pratik yapması gereki-
yor. Bu konuda pratik yapmayı za-
man kaybı ya da hayal dünyasında 
gezmek gibi görmemek, bu işin en 
önemli parçasıdır.

Krizden sonra daha iyi durumda 
olmanın bir koşulu da, krizin altında 
yatan nedenleri iyi analiz etmektir 
ve yeni aksiyon planı çıkarabilmek-
tir. Krizi iyi yöneten dört firmadan 
üçü krizin altında yatan nedenleri 
iyi analiz ederek, elde ettikleri ger-
çekler doğrultusunda hızla müda-
haleye geçen şirketlerden oluştu. 
Bu firmalar elde ettikleri kriz ger-
çeklerini iç ve dış paydaşlarına da 
ileterek, onların da kriz anında des-
teğini alma avantajını kullanıyor. 
Krizin altında yatan nedeni iyi ana-
liz edip çıkardıkları sonuçlara göre 
gerekli atımları hızla yapan firma-
ların yüzde 80’i krizden daha iyi so-
nuçlarla çıkıyor. Burada şirketle-
rin hareket kabiliyeti de çok mühim. 
Hızlı analiz için çok yönlü iletişim 
tecrübesinin yanı sıra, veriye ve bil-
giye sahip olmak ve onu iyi kullan-
mak gerekir.

Kriz yönetimini değerlere bağlı 
kalarak yöneten iyi bir ekibin olması 
da başarıyı getiren en önemli etken-
lerin başında geliyor. Krizden güç-
lü çıkan firmaların yüzde 93’ü süre-
ci işine hakim, ne yaptığını iyi bilen 
ekiplerle yürüttüğünü ifade ediyor.

Yukarıda veriler ışığında anlat-
maya çalıştığım doğru analiz ve ih-
tiyat akçesi bulundurarak doğru 
strateji koymak bu dönemde çok 
zor hale geldi. Umuyoruz Korona ve 
bu döviz atağı sonrası yeni hamlele-
re maruz kalmadan işimize bakma-
ya devam ederiz. Güzel bir ay geçir-
meniz temennisiyle.

ŞİRKETLERİN KRİZ BAĞIŞIKLIĞI KORONAYA İLAVETEN 
YENİ DÖVİZ ATAKLARIYLA SINANIYOR

Mart ayından beri hayatımızın içinde olan Korona sürecine, son dönemde 
yüksek döviz atakları da eklendi. Zaten yüksek işsizlik oranlarıyla mücadele 
etmeye çalışan reel ekonomi, kendi istihdamını korumaya çalışırken, dövizden 
kaynaklı yeni operasyonel zararlar ile çok bilinmeyenli denklemin içine girdi.

UZMANGÖRÜŞÜ

AHMET ELER

KEYİAD Başkanı

Toplu taşımada kullanılmak üzere 25 adet Atak otobüsü Fas’a teslim eden Karsan, 
Atak’la bu kez Kuzey Afrika’ya konfor sunacak.
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ARAŞTIRMA | EN DEĞERLİ MARKALAR

Uluslararası marka değerlendirme kuruluşu Brand 
Finance tarafından bu yıl 13. kez açıklanan 
“Türkiye’nin En Değerli 100 Markası Raporu 

(2020)”nda ilk sırayı Türk Hava Yolları alırken 
listedeki 100 Türk markasının toplam değeri ise 

24,6 milyar dolar olarak açıklandı.

TÜRKİYE’NİN 
EN DEĞERLİ MARKASI

TÜRK HAVA YOLLARI
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U luslararası marka değerlendirme 
kuruluşu Brand Finance “Tür-
kiye’nin En Değerli 100 Marka-
sı” adlı raporunu yayınladı. Brand 

Finance’ın bu yıl 13. kez hazırladığı rapor-
da, ilk sırayı Türk Hava Yolları aldı. Listede-
ki Türk markalarının toplam değeri ise 24,6 
milyar dolar olarak hesaplandı.

Listedeki ilk 3 marka ve sahip oldukları 
maddi değer sırasıyla şöyle: 
n THY - 1 milyar 975 milyon dolar
n Ziraat Bankası - 1 milyar 616 milyon dolar
n Garanti Bankası - 1 milyar 538 milyon dolar

TÜRKİYE’NİN EN DEĞERLİ 
MARKASI: THY

Brand Finance tarafından bu yıl 13. kez 
hazırlanan Turkey 100 – 2020 adlı raporda 
Türk Hava Yolları ilk sırada yer alıyor. Mar-
ka değeri geçen yıl 1 milyar 735 milyon do-
lar olan THY’nin bu seneki marka değerinin 1 
milyar 975 milyon dolar olduğu görülüyor. Bu 
da yüzde 13,8’lik bir değer artışı anlamına ge-
liyor. Bu arada toplam marka değeri içeri-
sinde sanayi sektörü markalarının payı yüz-
de 30, hizmet sektörü markalarının payı ise 
yüzde 70 oldu.

EN DEĞERLİ 10 MARKA 
• Türk Hava Yolları - 1,975 milyar dolar
• Ziraat Bankası - 1,616 milyar dolar
• Garanti BBVA - 1,538 milyar dolar
• Turkcell - 1,361 milyar dolar
• Arçelik - 1,273 milyar dolar
• Türk Telekom - 1.087 milyar dolar
• Akbank - 998 milyon dolar
• İş Bankası - 951 milyon dolar
• Yapı Kredi - 876 milyon dolar
• Ford Otosan - 875 milyon dolar

EN ÇOK DEĞER KAZANANLAR 
VE KAYBEDENLER 

Brand 100-2020 adlı raporda bir de “En 
Çok Değer Kazananlar” ve “En Çok Değer 
Kaybedenler” şeklinde dikkat çekici iki lis-
te bulunuyor. 

EN ÇOK DEĞER KAZANAN 
6 MARKA 

• Otokar +%140.7
• Desa +%112.1
• AvivaSA Emeklilik Ve Hayat AS +%100.0
• BİM +%93.3
• Ford Otosan +%91.2
• Vestel +%86.0

EN ÇOK DEĞER KAYBEDEN 
6 MARKA 

• Beşiktaş JK -%42.0

• Koçtaş -%34.8
• Emlak Konut -%32.2
• Netaş -%31.1
• Fenerbahçe SK -%30.6
• İşbank -%16.2

DÜNYANIN EN DEĞERLİ 
MARKASI: AMAZON

Amazon yıllık bazda yüzde 32’lik artışla 
416 milyar dolar marka değerine ulaşarak 
dünyanın en değerli markası olurken ‘Dün-
yanın En Değerli 100 Markası’ raporunda 
ikinci sırada Apple, üçüncü sırada ise Micro-
soft yer aldı.

WPP ve Kantar Millward Brown tarafından 
hazırlanan ve her yıl BrandZ tarafından ka-
muoyuyla paylaşılan dünyanın en değerli 100 
markasının listelendiği rapor yayınlandı. Tü-
keticilerle yapılan görüşmeler, tüketicilerin 
marka algısı ve finans performans analizleri 
gibi birçok faktör ele alınarak hazırlanan ra-
porda Amazon yıllık bazda yüzde 32’lik artış-
la 416 milyar dolar marka değerine ulaşarak 
dünyanın en değerli markası olurken rapor-
da ikinci sırada Apple üçüncü sırada ise Mic-
rosoft yer aldı.

“2020 BrandZ Top 100 Most Valuable Glo-
bal Brands” adlı raporda ilk 10 sırasında e-ti-
caret, teknoloji, yazılım, sosyal ağ, bankacılık, 
finans, bilişim firmaları, fast food zincirle-
ri olmak üzere birçok sektörden marka bu-
lunuyor. 

“2020 BrandZ Top 100 Most Valuable 
Global Brands” listesindeki ilk 10 marka;

1. Amazon – 416 milyar dolar
2. Apple – 352 milyar dolar
3. Microsoft – 327 milyar dolar
4. Google – 324 milyar dolar
5. Visa – 187 milyar dolar
6. Alibaba – 153 milyar dolar
7. Tencent – 151 milyar dolar
8. Facebook – 147 milyar dolar
9. McDonald’s – 129 milyar dolar
10. Mastercard – 108 milyar dolar
Amerika Birleşik Devletleri menşeili glo-

bal e-ticaret firması Amazon yıllık bazda yüz-
de 32‘lik bir artışla 416 milyar dolar marka 
değerine ulaştı. Onu takip eden Apple yüzde 
14 değer artışı yaşarken üçüncü sırada yer 
alan Microsoft ise yüzde 30’luk bir değer ar-
tışı yaşadı.

2020 BrandZ Top 100 Most Valuable Glo-
bal Brands” listesinde yer alan ilk 10 firma-
nın yıllık bazda sahip olduğu yüzdelik değer-
ler şöyle:

1. Amazon +%32
2. Apple +%14
3. Microsoft +%30
4. Google +%5
5. Visa  +%5
6. Alibaba +%16
7. Tencent +%15
8. Facebook -%7
9. McDonald’s -%1
10. Mastercard +%18

ARAŞTIRMA | EN DEĞERLİ MARKALAR
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dalgalanmaya rağmen 2019 yılında sınır-
lı ihracat performansı olduğunu, bunun da 
ihracat artışının tek başına kura bağlı olma-
dığını gösterdiğine değinerek “Ticaret sa-
vaşları, korumacılık önlemleriyle de dış pa-
zarlar zorlu bir hale geldi” dedi.

FAALİYET KARI 
2,8 PUAN GERİLEDİ

Araştırmaya göre sıralamanın ilk 50’sini 
oluşturan kuruluşların toplam üretimden 
satışlar içinden aldığı pay, yüzde 50’ler mer-
tebesini korudu. Temel göstergelere göre, 
2019 yılında İSO 500’ün faaliyet karı ora-
nı 2,8 puan gerileyerek yüzde 10,9’dan yüz-
de 8,1’e indi. Toplam faaliyet karı büyüklüğü 
ise 2018 yılında 108 milyar TL iken, 2019’da 
yüzde 14,6 azalarak 92 milyar TL’ye düştü. 
Geçen yıl iç talebin daralması ve dış talep 
koşullarının zorlaşması nedeniyle sanayi 
kuruluşları, maliyet artışlarını satış fiyat-
larına yeterince yansıtamadı, fiyatlarda in-
dirime gitti. Bu nedenle faaliyet karında da 
önemli bir gerileme ortaya çıktı. Ölçülme-
ye başlandığı 2013 yılından itibaren sürek-
li artış gösteren FAVÖK (Faiz, Amortisman 
ve Vergi Öncesi Kar) büyüklüğü, ilk kez yüz-
de 8,1 düşüşle 140 milyar TL’den 129 milyar 
TL’ye düştü.

FİNANSMAN GİDERLERİ 
YÜZDE 33,4 DÜŞTÜ

İSO 500’ün diğer faaliyetlerden olağan ge-
lir ve karları 154 milyar TL iken, gider ve za-
rarları 117 milyar TL oldu. Böylece 37 milyar 
TL’lik üretim faaliyeti dışı net gelir elde edil-
di. Finansman giderleri yüzde 33,4 düşüşle 
96 milyar liradan 64 milyar liraya inerken, 
finansman giderlerinin faaliyet karı içinde-
ki payı da yüzde 88,9’dan yüzde 69,3’e ge-
riledi. Sanayi kuruluşları 2018 yılında elde 
ettikleri karın neredeyse tamamını finans-
man giderlerine ayırmışken, 2019 yılında fi-
nansman giderlerinin faaliyet karı üzerin-
deki baskısı daha azaldı. Erdal Bahçıvan, 
“Finansman giderleri, İSO 500’ün karlılığın-
da belirleyici olmayı 2019 yılında da sürdür-
dü. 2019 yılında finansal dalgalanmaların 
azalması, Türk lirasındaki değer kaybının 
yavaşlaması, enflasyondaki düşüş ve faiz 
oranlarındaki gerilemelerin sonucu olarak 
bir önceki yıla göre finansman maliyetleri 
önemli ölçüde azaldı. 2019’un özellikle ikin-
ci yarısında, faiz oranlarındaki düşüşler ile 
Türk lirasındaki göreli istikrar, İSO 500 için 
2018’e göre daha olumlu mali koşullar ya-
rattı” dedi.

Borçlanma ile öz kaynakların dağılımı-
nı yansıtan kaynak yapısında, İSO 500’de 
2015 yılıyla birlikte ilk kez yüzde 60’ların üs-

tüne çıkan toplam borçların payı, takip eden 
yıllarda da artış eğilimini sürdürmüştü. 
2019’da yılında da bir önceki seneye göre 1,4 
puan daha artarak yüzde 68,4’e çıktı.

Mali borçlar ise yüzde 23,7 artış göste-
rerek 329 milyar liradan 406 milyar liraya 
yükseldi. Mali borçlardaki artış hızı, geçen 
yıla göre yavaşlasa da reel olarak büyüme 
eğilimini sürdürdü. Ancak mali borçlardaki 
sevindirici gelişme, vade yapısındaki iyileş-
me oldu. 2017’de yüzde 41,9, 2018’de yüzde 
45,3 olan kısa vadeli mali borçların toplam 
mali borçlar içindeki payı, 2019’da yüzde 
41,4’e indi. Uzun vadeli mali borçların payı da 
yüzde 58,6’ya çıktı. Bu durum, geçen yıl ger-
çekleştirilen borç yapılandırmaları ile bir-
çok kısa vadeli mali borcun uzun vadeli hale 
getirildiğini gösterdi.

DEVREDEN KDV YÜKÜ 
YÜZDE 1,9 ARTTI

İSO 500’ün devreden KDV yükü, uzun yıl-
lardır sürdürdüğü yüksek oranlı artışların 
ardından bu yıl sınırlı bir artış gösterdi. Dev-
reden KDV yükü, bir önceki yıla göre yüzde 
1,9 oranında artışla 10,8 milyar TL oldu.

Duran varlıkların toplam aktifler içindeki 
payı 2015 yılında yüzde 46,3’e yükseldikten 
sonra gerilemeye başlamış ve 2018 yılında 
yüzde 38,8’e kadar inmişti. Duran varlıkla-
rın payı 2019 yılında ise küçük bir oranda 
artarak yüzde 39,1’e yükseldi.

İSO 500’de kar eden kuruluş sayısı 
381’den 411’e yükseldi. Faiz, amortisman ve 
vergi öncesi kar elde eden kuruluş sayısı 
2019 yılında beş adet azalarak 483 olarak 
gerçekleşti.

Teknoloji yoğunluklarına göre yaratılan 
katma değer dağılımında, 2019 yılında yara-
tılan katma değer itibarıyla en yüksek payı 
yüzde 40 ile düşük teknoloji yoğunluklu sa-
nayilerin aldı. Orta-düşük teknoloji yoğun-
luklu sanayilerin payı ise 2019 yılında 5,4 
puan azalarak yüzde 29,6 oldu. Orta-yüksek 
teknoloji yoğunluklu sanayiler grubunun 
payı 2018 yılında yüzde 22,2 iken 2019’da 
yüzde 23,5’e yükseldi. Yüksek teknoloji yo-
ğunluklu sanayiler grubunun payı ise 2018 
yılında yüzde 5,3 iken 2019’da yüzde 6,9 oldu.

AR-GE HARCAMASI YAPAN 
KURULUŞLAR AZALDI AMA 
HARCAMALAR ARTTI

İSO 500’de Ar-Ge harcaması yapan kuru-
luş sayısı, 2018’de 276 ile bu verinin ölçülme-
ye başlandığı 2013 yılından bu yana en yük-
sek seviyeye ulaşmıştı. 2019’da ise bu sayı 
14 azalarak 262’ye geriledi. Ar-Ge harcama-
ları ise önemli bir artış yaşadı. 2019 yılında 
İSO 500’ün Ar-Ge harcamaları yüzde 150’yi 
aşan bir oranla artarak 3,8 milyar liradan 
9,7 milyar liraya çıktı.

İSTİHDAM YÜZDE 1 ARTTI, HALKA 
AÇIK KURULUŞ SAYISI 66 OLDU

İSO 500’ün geçen yıl istihdamı yaklaşık 
yüzde 1 arttı. Ödenen maaş ve ücretlerdeki 
artış da yüzde 20,5 olarak gerçekleşti. Bu da 
İSO 500’ün istihdama katkı yapmaya devam 
ettiğini gösterdi. İSO 500’de yabancı serma-
ye paylı kuruluşların sayısı, 2019’da bir ön-
ceki yıla göre değişmeyerek 117 olarak ger-
çekleşti. Halka açık kuruluş sayısı 2017’de 
69, 2018’de 67 iken, 2019’da 66 oldu.

İstanbul Sanayi Odası’nın (İSO) Türkiye’nin 500 Büyük Sanayi Kuruluşu 2019 Araştırması’na göre, 
TÜPRAŞ, üretimden satışlarda 87,9 milyar lirayla en büyük sanayi kuruluşu oldu. Ford Otomotiv 37 
milyar 71 milyon lira ile ikinciliğini, Toyota Otomotiv 25 milyar 851 milyon lira üçüncülüğünü korudu. 

İSO 500’e bu yıl ilk kez katılan Star Rafineri de listeye beşinci sıradan girdi.

ARAŞTIRMA | İSO 500 BÜYÜK SANAYİ KURULUŞU

İ stanbul Sanayi Odası’nın (İSO) sanayi 
sektörünün en değerli verilerini oluş-
turan “Türkiye’nin 500 Büyük Sana-
yi Kuruluşu” araştırmasına göre 2019 

yılının zirvesinde 87 milyar 949 milyon lira 
üretimden satışlarıyla yine TÜPRAŞ yer aldı.

LİSTEYE GİREN İLK 10 FİRMA
Ford Otomotiv 37 milyar 71 milyon lira ile 

ikinciliğini, Toyota Otomotiv 25 milyar 851 
milyon lira üçüncülüğünü korudu. Listede 
Toyota’yı sırasıyla Oyak-Renault, Star Ra-
fineri, Arçelik, Tofaş, İskenderun Demir ve 
Çelik takip etti. Dokuzuncu sıradaki şirket 
isminin açıklanmasını istemezken, Ereğli 
Demir ve Çelik onuncu basamakta yer aldı.

İSO 500’teki kuruluşların ihracatı yüzde 
2,4 artarken, katma değerdeki yüksek tek-
noloji yoğunluklu payı yüzde 6,9’a yüksel-
di. İstihdam yüzde 1, Ar-Ge harcamaları da 
yüzde 150’nin üzerinde arttı. Ancak finans-
man giderleri karlılıkta belirleyici olmayı 
sürdürürken, kaynak yapısındaki bozulma 
da devam etti ve toplam borçların payı 1,4 
puan yükseldi.

BAHÇIVAN: UMUT VEREN İKİ 
OLUMLU GELİŞME

Araştırma sonuçlarını açıklayan İSO Yö-
netim Kurulu Başkanı Erdal Bahçıvan, 500 
Büyük sanayi kuruluşunun 2019 yılında 
devrolan finansal kırılganlıkların yarattı-
ğı zorluklara karşı verdiği çetin mücadele 
ile büyüme patikasına geri dönüş çabasının 
sancılarını bir arada yaşadığını söyledi. İSO 
500’ün büyüme performansındaki yavaşla-
masında; dengeleme politikaları sonucu iç 
talep ve satışların yavaşlaması, enflasyon-
daki gerileme, dünya ticaretindeki daral-
ma, emtia fiyatlarındaki düşüş eğilimi gibi 
faktörleri sıralayan Bahçıvan, diğer yandan 
gelecek adına umut veren iki olumlu geliş-
meye dikkat çekti: “Son üç yıldan beri istik-

rarlı bir şekilde gerek orta-yüksek gerek-
se yüksek teknoloji yoğunluklu sanayilerin 
yaratılan katma değer içindeki payı artış 
gösteriyor. 2019 yılında ilk kez orta-yüksek 
ve yüksek teknolojinin yaratılan katma de-
ğerdeki payı yüzde 30’u geçerek yüzde 30,4 
oldu. Bu artışın özellikle son yıllarda büyük 
bir atılım gösteren savunma ve havacılık sa-
nayi sektörlerinden kaynaklandığı düşünü-
lüyor. Yine sanayimizin teknoloji yoğunluklu 
katma değer üretiminin önünü açacak Ar-
Ge’ye harcamaları 2019 yılında 9,7 milyar TL 
oldu. Bu, bir önceki yıla göre yüzde 152 artışı 
ifade ediyor. Aynı dönemde Ar-Ge harcama-
larının üretimden satışlara oranının da yak-
laşık binde 5’ten yüzde 1’e yükseldi.”

İSO 500 Büyük araştırmasında üzerinde 

düşünülmesi gereken veriler olduğunu da 
kaydeden Bahçıvan “2019 yılında yaşanan 
tüm olumsuzluklara karşın sanayi kuruluş-
larımızın esas faaliyetlerinden elde ettikle-
ri başarıları, yine finansman maliyetlerinin 
gölgesinde kaldı. 500 Büyük’ün finansman 
giderleri yüzde 33,4 düşüşle 63,8 milyar 
TL’ye inerken, finansman giderlerinin faa-
liyet karı içindeki payı yüzde 88,9’dan yüzde 
69,3’e geriledi. Yine kaynak yapısındaki top-
lam borçların payındaki son beş yıldır dik-
kat çeken bozulma, 2019’da da devam etti. 
Toplam borçların payı 1,4 puan daha arta-
rak yüzde 68,4’e yükselirken, öz kaynakla-
rın payı ise yüzde 31,6’ya geriledi. İSO 500’ün 
kaynak yapısındaki çarpıklığın en yüksek 
seviyelere ulaştığını hatırlatmakta ve bu 
oranların dünya ortalamalarının üstünde 
olduğunu vurgulamakta yarar var. Bu borç 
ve finansal yük altında sanayicinin bugün 
en büyük avantajı; faizlerin düşük seviyede 
seyretmesidir. İSO 500’ün temel göstergele-
ri de göstermektedir ki sanayici kazandıkla-
rıyla borç kapatamıyor. Borçla yaşamak zo-
runda. Bu borcu çevirebilmek adına düşük 
faizlere ihtiyaç duyuyor. Bu nedenle yük-
sek faizle mücadeleyi hiç hafife almamalı-
yız” diye konuştu.

Sanayinin özellikle 3. çeyrekteki yüzde 
6 civarındaki güçlü büyüme ile ekonomi-
nin pozitif büyüme patikasında kalmasında 
önemli rol oynadığını da vurgulayan Bahçı-
van “Sanayimizdeki büyüme, bu önemli kat-
kısıyla zor süreçlerin teminatı ve sigortası 
olduğunu bir kez daha ispatladı. Türkiye sa-
nayisi, insanları içeriye kapatan, petrolden, 
sanayi ve tüketime kadar birçok alandaki 
talebi bıçak gibi kesen pandemiye rağmen 
toplumsal sorumluluğunu yerine getiriyor 
ve üretimin ne kadar önemli ve hayati oldu-
ğunu bu dönem bir kere daha ortaya koyu-
yor” dedi.

Bahçıvan, döviz kurlarındaki yüksek 

TÜRKİYE’NİN SANAYİ DEVLERİ
‘TÜRKİYE’NİN 500 BÜYÜK SANAYİ KURULUŞU’ AÇIKLANDI 

İSO Yönetim Kurulu Başkanı Erdal Bahçıvan, 
“Son üç yıldan beri istikrarlı bir şekilde gerek 
orta-yüksek gerekse yüksek teknoloji yoğunluklu 
sanayilerin yaratılan katma değer içindeki payı artış 
gösteriyor” dedi.
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HABER | STAR RAFİNERİ

İSO tarafından 52 yıldır hazırlanan ‘500 Büyük Sanayi Kuruluşu’ listesi 
açıklandı. Türkiye’nin en büyük sanayi kuruluşu 2019 yılında 87 milyar 949 
milyon TL ile TÜPRAŞ olurken, STAR Rafineri tam kapasite üretime geçtiği ilk 

yılda 20 milyar 831 TL ile listeye beşinci sırada girme başarısını gösterdi. 
Petkim ise 9 milyar 233 milyon TL ile listede 17. sırada yer aldı.

S OCAR Türkiye’nin İzmir Aliağa’da 
6.3 milyar dolarlık yatırımla kur-
duğu STAR Rafineri, tam kapasite 
üretime geçtiği ilk yıl olan 2019’da 

İstanbul Sanayi Odası’nın (İSO) hazırladığı 
‘Türkiye’nin 500 Büyük Sanayi Kuruluşu’ lis-
tesine 5’inci sıradan adım atma başarısını 
gösterdi. SOCAR Türkiye şirketlerinden Pet-
kim ise 9 milyar 233 milyon TL ile İSO’nun lis-
tesinde 17. sıraya yerleşti. Türkiye’nin en bü-
yük 500 sanayi kuruluşu, 2018’de 878 milyar 
lira olan cirosunu, geçen yıl yüzde 16.4 arttı-
rarak 1 trilyon liranın üzerine çıkardı. 

İSO tarafından 52 yıldır hazırlanan ‘500 Bü-
yük Sanayi Kuruluşu’ listesi açıklandı. 2019’un 
verilerine dayalı hazırlanan listenin ilk sıra-
sında 87 milyar 949 milyon TL ile TÜPRAŞ yer 
aldı. TÜPRAŞ’ı Ford, Toyota, Oyak-Renault, Star 
Rafineri takip etti. Bir önceki yıl 878 milyar lira 
olan üretimden satışlar, geçen yıl yüzde 16.4 
artarak 1 trilyon 21 milyar lira oldu.

STAR RAFİNERİ YÜKSELİŞİYLE 
DİKKAT ÇEKTİ

SOCAR Türkiye şirketlerinden STAR Rafi-
neri, 2019’da ‘Türkiye’nin 500 Büyük Sanayi 
Kuruluşu’ listesine 5’inci sıradan girdi. Pet-
kim ise 9 milyar 233 milyon TL ile İSO’nun 
listesinde 17. sıraya yerleşti. İSO 500 listesin-
de en fazla yükseliş kaydeden ikinci şirket 
ise TMSF denetimindeki İstikbal Mobilya’da 
yaşandı. 2018’de 431’inci sırada yer alan şir-
ket geçen yıl 147’nci sırada yer aldı. 160 sıra 
birden yükselen Çin devletine ait HT So-
lar Enerji AŞ ise üçüncü en büyük yükselişi 
kaydeden şirket oldu. 2018’de 351’inci sıra-
da yer alan güneş paneli üreticisi HT Solar 
191’inci sırada yer aldı. Erikli Su ve Meşrubat 
AŞ ise önceki yıl 377’nci sırada yer alırken, 
131 sıra yükselerek 246’ıncı sıraya yükseldi. 
2018’de 326’ncı sırada yer alan Astor Trans-
formatör AŞ ise 111 sıra yükselerek 215’inci 
sırada yer aldı.

STAR RAFİNERİ, TÜRKİYE’NİN
EN BÜYÜK 5. SANAYİ KURULUŞU

İ ş sağlığı ve güvenliği (İSG) her-
kes için önemli. Birey, kurum, 
ülke hatta dünya. Çünkü kural-
lar tam uygulanmadığında so-

nuçlar ve kayıplar acı oluyor.
İş sağlığı ve güvenliği işverene, ça-

lışana, devlete sorumluluklar yüklü-
yor. Devlet kanun yapmak ve denet-
lemek durumunda. Devlet tarafında 
ilgili birimler zaten çalışıyor. Kurum-
lar ve çalışanlar ise kurallara uy-
mada gerekeni yapacaklar. Her ku-
rumun bir denetçisi olsa da önemli 
olan denetçi olmadan da kuralla-
rı tam olarak uygulamak. Yani ku-
rumsal ve bireysel sorumluluk ön 
planda.

YÖNETİCİLERİN İSG ALGISI
Problem burada çıkıyor. Herkes 

çalışanların kurallara tam uyma-
dığını düşünüyor. Bu da var elbette. 
Ama asıl yöneticiler/yönetim kural-
lara ne kadar uyuyor bunu sorgula-
mak gerek.

Bir kurumda yönetici İSG kural-
larını önemseyip kendisi de kural-
lara uyuyorsa çalışanlar da elbette 
kurallara uyuyor. Ya da tam tersi bir 
durum oluyor.

Yani “Baş” ve  “Baş’ın bakış açısı” 
önemli.  Diyeceksiniz ki “hangi yöne-
tici İSG kurallarına uymama sebe-
biyle işletmesinin veya çalışanının 
zarar görmesini ister? Yasal so-
rumlulukları ve maddi yaptırımları 
da ağır.” Elbette istemez. Peki neden 
İSG kurallarına tam uyum, düzenle-
me, gerekli araç gereç temini, doğru 
düzgün eğitim olmaz? 

İstatistiklere göre; iş kazaları-
nın yüzde 88’i tehlikeli hareketler-
den, yüzde 10’u tehlikeli durumlar-

dan, yüzde 2’si kaçınılmaz ve sebebi 
bilinmeyen durumlardan ortaya çıkı-
yorsa, demek ki önlenebilir bir yüzde 
98’lik durum var ortada.

Neden önlenemiyor? Temel so-
rumlu; güvenlik algımız, iş yapma dav-
ranışımız ve yönetim modeli/ strateji-
si, yönetici bakış açısı.

Çünkü temelde ve genelde yöne-
ticilerde;

1- Güvenlik algısı çok zayıf,
2- İSG için harcanacak para buhar-

laşmış/ boşa harcanmış para olarak 
görülüyor ama sonrasında gerçekten 
işletme buharlaşıyor.

3- Başkalarının başına gelen fela-
ketlerden ders alma oranı çok düşük. 
“Bize bir şey” olmaz düşüncesi beyni-
mize dövme gibi kazınmış.

Çözüm;
1- Riski düşük veya yüksek fark et-

mez kurumların en tepe yöneticisin-
den itibaren tüm ara yöneticilerin iş 
güvenliği algısını ölçen bir sistem, öl-
çek geliştirilmesi. 

2- Güvenlik algısını yükseltme, ris-
ki öngörme, kurallara uyum konu-
sunda nörobilimden ve iletişim bili-
minden yararlanılması. İSG alanında 
kullanılan yazılı ve görsel mesajla-
rın elden geçirilmesi. Riski çok yük-
sek işletmelerde daha etkin çalışma-
lar yapılması.

3- Bu çalışmaları yapacak kişile-
rin para, güç, unvan, siyasi güce sa-
hip işverenlerden etkilenmemesi, 
sözlerini geçirebilmesi, bu konuda 
gerekli, çalışmaların ve gerekirse 
yasal çalışmaların yapılması.  

4- Risk mühendisliğinin gelişmesi.
5- Kurumların kurumsal risk ha-

ritalarının çıkarılması. 

İSG’NİN ÖNEMİNİ 
ANLATMADA FARKLI 
YÖNTEMLER 

İşletme sahibi bütün sermayesi-
ni işyerine yatırmış. İSG konusunda 
olumsuzluk olmasını normal olarak 
istemez. Ama durum da ortada. De-
mek ki bu konuda farklı yöntemler 
denemek gerekiyor.

Bu sebeple yöneticilerin İSG algı-
sını ölçen bir sistem olmalı. Yönetici-
nin güvenlik algısı düşükse iş yerini 
açamamalı veya o işletmede çalışa-
mamalı. İşe alımlarda bu konuda ça-
lışma var mı insan kaynakları birim-
lerinde? İSG kurallarına uymama 
sebebiyle kayıplar ağır. Bu gelişmeyi, 
ilerlemeyi engelliyor.

Sözün özü; Zaman eski zaman de-
ğil. Artık “yaptım, oldu” ile iş yapıla-
mıyor. Her düzeydeki yöneticinin 
bireysel ve kurumsal güvenlik algı-
sını hemen şimdi gözden geçirme-
si lazım.

YÖNETİCİLERİN İSG ALGISINI 
ÖLÇEN BİR SİSTEM VAR MI?

İşletme sahibi bütün sermayesini işyerine yatırmış. İSG konusunda 
olumsuzluk olmasını normal olarak istemez. Ama durum da ortada. 
Demek ki bu konuda farklı yöntemler denemek gerekiyor.

EKO-YÖNETİM

TÜMAY MERCAN

Yönetim İletişim Danışmanı
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İNTERNET: YENİ ÇAĞIN 
ZİHNİYETİ

İnternet muhtemelen toplumumuzu bundan önceki diğer tüm teknolojik 
gelişimlerden daha sürdürülebilir şekilde değiştirdi. Bugün dünya 
nüfusunun yarısından fazlası “online” ve bu rakam her geçen gün 

artıyor. Yani 4 milyar insan her gün “çevrimiçi”, aktif internet kullanıyor. 

2019 yılında insanlar günde ortalama 6 saat internette vakit 
geçirdi. Bu süreyi online popülasyonla çarpıp, toplayınca; 
2019 yılı için 1 milyar yıl gibi nefes kesen astronomik bir 

çevrimiçi süresiyle karşı karşıya kalıyoruz.

S ize internet olgusunun son yılla-
rın en önemli icadından ziyade, 
son yüzyılda insanlık adına koyu-
lan bir mihenk taşı olduğunu söy-

lesem, inanın abartmış olmam. İnsanlık ta-
rihinin diğer büyük icatlarının çoğunda 
olduğu gibi, internetin de mütevazi bir baş-
langıcı oldu aslında. O dönemde, hiç kim-
se bir gün “World Wide Web”de alışveriş ya-
pacağımızı, film ve dizi izleyeceğimizi veya 
banka ve finans işlemlerimizi halledeceği-
mizi tahmin edemezdi. 

İnternet muhtemelen toplumumuzu 
bundan önceki diğer tüm teknolojik geli-
şimlerden daha sürdürülebilir şekilde de-
ğiştirdi. Benzer devrimsel tesire sahip 
matbaa ve otomobil icatları, bu kadar ge-
niş kapsamlı, sosyolojik etkiyi beraberin-
de getirmedi. İnternetin gezegende yaşa-
yan hemen hemen herkesin hayatını 25 yıl 
gibi çok kısa bir sürede etkisi altına aldığını 
göz önünde bulundurursak, muazzam bo-
yutlardaki toplumsal bir değişimin, henüz 
genç evrelerini yaşadığımızı kavramış olu-
ruz. Bugün dünya nüfusunun yarısından 
fazlası “online” ve bu rakam her geçen gün 
artıyor. Yani 4 milyar insan her gün “çev-
rimiçi”, aktif internet kullanıyor. İstatistiğe 
göre 2019 yılında insanlar günde ortalama 
6 saat İnternette vakit geçirdi. Bu süre-
yi online popülasyonla çarpıp, toplayınca; 
2019 senesi için 1 milyar yıl gibi nefes kesen 
astronomik bir çevrimiçi süresiyle kar-
şı karşıya kalıyoruz. Altını çizmek için bir 
mukayese yapalım: 2019 yılı itibariyle yer-
yüzünde 1,3 milyar otomobil bulunuyor ve 
bu icat 100 yılı aşkın bir tarihe dayanıyor. 

Verdiğim örnekler çerçevesinde kala-
rak, Internet olgusunu diğerlerinden fark-
lılaştıran temel faktöre değinmek istiyo-
rum. Matbaa ve otomotiv üretimi büyük 
sermaye gerektirir ve ileri derecede ima-

latçıya bağımlı. Birey olarak ne bir otomo-
bili kendiniz üretebilir ne de bir kitabı ken-
di imkânlarınızla basıp, dünya genelinde 
dağıtımını gerçekleştirebilirsiniz. Ancak in-
ternet dünyasında kendinize rahatlıkla bir 
“Blog” oluşturup kişisel fikirlerinizi, maka-
lelerinizi yayınlayabilirsiniz. Neredeyse be-
delsiz sayılabilecek çok düşük bir bütçeyle 
yazılarınızı birkaç saniye içinde 4 milyar-
dan fazla potansiyel okuyucuya erişilebi-
lir hale getirebilirsiniz. Ama şüphesiz bu 
madalyonunda iki yüzü mevcut. Özündeki 
bu “ulaşılırlık” aslında İnternetin bir yerde 
hem avantajı hem de dezavantajı. 

Cağımız “zihniyeti” Internet´in teknolojik, 
ekonomik ve toplumsal geleceğini aydın-
latmadan önce, dijital ağın evrimine “doğu-
mundan” başlayalım istiyorum.

GÜNÜMÜZ İNTERNET 
ATASI “ARPANET”

Internet dünyaya gözlerini 1968 yılında 
“Arpanet” olarak açtı. Sovyetler Birliği ve 
Amerika Birleşik Devletleri önderliğindeki 
“soğuk savaşın” en yoğun olduğu yıllardan 
bahsediyorum. ABD savunma bakanlığı-
nın amacı, olası bir atom savaşı esnasında, 
dayanıklı ve güvenilir bir “haberleşme ağı-
na” sahip olmaktı. Bu hedef doğrultusunda 
“Massachusetts Teknoloji Enstitüsü” (MIT) 
bünyesinden görevlendirdiği bir araştır-
ma ekibi “Arpanet´i” geliştirdi. İlk yılların-
da Amerikan üniversiteleri arasındaki or-
tak bilimsel çalışmalara imkân sağlayan 
“Arpanet”, 1972 yılında ABD milli savunma 
bakanlığı tarafından aktif kullanıma alındı.

1980´li yılların sonuna doğru, “sivil kulla-
nım” adına çığır açan yeni bir keşif yaşandı: 
“World Wide Web”, İsviçre’deki CERN’de (Av-
rupa Nükleer Araştırma Merkezi) icat edil-
di ve günümüzde tüm internette kullandı-
ğımız (www.) hipermetnin temelleri atıldı. 
Sonrasında, 90´lı yılların ortası itibariyle 
Internet artık hayatımızın vazgeçilmez bir 
parçası oldu.

WEB 1.0 “BİLGİLENME DÖNEMİ”
İnternetin ilk evresine “Web 1.0” (BILGI-

LENDIRME) diyoruz. O dönemi yaşayan-
lar hatırlayacaktır, evlerimizde 56k bir 
modemle “surf” yapar, Internet kullanımı 
esnasında sabit hat telefonu “meşgul” sin-
yali verirdi. Tek yönlü bir iletişimden bah-
sedebiliriz: kurumlar veya şirketler statik 
web sitelerinden bilgi paylaşır, “bizler” tüke-
tirdik yani “bilgilenirdik”.

WEB 2.0 “PAYLAŞIM DÖNEMİ”
2000´li yıllardan itibaren “Web 2.0” (PAY-

LAŞMA) evresi başladı. Artık iki yönlü ile-

tişimin mümkün olduğu bir platformdan 
bahsediyorduk. 2005 yılında “Youtube”, 
2007 senesinde “Facebook” gibi sosyal pay-
laşım siteleri türedi. Global dünyanın mo-
dern insanları sosyal hayatlarından fo-
toğrafları, videoları, konumları ve bilgileri 
dijital ortamlarda “paylaşma” imkânı buldu.

Bugün dünya genelinde 4 milyardan faz-
la insan İnterneti aktif olarak kullanıyor. Bu 
alanda en geniş kitleye sahip coğrafya 2,3 
milyar kullanıcıyla Asya kıtası. Global an-
lamda günlük ortalama 300 milyar “e-ma-
il” trafiğine sahibiz.

WEB 3.0 “ANLAMSALLIK 
DÖNEMİ”

Güncel evreyi İngilizce “Semantic Web” 
olarak tanımlıyoruz. Yani “anlam” ve 
“mana” gibi sonuçlara varabilen, isabet-
li içeriksel bağlantıları kurabilme kabiliye-
tine sahip bir Internet idrakından bahse-
diyoruz. Örneğin bir Internet araştırması 
yapmak istiyorsunuz fakat sonuçları etki-
li daraltabilecek somut “anahtar kelimeyi” 
bilmiyorsunuz. Tam bu noktada, fikir ba-
bası yine “World Wide Web” yaratıcısı olan 
İngiliz Tim Berners-Lee olan, Web 3.0 yani 
“Anlamsal Internet” devreye giriyor. Bilgi-
sayar sistemleri içeriği daha iyi bulması 
ve işleyebilmesi için, yalnızca kullanıcının 
yaptığı veri girişini anlamaları yetmez, aynı 
zamanda eldeki bu bilgiyi muhtelif, fark-

lı anlamlarla da ilişkilendirmeleri gerekir. 
Konuyu somutlaştırmak adına, gerçek ha-
yattan bir kesiti örnek babında ele almak 
istiyorum. 

Varsayalım bir öğrenci biyoloji ödevi 
için, çok estetik bir yırtıcı kedi olan “pan-
ter” hakkında, Internet araştırması yapma-
sı gerekiyor. Bilindik arama motorlarından 
herhangi birine bu anahtar kelimeyi girdi-
ğinde, etüt alanının dışında, yüksek ihtimal-
le çok farklı arama sonuçları elde edecek. 
Örneğin 1943 Alman yapımı askeri tanker 
“Panter” hakkında çok sayıda bilgiye ulaşa-
cak veya bir Japon otomobil üreticisinin bu 
isim altında piyasada bulunan bir araç mo-
deline dair teknik verilere ulaşmış olacak. 
Yine Panter adına sahip Avusturya yapımı 
itfaiye aracı, Alman traktör markası, ABD 
savaş jeti, Amerikan buz hokey takımı veya 
Apple şirketinin işletim sistemi hakkında 
sunulan bilgiler, öğrencinin proje çalışma-
sına müspet katkıdan ziyade, fazlasıyla bi-
lişsel kapasitesini gereksiz şekilde zorla-
mış olacak. 

Bu tür bilgi karmaşasını önlemek için, 

modern bilgisayar ağları ve bilhassa “Se-
mantic Web” sözüm ona “tanımlayıcı veri-
ler” kullanmakta. Söz konusu dataları ken-
di içinde sınıflandırmak ve böylelikle belirli 
içeriksel bağlantıları (alakaları) egale et-
mek mümkün. Mesela; evet laptop bir bil-
gisayar veya başka bir deyimle dizüstü bil-
gisayar ama hayır, laptop bir masaüstü 
bilgisayar veya benzer ileri düzey fonksi-
yonlara sahip bir akıllı telefon değil. Her ne 
kadar son misalim dilbilim literatüründen 
fırlamış bir cümle edasına sahip olsa da, 
beraberinde getirdiği yenilikler bilişim gra-
merinden çok daha büyük teknik ehemmi-
yete sahip. Mevzuyu sırf arama motoru so-
nuçlarını eniyileme noktasına tenzil etmek 
haksızlık olur. “Anlamsal Web” daha ziyade 
İnternetin bilişsel kabiliyeti edindiği ve bu-
nunla beraber yapay zekâ vizyonuna bir 
adım daha yaklaştığımızı ifade etmekte.

WEB 4.0 “ORTAKYAŞAR DÖNEMİ”
Kilit mesajı peşinen ilgili paragrafın he-

men ilk cümlesinde vermek isterim ki; tek-
nolojik ve sosyal açılardan henüz bu geliş-
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me seviyesinin çok uzağındayız! Katıldığım 
sempozyum ve çalıştaylarda bana bu bağ-
lamda en sık yöneltilen soruların başında 
genellikle “ne zaman” suali olur. Bu soruya 
realist ve tutarlı bir cevap vermek maale-
sef çok güç. Arzulanan teknolojik hedef se-
naryonun boyutlarını izah ederek, ne den-
li zor bir soruyla karşı karşıya olduğumuzu 
gözler önüne sermek istiyorum. 

Literatürde Web 4.0, “sembiyotik” (bir-
likte yaşayan) Internet olarak isimlendiri-
lir. Sembiyotik ağın amacı insan ve maki-
ne arasındaki “ortakyaşar” etkileşim. İnsan 
ve makine arasındaki çizgi en geç bu aşa-
madan itibaren kaybolacak. Dolayısıyla ge-
lecek zaman web ortamı “her zaman ak-
tif” bir ağ dünyasından oluşacak. İnsanlar 
“always on”, yani aralıksız ve sürekli bu 
dünyaya ait olacaklar. Bu evreden sonra 
artık İnternete bağlanmak veya girmek gibi 
ekstra bir uğraşa gerek kalmayacak. Sa-
nal gerçeklikten oluşan, dünyamıza para-
lel yeni bir total yaşam alanı tesis olacak. 
Çok daha ileri teknolojik imkanlar sayesin-
de gelişim kuşkusuz çok daha hızlı bir tem-
poyla ilerleyecek ve bir gün Internet reel 
dünyamızdan büyük bir hale gelip, hatta 
tüm yaşamımızı kapsayacak. Henüz daha 
da ilerisini hayal edemiyoruz. Fakat sınırla-
rı kalkmış bu geleceğin İnternetine uzman-
lar arası “Outernet” ismini veriyoruz.

“Yapay zekâ” bu yeni oluşumun bize ge-
lişim seviyesi açısından en yakın olan te-
mel taşı. Web 4.0 arka planında bizi anlaya-
cak ve algılayacak, kendi kendine öğrenme 
ve kendini özerk bir şekilde geliştirme ye-
teneğine sahip yazılımlar bulunacak. Diğer 
kullanıcılarla (insani veya sanal) insanların 
birbirleriyle iletişim kurduğu şekilde ileti-
şim kurma becerisinde olacak. Son yıllar-
da hayatımıza giren “Siri” ve “Cortana” gibi 
sesli asistan uygulamaları bahsettiğim ya-
pay zekâ teknolojisinin henüz ilk(el) temsil-
cileri. Otomotiv sektörünün revaç tekno-
lojik gelişimi “otonom araçlar” yine yapay 
zekâ oluşumunu son senelerde ileri nokta-
lara taşımakta. Yine de ileri derece olgun-
luktan bahsedebileceğimiz bir yapay zekâ 
için, 20 yıllık bir araştırma ve geliştirme sü-
resi öngörülmekte. Bu da demek oluyor ki, 
Web 4.0´a giden yolda bize en yakın ilk du-
rak 20 yıl ötede.

NESNELERİN İNTERNETİ 
(“INTERNET OF THINGS”)

İnternetin teknolojik ve “mantıksal” ge-
lişimini çözümledikten sonra, müstakbel 
öğelerini´de mercek altına almak istiyo-
rum. Yukarıda belirtmiş olduğum üzere, In-
ternet ağı biz insanları birbirimize “bağla-

dı”. Artık gözden uzak olan, gönülden uzak 
değil çünkü insanlar birbirine dijital araç-
lar sayesinde çok yakın. Karşılıklı maksi-
mum bir şeffaflık söz konusu. Topyekûn 
dünya insanını online yapabilmek uğru-
na çok sayıda inovatif proje aktif uygula-
mada. Hedefte 1,3 milyar nüfusunun ezi-
ci çoğunluğunun çevrimdışı kaldığı Afrika 
kıtası var. Bu geniş ve çetin coğrafyada ka-
rasal Internet altyapısını inşa etmek, sek-
tör devlerinin dahi gözlerini korkutmakta. 
Bu yüzden örneğin Google şirketi, “Loon” 
ismini verdiği projede, 5 seneden beri stra-
tosfere çok sayıda güneş ve gaz enerjili ba-
lon yerleştirmekte. Öncelikli hedef Afrika’yı 
havadan Internet ağına dahil etmek. Bu ve 
benzeri çalışmalar sonucunda, insanlık ek-
siksiz İnternete bağlanmış olacak. 

Son yıllarda maksimum insani erişim 
amacına paralel bir akım daha gelişmek-
te. Bu doğrultuda “Internet of Things” yani 
“Nesnelerin İnterneti” vizyonunda yerkü-
redeki tüm “nesneleri” birbirine bağlamak 
ve sürekli iletişim haline sokmak var. Ra-
kamlarla ifade etmek gerekirse, dünya´da 
komünikasyona hazır 60 milyar alet var. 
Bugün bunların sırf yüzde 6´sı İnternete 
bağlı. Sözkonusu aletler gündelik hayatta 
kullandığımız bilgisayarlar, tabletler ve tabi 

akıllı telefonlar. Fakat bu rakam sırf buzda-
ğının görünen ucunu temsil ediyor. Halen 
İnternete entegre olmayı bekleyen yüzde 
94´lük bir aygıt (alet) potansiyeli var.

Mevzu bahis 10 yıl içinde, örneğin otomo-
biller kendi aralarında ve çevreyle (“car2x 
communication”), evler içindeki elektronik 
cihazlarla ve yine kendi aralarında, sana-
yi makinaları yolda üretim malzemesi taşı-
yan tırlarla, optimal ve entegre bir seyahati 
bizlere sağlamak amacıyla uçaklar tren-
lerle... aralıksız iletişim halinde olacaklar. 

DİJİTAL TRANSFORMASYON
Makalede ele aldığım Internet ve berabe-

rindeki dijital teknolojilerin gelişimi, kuşku-
suz müşteri davranışını da direkt etkiledi. 
İstatistiki verilere göre, 2019 yılında dünya 
genelinde 1,9 milyar insan elektronik tica-
ret yoluyla kıyafet, elektronik eşya ve oyun-
cak alışverişi yaptı. Aynı senenin “e-com-
merce” global ciro hacmi 1,7 trilyon Dolar! 
Haziran ayı yazımda “dijital bozulmanın” 
(İngilizce “disruption”) sermaye güdümlü 
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klasik iş modellerinin çark dönme şeklini 
kökten bozduğunu ve sonuç itibariyle “yeni 
ekonomi”, (İngilizce “new economy”) yani 
internet ticaretine ve ileri teknolojiye da-
yalı endüstri sonrası dünya ekonomisine 
yenik düştüğünden bahsetmiştim. Yakla-
şık 15 yıldan beri masada kendine yer edi-

nen; Amazon, Apple, Google, Netflix, Uber ve 
Airbnb gibi yeni global oyuncular, kartla-
rın yeniden dağıtılmasına sebep oldu. Say-
dığım bu şirketler muasır “Silicon Valley” 
ticaret zekâsına ve tabii en gelişkin dijital 
çözümlere sahip. Genellikle kendilerinin 
geliştirdikleri bu dijital iş ve ticaret araçla-
rı sayesinde tüketiciye yeni faydalar yarat-
tıkları gibi, yenilikçi ekonomik ve toplum-
sal katma değer sağlıyorlar. Kurulu piyasa 
ve endüstrileri radikal bir değişime uğrat-
tılar. Geleneksel sanayiden, yeni bir dijital 
ekonomiye geçiş yaptığımızı realist şekilde 
söyleyebiliriz! 

Süregelen bu dijital devrime karşı ku-
rumsal gardını almak ve hatta maksimum 
istifade etmek adına şirket içi yapılma-
sı gereken değişiklikleri “dijital transfor-
masyon” terimi altında özetliyoruz. Şirket 
bünyesindeki hızlı ve kendini sürekli tek-
rarlayan değişiklikler, dijital ekonominin 
altın kuralını teşkil ediyor. Günümüz yöne-
ticileri şirketini bu transformasyon süre-
cinden geçirecek sürdürebilir, akıllı bir yol 
haritasına ihtiyacı var. Bu noktada çok ge-
nel kapsamlı bir yönlendirme taslağı pay-
laşmak istiyorum. 

“DİJİTALLEŞME” VE “DİJİTAL 
TRANSFORMASYON” 

Her ne kadar bu iki kavrama sıklıkla si-
nonim gözüyle bakılsa da, iki terim gerçek-
te tamamen farklı hedefleri ve dolayısıyla 
değişik sorumluluk alanlarını tanımlıyor. 
Bu oluşumları eşanlamlı görmek, bir şir-
ketin dijital ekonomiye dönüşümünü ciddi 
sekteye uğratır. 

Dijitalleştirme önlemleri ve aktiviteleri 
mevcut bir iş modelini değiştirmeyi hedef-
ler. Böylelikle ürün satışlarını veya ürünün 
maliyet tarafını etkilersiniz, ancak şirketin 
temel iş fikrini ve müşteri yararını değiştir-
miş olmazsınız. Bu nedenle dijitalleşme ön-
lemleri genellikle bilindik pazar ve endüstri 
sınırları dahilinde işler. Yani sonuç itibariy-
le faydayı optimize etmiş olursunuz ama 
pazarı domine edebilecek, yenilikçi ürün-
ler veya servisleri arz edebilecek konuma 
ulaşamazsınız. Ayrıca kurumsal yönetim, 
şirket organizasyonu ve iş akışı gibi temel 
ilke değişiklikleri dijitalleşmenin odak nok-
tasında değildirler. Dijitalleşme aynı za-
manda kısıtlıdır, çünkü ürün ve işlemler-
deki optimizasyon sınırlarına er ya da geç 
her şirket ulaşır.

Buna karşılık Dijital Transformasyon fa-
aliyet ve önlemleri tüm şirketi etkiler. Ön-
celikle iş fikrine (müşteri yararı) ve ikin-
cil olarak iş modeline (iş fikrinin ekonomik 
olarak kârlı şekilde uygulanması) tesir 
eder. Değişim ihtiyacını, evirilmiş müşteri 
talepleri ve müşteri davranışı gibi dış fak-
törler tetikler. 

Sanayi ekonomisi isteğe uyarlanamayan 
(özelleştirilmesi mümkün olmayan) ürün 
ve hizmetlerin üretimine odaklanırken, di-
jital ekonomi dijital veya kısmen dijital ürün 
ve hizmetleri sürekli olarak geliştirme-
yi amaçlar. Dijital transformasyon firma iş 
modelinin tüm bileşenlerini etkiler ve iş fik-
rini orta ve uzun vadede değiştirir. 

Faaliyetlerin odak noktası müşteri ta-
lebini tatmin edebilen bir pazar üstünlü-
ğünün (iş fikrinin) geliştirilmesi, dijital iş 
modelleri vasıtasıyla iş fikrinin ekonomik 
açıdan kârlı bir şekilde hayata geçirilme-
si, yeni dijital teknolojilerin sürekli gözden 
geçirilmesi ve çevik (İngilizce “agile”) ilkele-
re göre yönetim ve organizasyon kültürü-
nün değişmesidir! Tekrar ve hep bir yeni-
sine üretilen sınırsız iş fikirleri maksimum 
müşteri faydası oluşturur. Bu nedenle, şir-
ketlerin müşteri yönüne büyüyüp, genişle-
mesi bir nevi sonsuz olur aslında. 

ÖZET 
Yeni dijital teknolojiler var olan iş fi-

kirlerinin ve iş modellerinin dönüştürül-
mesini sağlıyor. Risk sermayesi (İngilizce 
“venture capital”) tarafından finanse edi-
len start-up´lar yenilikçi iş fikirleri geliştir-
mekte ve müşteriler için yeni faydalar sun-
makta. Son birkaç yıldır bu genç girişimler 
piyasaların değişen müşteri davranışının 
başlangıç noktası ve bununla beraber pa-
zardaki tüm yeni deneyim ve tekliflerin eği-
lim belirleyicisi olarak görülmekte. Sürek-
li yeni iş fikirleri ve iş modelleri geliştirme 
yeteneği, dijital ekonominin şirketlerine ya-
zılan bir özellik. 

Dijital transformasyon, iş fikirlerinin, iş 
modellerinin, kurumsal yönetim ve kurum-
sal organizasyonun dijital ekonomi doğrul-
tusunda değiştirilme ve geliştirilme süreci-
ni tanımlıyor. Her ne kadar bir periyottan 
bahsedilse de, değişim sürecinin bir sonu 
veya uç noktası yoktur, dijital ekonomide 
değişim aralıksız ve sürekli bir dinamizm. 

Bu çeviklik, katı hiyerarşilerin ve sa-
bit departman düşüncesinin yıkılması, he-
def belirleme sürecine tüm çalışanların 
aktif katılımı ve çalışanlar arasında özyö-
netim ve öz-organizasyonun yüksek bir 
oranıyla mümkün oluyor. İş modelinde-
ki dijital bileşenler (özellikle yazılım), müş-

teri davranışındaki değişikliklere ve dola-
yısıyla gelişmekte olan pazarlara yüksek 
derecede uyarlana bilirlik imkânı sağlar. 
Yeni iş fikirleri ile ilgili deneyler, yüksek di-
jital imkanlar sayesinde klasik yatırımlara 
nispeten çok makul bütçelerle gerçekleş-
tirilebiliyor. Piyasada yapılan ürün deney-
leri bir istisnadan ziyada, “yeni oyunun” 
katı kuralı. Buna ek olarak bir de şirkette-
ki faaliyetler sürekli stratejik ve operasyo-
nel açıdan güçlü, motive edici bir vizyon ve 
misyona uygun hale getirilirse, tamamen 
yeni bir şirket dinamiği yaratılmış olur. Diji-
tal transformasyonun görevi, kademeli ge-
lişim yoluyla şirketlerin endüstriyel eko-
nomiden dijital ekonomiye geçişinde bir 
kılavuz misali destek olup, yol göstermek. 

Bu geniş konunun temel fikirlerini çok 
kaba hatlarıyla sizlerle paylaşmış oldum. 
Global ekonominin dijital bozulma süreci 
yaklaşık 15 yıl önce başladı. Çok daha ag-
resif ve hızlı bir şekilde, kayıtsız şartsız, art 
arda her sektörün temel taşlarını yerlerin-
den oynatacak. Dijital şirket evrimi bir op-
siyondan çok, bir varoluş mücadelesi. Akıl-
lı girişimci açışından şüphesiz altın madeni 
potansiyeline sahip bir oluşum. Zira bu tür 
ticari fırsatlarla her yüz yılda bir gerçekle-
şen sanayi veya teknolojik devrimler son-
rası karşılaşıyoruz.

Makalede ele aldığım 
internet ve beraberindeki 

dijital teknolojilerin gelişimi, 
kuşkusuz müşteri davranışını 
da direkt etkiledi. İstatistiki 
verilere göre, 2019 yılında 
dünya genelinde 1,9 milyar 

insan elektronik ticaret 
yoluyla kıyafet, elektronik 
eşya ve oyuncak alışverişi 

yaptı.
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“Ekonomi Bilişimi” dalında master yaptı. Bir 
sömestr Meksika’nın Querétaro şehrinde okudu. 
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Bir Alman otomotiv şirketinde “IT yöneticiliği 
yaptı”, 2014 yılında Almanya’ya döndü. 
Otomotiv sektörü “Lojistik” bölümünde “IT 
yöneticiliği yaptı”, 2019 yılından beri, bir Alman 
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derecede İspanyolcaya hâkim.

ARAŞTIRMA- ANALİZ | MİKAYİL BAYDAROĞLU
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Beklenen büyük İstanbul depreminin elinin kulağında olduğu gerçeğinden 
yola çıkan Prof. Dr. Mehmet Fatih Altan, Türkiye’nin inşaat konusunda 

kapsamlı bir “SWOT analizi”ne büyük ihtiyaç duyduğunu söyledi.

Kadınlara karşı şiddet her gün artarak devam ediyor. Ailenin korunması ve kadına karşı 
şiddetin önlenmesi ile ilgili Öğretim Üyesi Dr. Pakize Ezgi Akbulut, “Kolluk kuvvetlerinde de 

ayrı bir kadın masası bulunması taraftarıyım” diye konuştu.

İ stanbul Aydın Üniversitesi Mühendis-
lik Fakültesi İnşaat Mühendisliği Bölü-
mü Öğretim Üyesi ve Afet Eğitimi Uy-
gulama ve Araştırma Merkezi (AFAM) 

Müdürü Prof. Dr. Mehmet Fatih Altan, Tür-
kiye’de inşaat ve deprem konusunda ayrın-
tılı bir SWOT analizine ihtiyaç duyulduğu-
nu belirtti.

“NİTELİK KAYBI YAŞADIK”
Türkiye’deki üniversitelerden 50 yıl ön-

cesine kadar çok nitelikli inşaat mühendis-
lerinin yetiştirildiğini hatırlatan Prof. Dr. Al-
tan, “Bunlar alanlarında, bulundukları çağın 
gerekleri ve imkânları dâhilinde küresel se-
viyeye hâkim olabilme yeteneklerine de sa-
hiptiler. Türkiye’de de planlama ve yapılaş-
maya önemli katkılarda bulundular. Bu nesil 
içerisinden çıkan kimileri ise 1990’lı yıllar-
da ulusal bazda en büyük ve küresel ölçek-
te de etkili müteahhitlik ve proje şirketlerini 
kurdular. Bu şirketler günümüzde büyük-
lüklerini ve etkinliklerini, eşsiz tecrübele-
ri dâhilinde koruyor. Ne var ki son 50 yılda 
sektörde büyüme artarak devam etti ancak 
belli noktalarda nitelik kaybı yaşandı ve sek-
tör içi gelişme dinamikleri arasında (müte-
ahhit, mühendis, denetçi, idare vs.) yeterli is-
tihdam temin edilemedi” ifadelerini kullandı.

“DEPREM TEDBİRLERİ 
YETERSİZ KALDI”

Büyüyen inşaat sektörünün birçok avan-
tajı beraberinde getirse de, Türkiye’nin dep-
rem kuşağında olduğu ve yaşanabilecek ge-
lişmeleri 17 Ağustos 1999’da net ve acı bir 
şekilde tecrübe ettiğini kaydeden Prof. Dr. 
Altan, şöyle devam etti: “Depremde on bin-
lerce vatandaşımızı kaybettik, çok daha faz-
lası yaralandı. Ciddi bir ekonomik kayba uğ-
ranması ise cabası idi. Bunun takibinde ilgili 
inşaat şartnameleri güçlendirildi ve dene-
tim artırıldı. Bunun olumlu katkıları bilahare 
görüldü. Ancak süreç içerisinde o günden 
bugüne atılması gereken birçok adım atılır 

iken, bir kısmında ise aciliyete kıyasla kimi 
tedbirler hem yönetimce ve hem de halkın 
bilinci bağlamında yetersiz kaldı.”

İSTANBUL’A DİKKAT!
“Ülkemizin inşaat sektöründe imkân ve 

kabiliyetleri ile planlama ve göç gibi konu-
larda on yılların problemli noktaları ve dep-
rem riskini birlikte düşündüğümüzde ise 
bunların hepsinin merkezindeki misal İs-
tanbul” diyen Prof. Dr. Altan, “Devasa büyük-
lüğü, eşsiz tarihi mirası, turistik özellikleri 
ve konumu dâhilinde Türkiye ve bölge için 
hatta Avrupa ve Avrasya’nın bütünü için 
vazgeçilmez doğal bir merkezlik işlevi icra 
eden İstanbul da maalesef ki deprem riski 
açısından da, deprem kuşağı üzerindeki ül-
kemizin risk merkezlerinde en önde gelen-
lerinden birisini meydana getiriyor” dedi. 
İstanbul’un zemin açısından en sağlam böl-
gesinin kuzey kıyıları olduğunu, ancak bu 
bölgenin de ormanlık bir yapıya sahip ol-
duğunu hatırlatan Prof. Dr. Altan, “Dolayı-
sıyla bütün bu tablonun hem iyi kentleşme, 
hem yeşilin korunması hem depreme karşı 
önlemlerin alınması bağlamında bu kadar 
kısa sürede ortak çözümler şeklinde ger-
çekleşmesi oldukça zor görünüyor. Bütün 
bunların yanı sıra on yılların, yer yer arta-
rak devam eden plansız kentleşme sorunu 
ve İstanbul’un sürekli de tetiklenen devasa 
rantı bağlamını da göz önüne alı-
narak çözümü daha da zorlayıcı 
şartları meydana getiriyor. Ge-
lişen teknoloji ve bunun yönü, 
COVID-19 salgını ile birlikte ge-
lişen dinamikler ve sosyolo-
jik çeşitlenme, zamanla İstanbul 
için alt kent bölgelerinin, kır 
kent arası yerleşimlerin 
gelişmesi ve de tarımın 
yeniden canlanması 
gibi hususları gün-
deme getirebileceği 
değerlendirilebilir. 

Bütün bunlar yeni şartların çok iyi tahlilini, 
analiz ve istişaresini fazlasıyla gerekli kılar” 
açıklamalarında bulundu.

“GZFT ANALİZİ ŞART”
Türkiye’deki inşaat sektörünün olum-

lu noktalarının yanında deprem gerçeği, 
planlama ve eş güdümde yıllardan beri ge-
len eksiklikler, insanların konut ve barınma 
hakları, inşaat sektörünün Türkiye için eko-
nomik anlam ve önemi, kentleşme ajanda-
mız, kentsel dönüşüm, mega projeler, COVID 
19 süreci beraber düşünüldüğünde ve tek-
nolojik ilerleme, yenilikçi yaklaşımlar, yapay 
zeka gibi hususlar dikkate alındığında plan-
lama ve vizyon geliştirilmesi gereken pek 
çok konu olduğuna dikkat çeken Prof. Dr. 
Altan, “Bütün bunlar bilimsel ayağı da kuv-
vetlendirilmek adına ilgili alanlarda bilim 
kurullarının oluşturulması yolu ile güçlen-
dirilebilir. Ulaştırmanın inşaat sektöründeki 
ve ülkemiz altyapı kurulumundaki merke-
zi rolü yadsınamaz bir gerçektir. Türkiye bu 
kapsamda kendisi için önem arz eden ve po-
tansiyel avantajları da bünyesinde taşıyan 
sürdürülebilirlik ve yeşil dostu eksenli yak-
laşımları da hesaba katmak suretiyle kimi 
ayak bağlarından kurtulup buna ilave, bir 
sıçrama da meydana getirebilir. Kapsamlı 
bir SWOT (güçlü yönler, zayıf yönler, fırsatlar, 
tehditler) analizine ihtiyaç olduğu görülüyor. 
Ülkemiz bunu yerine getirip, ilgili kalkınma 

planlarıyla da destekleyip gelecek vizyo-
nu dâhilinde kararlı adımlar atabilecek 
donanım ve kabiliyette görünüyor” dedi.

İ stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Hu-
kuk Fakültesi Öğretim Üyesi Dr. Paki-
ze Ezgi Akbulut, kadınlar için bazı ye-
nilikler yapılması gerektiğini belirtti ve 

“Kolluk kuvvetlerinde de ayrı bir kadın ma-
sası bulunması taraftarıyım. Böylece şiddet 
gören veya şiddet tehlikesi altında olan ka-
dının genellikle ilk başvurduğu yer olan kol-
luk kuvvetlerinde, ne yazık ki bazen tanık 
olduğumuz ‘kol kırılır yen içinde kalır’ anla-
yışı ile hareket edilmesinin de önüne geçil-
miş olur” dedi.

Kadına şiddet konusunun, gerek sosyo-
lojik gerekse psikolojik anlamda ayrıca uz-
manlık isteyen çok önemli bir konu olduğu-
na dikkat çeken Öğretim Üyesi Dr. Pakize 
Ezgi Akbulut, “Bu nedenle şiddete yönelik 
alınacak tedbirlerin daha ilk aşamasında 
bu alanda özel olarak uzmanlaşmış kişile-
rin olayı ele alıp sonuçlandırması, bu alan-
da yaşanan mağduriyetlerin de önlenme-
sine yardımcı olabilir. Hatta önerdiğim bu 
kadın masalarının, şiddete uğrayan kadının 
psikolojik durumu da göz önüne alındığında, 
belirli oranda kadın personelden oluşması 
daha uygun. Son olarak şiddete karşı müca-
dele eden dernek ve vakıflara bu anlamda 
hem toplumsal hem de kamu kaynakların-
dan desteğin sağlanması gerekir. Zira çalış-
ma alanları ve amaçları gereği şiddet mağ-
duru bireylerle sahada doğrudan iletişime 

geçebilenler bu dernek ve vakıflar” ifadele-
rini kullandı. Ailenin korunması ve kadına 
karşı şiddetin önlenmesi ile ilgili kanunun 
uygulanmasının eğitimden geçtiğini belir-
ten Dr. Akbulut “Bu kanun her ne kadar ko-
ruyucu ve önleyici çeşitli tedbirleri getiriyor 
olsa da, ne yazık ki bunların uygulaması ba-
kımından yeterli etkinliğin sağlandığı söy-
lenemez. Bunun için öncelikle eğitimin her 
kademesinde kadın-erkek eşitliği ve kadı-
na karşı şiddetin önlenmesine yönelik bi-
lincin kazandırılmasına ilişkin dersler, se-
minerler verilmeli. Ders materyallerinde de 
cinsiyetçi, kadını aşağı gören unsurlar ba-
rındırılmamalı ve bireylerin ailede aldıkları 
eğitimin yanında ilköğretim aşamasında da 
cinsiyet eşitliğinin farkında olarak yetiştiril-
meleri gerekiyor” diye konuştu. 

Dr. Pakize Ezgi Akbulut “Ülkemizde de 
2012 yılında yürürlüğe giren “Ailenin Korun-
ması ve Kadına Karşı Şiddetin Önlenmesi-
ne Dair Kanun”un amacı, şiddete uğrayan 
veya şiddete uğrama tehlikesi bulunan ka-
dınların, çocukların, aile bireylerinin ve tek 
taraflı ısrarlı takip mağduru olan kişilerin 
korunması ve bu kişilere yönelik şiddetin 
önlenmesi amacıyla alınacak tedbirlere iliş-
kin usul ve esasları düzenlemek. Dolayısıyla 
hem şiddete uğrayan hem de şiddete uğra-
ma tehlikesi bulunan kadınların bu kanun 
uyarınca başvurabilecekleri çeşitli esas-

lar ve kullanabilecekleri haklar mevcut. Bu-
nunla birlikte bu kanundan, şiddete uğra-
yan veya şiddete uğrama tehlikesi bulunan 
kadının dışında, ayrıca çocuklar, aile birey-
leri ve tek taraflı ısrarlı takip mağduru olan 
kişiler de faydalanabiliyor” dedi. 

Tercih dönemi yaklaşırken İstanbul Ay-
dın Üniversitesi (İAÜ) Hukuk Fakültesi’nde 
verilen eğitimi anlatan Dr. Akbulut, “Sözleri-
me İAÜ Hukuk Fakültesi’nde hukuk eğitimi 
almanın bir ayrıcalık olduğunu belirtmek-
le başlamalıyım. Hukuk Fakültemiz 2008 yı-
lından itibaren eğitim vermekte ve uygula-
mada, Fakültemizde yetişmiş birçok avukat, 
hâkim, savcı, bürokrat bulunuyor. Fakülte-
mizde hukuk bilimin her dalında, alanında 
yetkin öğretim üyeleri tarafından eğitim ve-
riliyor. Bununla birlikte Fakültemizde hukuk 
öğrencileri daha lisans eğitimindeyken ye-
rinde uygulama derslerimiz sayesinde ad-
liyeler ve avukatlık büroları ile tanışmakta 
ve orada uygulamaya yönelik bilgiler alıyor. 
Yine uygulamadan, alanında önem arz eden 
sayın hâkimlerimiz, savcılarımız, avukatla-
rımız da Fakültemizin davetiyle çeşitli se-
minerlere katılıp, öğrencilerimizle buluşu-
yor ve öğrencilere meslek hayatına ilişkin 
bilgiler veriyor. Ayrıca Üniversitemizin çok 
fazla olanağa sahip, büyük bir kampüse sa-
hip olduğunu belirtmem gerekir” şeklinde 
konuştu.

“TÜRKİYE’NİN ‘İNŞAAT SWOT 
ANALİZİ’NE İHTİYACI VAR”

“KOLLUK KUVVETLERİNDE 
‘KADIN MASASI’ KURULMALI”

PROF. DR. MEHMET FATİH ALTAN: 
“Kapsamlı bir SWOT (güçlü yönler, zayıf 

yönler, fırsatlar, tehditler) analizine 
ihtiyaç olduğu görülüyor. Ülkemiz 

bunu yerine getirip, ilgili kalkınma 
planlarıyla da destekleyip gelecek 
vizyonu dâhilinde kararlı adımlar 
atabilecek donanım ve kabiliyette 

görünüyor.”

DR. PAKİZE EZGİ AKBULUT: “Kadın 
masalarının, şiddete uğrayan kadının 
psikolojik durumu da göz önüne 
alındığında, belirli oranda kadın 
personelden oluşması daha uygun. Son 
olarak şiddete karşı mücadele eden dernek 
ve vakıflara bu anlamda hem toplumsal 
hem de kamu kaynaklarından desteğin 
sağlanması gerekir.”
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İstanbul Aydın Üniversitesi Sürekli Eğitim Merkezi’nin SODER Bilgi Teknolojileri ile birlikte 
geliştirdiği Siber Güvenlik ve Siber Olaylarla Mücadele eğitimi, 13 Temmuz’da başladı. 

Eğitime katılanlara iş garantisi de veriliyor.

G elişen teknoloji güvenlik anlayı-
şını da değiştirdi. Artık konvan-
siyonel güvenliğin yanında si-
ber güvenlik de ön planda. Bunun 

ayırdına varan kimi eğitim kurumları da 
sertifikalı siber güvenlik uzmanlığı eğitimle-
rine hız veriyor.

EĞİTİME KİMLER KATILABİLİR?
İstanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Sürekli 

Eğitim Merkezi (SEM) ile SODER Bilgi Tekno-
lojileri’nin birlikte geliştirdiği “Siber Güven-
lik ve Siber Olaylarla Mücadele Eğitimi” de 13 
Temmuz’da kapılarını açtı. Herkese açık ol-
makla birlikte, siber güvenlik alanında kari-
yer yapmak isteyenler, şirket ve kurumların 
Siber Olaylara Müdahale ekiplerinde görev 

alanlar ve almak isteyenler ile bilgi teknolo-
jileri alanında çalışmalarını siber güvenlik 
perspektifi ile sürdürmek isteyenlerin katıl-
masının tavsiye edildiği eğitim, isteyen aday-
lar için iş garantisiyle gerçekleştirilecek.

EĞİTİMİ İŞ GARANTİLİ 
ALMAK İÇİN…

Eğitime iş garantili şekilde katılmak iste-
yenlerde aranan nitelikler ise şöyle: Eğitime 
katılmış ve başarılı bir şekilde bitirmiş ol-
mak, eğitime yüzde 90 devam etmiş olmak, 
TSE sınavına başvuru yapmış ve güvenlik 
soruşturmasını geçmiş olmak, eğitim aldı-
ğı tarihler içerisinde 1 yılı aşmamak üzere 
TSE sınavına katılarak 70 puan ve üzeri al-
mış olmak, eğitim seviyesi en az ön lisans (2 

yıllık) ve dengi olmak ve 35 yaşından gün al-
mamış olmak. 

PANDEMİ NEDENİYLE 
YÜZDE 50 İNDİRİM

Eğitim sonunda adaylara İstanbul Aydın 
Üniversitesi Rektörlüğü onaylı sertifika ve-
rilecek olan eğitim, 13 Temmuz 2020 Pa-
zartesi günü başladı ve COVID-19 pandemi-
si nedeniyle online olarak toplam 60 saat 
olarak verilecek. İAÜSEM bu nedenle fiyat-
larda da yüzde 50 indirime gitti. Dolayısıy-
la iş garantili eğitim almak istemeyenler bin 
620 TL’ye, iş garantili almak isteyenler ise 5 
bin TL’ye bu eğitimi alabilecekler. Eğitimi iş 
garantili seçeneğiyle alanlar ise ön müla-
kat yapılacak.

İAÜ’DEN İŞ GARANTİLİ SİBER 
GÜVENLİK EĞİTİMİ

İstanbul Aydın Üniversitesi’nin düzenlediği “Geçmişten Geleceğe Türkiye-AB İlişkileri” 
başlıklı çevrimiçi konferansta konuşan Türkiye’nin Prag Büyükelçisi Egemen Bağış, “Dün 

AB içinde Türkiye’yi kabullenemeyen Fransa, bugün de Türkiye’nin Libya’da etkin olmasını 
kabullenemiyor” dedi.

İ stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ), “Geç-
mişten Geleceğe Türkiye-AB İlişkileri” 
başlığıyla bir webinar (çevrimiçi kon-
ferans) düzenledi. Moderatörlüğünü 

İAÜ Lisansüstü Eğitim Enstitüsü Müdürü 
Prof. Dr. Ragıp Kutay Karaca’nın gerçekleş-
tirdiği panele konuşmacı olarak Türkiye’nin 
AB Nezdindeki Daimi Temsilcisi Mehmet Ke-
mal Bozay, Türkiye’nin Prag Büyükelçisi ve 
AB Eski Bakanı Egemen Bağış ile İAÜ İktisa-
di ve İdari Bilimler Fakültesi Ekonomi ve Fi-
nans Bölüm Başkanı Prof. Dr. Ahmet Sedat 
Aybar iştirak etti.

LE MAIRE: “AMACIMIZ, 
ÜYELİĞİNİZİ OLABİLDİĞİNCE 
GECİKTİRMEK”

Webinar’da konuşan Türkiye’nin Prag 
Büyükelçisi ve AB Eski Bakanı Egemen Ba-
ğış, Fransa Maliye Bakanı Bruno Le Maire 
ile olan bir anekdotundan hareketle “Dün 
Türkiye’nin AB üyeliğini kendi ulusal çıkar-
ları çerçevesinde kabullenemeyen Fran-
sa, bugün ülkemizin Libya’da söz sahibi ol-
masını kabullenemiyor” dedi. Le Maire ile 
2009’da Paris’te bir araya geldiğini anlatan 
Bağış, “Kendisi o zaman Fransa’nın AB işle-
rinden sorumlu devlet sekreteri idi. Görüş-
memiz sırasında Türkiye’nin AB üyeliği gün-
deme gelince Le Maire açıkça ‘AB’nin ikinci 
büyük kurucu ülkesi biziz. Siz üye olursanız 

biz üçüncü sıraya düşeceğiz. Sizce biz bunu 
kabullenebilir miyiz?’ dedi. Bu yorum üzeri-
ne ben Fransa’nın BM Güvenlik Konseyi gibi 
bir yapı istediğini düşündüm. Le Maire ‘Ha-
yır o çok zor. Bizim amacımız sizin üyeliğini-
zi mümkün olduğunca geciktirmek’ dedi. Bu 
ifadeler Fransa’nın, AB üyesi olabilecek bir 
Türkiye’yi neden kabul edememesinin ispatı 
gibi. Şimdi de ülkemizin Libya’da etkin olma-
sını kabullenemiyorlar. Çünkü Kaddafi dö-
neminde günlük 500 milyon Avro’luk petrol 
satışı yapıyorlardı ve Libya’da tek söz sahibi 
ülke idiler” diye konuştu.

AB’NİN SONU GELİR Mİ?
Webinar’ın moderatörlüğünü üstlenen 

İAÜ Lisansüstü Eğitim Enstitüsü Müdürü 
Prof. Dr. Ragıp Kutay Karaca, COVID-19 sü-
recinin kaybedeninin net bir şekilde AB ol-
duğunu ifade ederek, “Hatta bu süreç, başta 
BM olmak üzere uluslararası örgütlenme-
lere de büyük kayıplar yaşattı. AB gibi kuru-
luşların lider sıkıntısı yaşaması tek sesliliğe 
neden oluyor. Bizler yıllardır AB’nin siyasi 
bir birlik olup olamayacağını izliyoruz ancak 
bence artık bu mümkün görünmüyor. AB bu 
kaybın ardından ekonomik güç algısını da 
yitirirse kendi sonunu getirebilir” değerlen-
dirmelerinde bulundu.

Webinar’ın bir başka konuşmacısı olan 
Türkiye’nin AB Nezdindeki Daimi Temsilci-

si Büyükelçi Mehmet Kemal Bozay ise CO-
VID-19 sürecinde yaşananların, Türkiye’nin 
kendi “Kuşak-Yol”unu belirlemesi gerektiği-
ni ortaya koyduğunu ifade etti. Bozay, şunla-
rı söyledi: “Bugün Libya’da yaşananlar Doğu 
Akdemiz değil, Akdeniz mücadelesi. Çün-
kü Türkiye bugün Karadağ’ın Bar, Arnavut-
luk’un Durres ve Slovenya’nın Koper liman-
larına ulaşabilecek bir noktada. Dolayısıyla 
COVID-19 süreci de Türkiye’nin artık ken-
di ‘Kuşak Yol’unu belirlemesi gerektiğini or-
taya koyuyor. Aslında AB’nin de bu süreci 
görerek, Türkiye’nin mücadelesine köstek 
olmak yerine, Türkiye ile sıkı bir iş birliği içi-
ne girmesi gerekiyor. Dünyanın ABD ile Çin 
arasındaki sıkışmışlığı aşabilmesi de bura-
dan geçiyor.”

AB’de “kronik bir liderlik sorunu” oldu-
ğunu ifade eden Büyükelçi Bozay, “Özel-
likle COVID-19 sürecinde bu net bir şe-
kilde su yüzüne çıktı. Maske konusunda 
adeta maskeler düştü. Bu lider krizi de 
AB’yi COVID-19 konusunda boşa düşür-
dü. AB bu sürece resmen hazırlıksız ya-
kalandı. Ardından gelen korumacılık ve 
jeopolitik mücadele işin tuzu biberi oldu. 
O kadar ki, AB, ilaç hammaddelerini yüz-
de 80’inin Çin ve Hindistan’dan geldiğini 
bile ancak fark edebildi. Şimdi yavaş ya-
vaş durumu toparlamaya çalışıyorlar” 
şeklinde konuştu.

“FRANSA TÜRKİYE’Yİ KABULLENEMİYOR”
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ve tüy dökücüler (yüzde 670), hijyenik ped 
(yüzde 480), hazır kahve (yüzde 419), saç kre-
mi (yüzde 395), sabun ve duş jelleri (yüzde 
331), çamaşır suyu (yüzde 319), diş macunu 
(yüzde 274), ev temizleyicileri (yüzde 260) ve 
Türk kahvesi (yüzde 253) olduğunu belirtti. 

TÜKETİCİ, ONLİNE ALIŞVERİŞİ 
SÜRDÜRECEK

Didem Şekerel Erdoğan, Türk tüketici-
lerin %41’inin salgından sonra internetten 
yaptıkları gıda, içecek ve ev temizlik ürün-
leri alışverişlerini artırdığını belirtti. Şeke-
rel Erdoğan, “Türk tüketicilerinin neredeyse 
yarısı (%49) bu ürünleri internetten satın al-
maya orta ve uzun vadede devam edecekle-
rini belirtiyor” diye konuştu. “Yeni Normal”-
de tüketici davranışlarını şekillendirmesi 
beklenen faktörler:

Pandemi sonrasına ilişkin Nielsen öngö-
rülerine de değinen Didem Şekerel Erdo-
ğan, “yeni normal”de tüketici davranışları-
nı belirlemesi-şekillendirmesi beklenen 3 
ana faktör olarak kalite ve performans, ye-
relin yükselişi ve teknolojinin etkisi unsur-
larını saydı. 

TÜKETİCİ KALİTE ARIYOR
“Kalite ve Performans” başlığı ile ilgili ko-

nuşan Didem Şekerel Erdoğan, tüketicilerin 
hijyen, sağlık ve güvence arayışının yüksel-
diği bu dönemde tercihlerini kaliteli ve gü-
venilir ürünlerden yana kullanmaya daha 
yatkın olduklarını vurguladı. Şekerel Erdo-
ğan, Türk tüketicilerinin yüzde 60’ının kali-
teli ve güvenilir ürünler için daha fazla öde-
meye hazır olduklarını belirtti. 

PANDEMİ SÜRECİNDE YEREL 
MARKALAR TERCİH EDİLİYOR

“Yerelin Yükselişi” faktörüne de değinen 
Şekerel Erdoğan, Türk tüketicilerinin yüzde 
76’sının “Pandemi döneminde market alış-
verişlerinde yerel markaları daha çok ter-
cih ediyorum” dediğini, pandemi öncesinde 
%54 olan yerli ürün satın alma alışkanlığının 
pandemiyle birlikte ciddi biçimde artış kay-
dettiğinin de altını çizdi. Bu noktada yakın 
gelecek öngörülerini de paylaşan Didem Şe-
kerel Erdoğan, “Yerli üretim, yerli tarım ve 
yerli markalar, önümüzdeki dönemde artan 
bir önem kazanabilir” diye konuştu. 

E-TİCARETİ ŞEKİLLENDİRECEK 
TRENDLER

Teknolojinin, koronavirüs dönemiyle bir-
likte e-ticaret üzerinde büyük etkisinin oldu-
ğunu vurgulayan Didem Şekerel Erdoğan, 
tüketici trendlerini şekillendirecek bu üçün-
cü unsurun çok boyutlu bir yapıya sahip ol-

duğunu vurguladı. Teknolojinin rolünün, 
e-ticaretin yakın gelecekteki yapısını da be-
lirleyeceğini vurgulayan Didem Şekerel Er-
doğan, Nielsen olarak bu başlıkta 9 global 
ana trend saptadıklarını belirtti. Bu trendle-
ri abonelik servisleri, online’da taze gıdanın 
yükselişi, yeni hızlı/teslimat trendleri, sosyal 
ticaret, AR/VR kullanımı, canlı yayın, yapay 
zeka kullanımı, sesli ticaret ve yeni ödeme 
seçenekleri olarak saydı.

Dünyanın önde gelen araştırma şirketi Nielsen, tüm dünyayı etkisi altına alan 
Covid-19 pandemi döneminde Türkiye’nin e-ticaret kanallarında yüksek satış 

artışları kaydettiğini açıkladı. Bu önemde online alışverişte en çok satılan ilk üç 
ürün ise saç boyası, ağda ve tüy dökücüler ile hijyenik pedler oldu.

ARAŞTIRMA | E-TİCARET

Nielsen Türkiye Genel Müdürü 
Didem Şekerel Erdoğan, koro-
navirüs gündeminin Türkiye’de 
e-ticaret satışlarını ciddi oranda 

artırdığını vurguladı. Didem Şekerel Erdo-
ğan, “Koronavirüs gündeminde e-ticaret sa-
tışları, geçen yılın aynı dönemine göre orta-
lama yüzde 159 büyüdü” diye konuştu.

ONLİNE ALIŞVERİŞTE EN ÇOK 
SAÇ BOYASI ALDIK

E-ticaret kapsamında ölçtükleri katego-
riler özelinde de Nielsen iç görülerini payla-
şan Didem Şekerel Erdoğan, pandeminin ilk 
10 haftasında en çok büyüme kaydeden ilk 
10 kategorinin saç boyası (yüzde 845), ağda 

Nielsen Türkiye Genel Müdürü 
Didem Şekerel Erdoğan, 
“Koronavirüs gündeminde 
e-ticaret satışları, geçen yılın 
aynı dönemine göre ortalama 
yüzde 159 büyüdü” dedi.

NIELSEN HAKKINDA
Nielsen, tüketicilerin izledikleri ve satın aldıklarıyla 
ilgili kapsamlı bir anlayış sunan global bir 
performans yönetimi şirketi. Nielsen’in Watch 
segmenti medya ve reklam müşterilerine içeriğin 
–video, ses ve metin- tüketildiği tüm cihazlardan 
edinilen toplam izleyici ölçümleri hizmeti sağlıyor. 
Buy segmenti ise paketli tüketim malları üreticileri 
ve perakendecilere perakende performans 
ölçümüyle ilgili endüstrinin tek global bakış açısı 
sunuyor. Nielsen Watch ve Buy segmentleri ile diğer 
veri kaynaklarından edindiği bilgiyi entegre ederek 
müşterilerine hem dünya sınıfında ölçümler hem 
de performanslarını geliştirecek mantıksal analizler 
sağlıyor. Bir S&P 500 firması olan Nielsen dünya 
nüfusunun yüzde 90’ını kapsayan 100’den fazla 
ülkede faaliyet gösteriyor. 

E-TİCARETİN ŞAMPİYONU SAÇ BOYASI 
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Girişimcilerin önündeki en önemli engel ileri aşama sermayeye ve teknik yeteneğe erişim. 
Girişimcilik ekosisteminin sağlıklı bir şekilde gelişmeye devam edebilmesi için Ar-Ge ve 
diğer Startup desteklerinin birbirinden ayrılarak yeniden düzenlenmesi, teknoparklara 
ilişkin düzenlemelerin gözden geçirilmesi ve çalışan hisse opsiyonu konusundaki yasal 

düzenlemelerin ele alınması gerekiyor.

TEKNOLOJİ GİRİŞİMCİLİĞİ EKOSİSTEMİ BÜYÜMEYE 
DEVAM EDİYOR: İstanbul’da kurulu 865 teknoloji 

girişimcisinin açık verileri ile 200 teknoloji girişimcisi ve 20 
kadar da yatırımcı ve destek kuruluşuyla birebir görüşmeler 
yapılarak yürütülen çalışma, İstanbul teknoloji girişimciliği 

ekosisteminin büyümeye devam ettiğini; ancak son bir 
kaç yılda büyüme hızında düşüş yaşandığını gösterirken, 

girişimcilerin önündeki en büyük engelin sermaye ve teknik 
yeteneğe erişim ile yasal düzenlemeler olduğuna işaret etti.

ARAŞTIRMA | TEKNOLOJİ GİRİŞİMCİLİĞİ EKOSİSTEMİ

E ndeavor Türkiye ve Endeavor Glo-
bal’in araştırma birimi Endeavor 
Insight bir araya gelerek 2019 yı-
lındaki İstanbul teknoloji girişim-

ciliği ekosistemini ele alan bir çalışma ger-
çekleştirdi. Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı 
koordinasyonunda çalışan İstanbul Kalkın-
ma Ajansı (İSTKA) işbirliğiyle gerçekleşti-
rilen çalışmanın ana destekçisi Eczacıbaşı 
Topluluğu oldu. 

Endeavor Türkiye Yönetim Kurulu Baş-
kanı Emre Kurttepeli, Teknoloji Ekosiste-
mi Haritası hakkında, “Endeavor bugüne 
kadar Türkiye’de 66 girişimci şirkete des-
tek verdi ve bu girişimciler Türkiye ekono-
misine 3 milyar dolardan fazla değer yarat-
tı. Bu şirketlerin satın alınması sonucunda 
3,3 milyar dolarlık kaynak Türkiye ekono-
misine eklendi. İstanbul Teknoloji Ekosiste-
mi haritasını daha önce 2012 ve 2014 yılla-
rında çıkararak İstanbul’daki girişimcilerin 
birbirlerine ve ekosisteme olan etkilerini öl-
çümlemiştik. 2019 yılında yaptığımız çalış-
manın iki önemli noktası bulunuyor: Önce-
likle bu çalışma, kapsamı ve katılımcı sayısı 
açısından ilk ikisinden ayrılıyor, ikincisi ise 
bize ekosistemi geliştirmemiz adına atma-
mız gereken çok değerli noktaları, daha de-
rin bir şekilde sunuyor. Bu çalışmada, giri-
şimcilerin bir ekosisteminin oluşmasında 
kendi başlarına ne denli büyük etkileri ol-
duğunu, yaptıkları yatırımlar, mentörlükler, 
rol modeli olmaları gibi birçok farklı etkile-
şimde görebiliyoruz. Teknoloji Ekosistemi 
Haritası, Endeavor olarak Etkin Girişimcile-
re odaklanmamızdaki gerekliliğin defalarca 
altını çizen, çok değerli bir çalışma. Tüm ku-
rumlar olarak bu çalışmayı iyi inceleyerek 
doğru adımlar atmamız, girişimcilere daha 
iyi bir ortam sunmamıza yol açacak” dedi. 

“BUGÜNE KADAR BİRÇOK 
PROJEYE DESTEK VERDİK”

İSTKA Genel Sekreteri İsmail Erkam Tüz-
gen raporla ilgili şunları söyledi: “İstanbul 
Kalkınma Ajansı olarak 2010 yılından bugü-

ne kadar İstanbul girişimcilik ekosistemi-
nin gelişimine yönelik birçok projeye des-
tek verdik. Desteklerimizde odağımız hep 
teknoloji tabanlı, yenilikçi ve yaratıcı giri-
şimler oldu. İstanbul’un bu nitelikteki giri-
şimler için uluslararası bir çekim merke-
zi olabilmesi en önemli hedeflerimizden 
biri. Bu hedefe ulaşabilmemiz için girişim-
cilik ekosistemimizin tüm aktörleri ile İs-
tanbul’u küresel kentler arasında öne çıka-
racak strateji ve politikalar geliştirmemiz 
önem arz ediyor. Sanayi ve Teknoloji Bakan-
lığı koordinasyonunda faaliyetlerini sürdü-
ren Ajansımız, bu özel çalışmayı İstanbul’da 
teknoloji girişimcilerinin karşılaştıkları te-
mel zorluklar ve fırsatların tespit edilmesi 
ve ekosistem aktörleri arasındaki etkileşi-
min ortaya konması amacıyla desteklemiş 
bulunuyor. Önümüzdeki süreçte de İstan-
bul’un uluslararası bir girişimcilik merkezi 
olmasına yönelik verdiğimiz destekler arta-
rak sürecek” diye konuştu.

EKOSİSTEM BÜYÜMEYE 
DEVAM EDİYOR

Bu çalışma sonucunda hazırlanan İstan-
bul Teknoloji Ekosistemi Raporu ile girişim-
ciler açısından sektörün durumu, güçlü ve 
zayıf yönleri değerlendirildi. İstanbul’da ku-
rulu 865 teknoloji girişimcisinin açık veri-
leri ile 200 teknoloji girişimcisi ve 20 kadar 
da yatırımcı ve destek kuruluşuyla bire-
bir görüşmeler yapılarak yürütülen çalış-
ma, İstanbul teknoloji girişimciliği ekosiste-
minin büyümeye devam ettiğini; ancak son 
bir kaç yılda büyüme hızında düşüş yaşan-
dığını gösterirken, girişimcilerin önündeki 
en büyük engelin sermaye ve teknik yetene-
ğe erişim ile yasal düzenlemeler olduğuna 
işaret etti.

Yüksek büyüme oranına sahip şirket-
ler ise çoğunlukla e-ticaret, SaaS ve öde-
me altyapısı alanlarında faaliyet gösteren 
şirketler olarak öne çıkıyor. Öte yandan İs-
tanbul’un girişimci destekleme altyapısının 
hızla büyümekte olduğu, 2010 yılında 5 olan 
destekleyici kurum sayısının, 2019 sonunda 
80’nin üzerine çıktığı görülüyor. İstanbul’da 
her yerli 12 teknoloji girişimi için bir kuluçka 
ve hızlandırma merkezi düşüyor.

Çalışmada girişimcilerin karşılaştığı en 
büyük sorunlardan birinin de ilgili mevzu-
atın yetersizliği olduğu belirtiliyor. Görüş-
me yapılan katılımcıların yüzde 50’den faz-
lası bunun ciddi veya çok ciddi bir sorun bir 
olduğunu düşünüyor. Girişimciler özellikle 
yetenekli çalışanların elde tutulmasına iliş-
kin düzenlemelerin yetersiz olduğunu ifade 
ediyor. Çalışan hisse opsiyonu ve iş gücünün 
geri dönmesi için mali teşvikler gibi yasal 

düzenlemelerin yapılması isteniyor. Girişim-
ciler için farklı yapılandırılmış desteklerin 
çıkarılması ve bunların Ar-Ge teşviklerin-
den ayrı tutulması ise başka bir konu olarak 
öne çıkıyor. Ar-Ge teşviklerindeki kısıtlayı-
cı yaklaşımların girişimcilerin hızlı ve deği-
şime alışkın yapılarına uyum sağlayamadı-
ğı düşünülmekte.

GÜÇLÜ NETWORK, 
ANA UNSURLARDAN BİRİ

Deneyimli girişimcilerin bu tecrübeleri-
ni melek yatırımcı ve mentor olarak eko-
sisteme aktarmaları, İstanbul’un en önem-
li avantajlardan biri. İstanbul’da bulunan 
865 teknoloji Startup’ı incelendiğinde, de-
neyimli bir girişimciyle bağlantısı bulunan 
bir şirketin yüzde 50’nin üzerinde bir büyü-
me performansına sahip olduğu gözleniyor. 
Sektördeki yaklaşık 865 teknoloji şirketinin 
186’sı seri girişimcilik, geçmiş iş deneyimi 
ve/veya melek yatırımcılık yoluyla en az bir 

diğer şirketle ilişkili. Akran ilişkileri de son 
derece güçlü, kurucuların yüzde 74’ü, şehir-
de görüşmek istedikleri herhangi bir kuru-
cunun telefon numarasına aynı gün erişe-
bileceğinii belirtiyor. Öte yandan şirketlerini 
belli bir ölçeğe ulaştıran girişimciler, kur-
dukları şirketten elde ettikleri kaynağı eko-
sisteme geri vererek yeni nesil girişimcilere 
destek oluyor. İstanbul’da, 100 ve üzeri çalı-
şanı olan girişimcilerin desteklediği girişim-
lerin ölçeklenme oranının 2 kat daha fazla 
olduğu gözlemleniyor.

İSTİHDAMA 25 BİN  KATKI
2019 yılı itibariyle İstanbul’da kurulmuş 

veya genel merkezi İstanbul’da yer alan yak-
laşık 865 teknoloji şirketi bulunuyor. Bu şir-
ketler 25 binden fazla çalışana tam zamanlı 
ve kalıcı istihdam sağlıyor. Öte yandan istih-
dama katkının çoğu büyük şirketlerden ge-
liyor. Bu istihdamın yüzde 68’i, minimum 50 
çalışana sahip 107 yerli teknoloji şirketin-

İŞTE İSTANBUL’UN TEKNOLOJİ HARİTASI

Endeavor Türkiye Yönetim Kurulu Başkanı Emre Kurttepeli, “Teknoloji Ekosistemi Haritası, Endeavor olarak 
Etkin Girişimcilere odaklanmamızdaki gerekliliğin defalarca altını çizen, çok değerli bir çalışma. Tüm 
kurumlar olarak bu çalışmayı iyi inceleyerek doğru adımlar atmamız, girişimcilere daha iyi bir ortam 
sunmamıza yol açacak” dedi.
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den geliyor. İstanbul Teknoloji Ekosistemi 
Haritası, verilerden ve görüşmelerden yola 
çıkarak sonuç odaklı öneriler de sunuyor.

ÜSTÜN PERFORMANSLI 
GİRİŞİMCİLERE DESTEK VERMEYE 
ODAKLANILMALI

Üstün performanslı şirketler, sektördeki 
görünümleri ve kurucularının iş deneyimi 
açısından düşük performanslı şirketlerden 
ayrılıyor. Bu şirketler çoğunlukla e-ticaret, 
ödeme altyapısı ve analitik alanlarında faa-
liyet gösteriyor.

YENİ NESİL BAŞARILI 
GİRİŞİMCİLER EKOSİSTEME GERİ 
VERMEYE TEŞVİK EDİLMELİ

Geçmiş yıllarda yaşanan büyümenin sır-
larından biri, büyümeyi başarmış girişimci-
lerin diğer girişimcilerin de büyümesini des-
teklemesi. Son dönemde ise belirli bir ölçeğe 
ulaşabilen şirket sayısı oldukça az, şirketler 
daha erken dönemlerde ve daha düşük fi-
yatlara satılıyor ve çalışanlar başka fırsat-
ları kovalamak üzere işlerinden ayrılıyor-
lar. Bu zorlu ortamda, destek kuruluşlarının 
çok daha fazla sayıda büyük ölçekli yeni şir-
keti, kaynaklarını bir sonraki nesle yatırma-
ya teşvik etmesi gerekiyor. Bu sayede, toplu-

luğun geçmişte başarıya ulaşmasına imkan 
veren network faaliyeti etkisini kaybetme-
yecek. Destek kuruluşları girişimcilere yö-
netimlerinde yer vermeye devam etme-
li, kurum olarak etkilerini ölçmeli ve üstün 
performanslı girişimcilerin şirketlerini öl-
çeklendirmeye çalışırken hangi güçlüklerle 
karşılaştıklarına kulak vermeliler.

YERLİ YATIRIMCI 
FAALİYETLERİ ARTIRILMALI

Son dönemde yaşanan olumsuz ekono-
mik gelişmeler Türkiye’ye yurtdışından ser-
maye girişini olumsuz etkiledi. Ancak Tür-
kiye, güçlü yerel kaynaklara ve girişimciler 
için büyüme alanı yaratma potansiyeline de 
sahip. Kamu sektörü, özel sektör ve teknolo-
ji girişimcilerini desteklemek isteyen karar 
vericilerin, İstanbul’daki sermayeyi büyüt-
meye gayret etmeleri gerekiyor. 

İstanbul’un teknik yetenek için önemli bir 

rekabet avantajı olmakla beraber, teknolo-
ji sektöründe insan kaynağı az olup, giderek 
azalmaya devam ediyor. Yetenekleri İstan-
bul’da tutmak ve onların gelişimine destek 
olmak, teknoloji girişimciliği ekosisteminin 
birincil önceliği olmak durumunda. Geçmiş-
te yürütülen Endeavor Insight araştırma-
larında, çalışan hisse opsiyonlarına ilişkin 
kapsamlı yönetmeliklerin ve insan kayna-
ğının geri döndürülmesine yönelik mali teş-
viklerin, çalışanların istihdamı ve bu istih-

damın korunmasında önemli birer araç 
olduğu ortaya konulmuştu.

Kamu sektörü ve özel sektördeki karar 
verici merciler, büyüyen şirketler için ça-
lışan istihdamının desteklenmesine yöne-
lik kapsamlı bir çerçeve oluşturacak politi-
kalar üretmeye çalışmalı. Bu çalışmanın bir 
parçası olarak yetkililer, verilen startup des-
teğini, hızlı büyümeyi arzulayan startup’lara 
uygun olmayan Ar-Ge destek stratejilerin-
den ayırmaya da gayret etmeli.

İSTKA Genel Sekreteri İsmail Erkam Tüzgen, “Ajansımız, bu özel çalışmayı İstanbul’da teknoloji girişimcilerinin 
karşılaştıkları temel zorluklar ve fırsatların tespit edilmesi ve ekosistem aktörleri arasındaki etkileşimin ortaya konması 
amacıyla desteklemiş bulunuyor. Önümüzdeki süreçte de İstanbul’un uluslararası bir girişimcilik merkezi olmasına 
yönelik verdiğimiz destekler artarak sürecek” diye konuştu.

DENEYİMLİ GİRİŞİMCİLER AVANTAJ SAĞLIYOR: Deneyimli 
girişimcilerin bu tecrübelerini melek yatırımcı ve mentor 
olarak ekosisteme aktarmaları, İstanbul’un en önemli 
avantajlardan biri. İstanbul’da bulunan 865 teknoloji 

Startup’ı incelendiğinde, deneyimli bir girişimciyle bağlantısı 
bulunan bir şirketin yüzde 50’nin üzerinde bir büyüme 

performansına sahip olduğu gözleniyor.

GİRİŞİMCİ DESTEKLEME 
ALTYAPISI HIZLA BÜYÜYOR: 

Yüksek büyüme oranına 
sahip şirketler ise çoğunlukla 

e-ticaret, SaaS ve ödeme 
altyapısı alanlarında 

faaliyet gösteren şirketler 
olarak öne çıkıyor. Öte 

yandan İstanbul’un girişimci 
destekleme altyapısının hızla 

büyümekte olduğu, 2010 
yılında 5 olan destekleyici 

kurum sayısının, 2019 
sonunda 80’nin üzerine 

çıktığı görülüyor. İstanbul’da 
her yerli 12 teknoloji 

girişimi için bir kuluçka 
ve hızlandırma merkezi 

düşüyor.

ARAŞTIRMA | TEKNOLOJİ GİRİŞİMCİLİĞİ EKOSİSTEMİ
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T emmuz 2020 başında, ABD 
uzun yıllardır Kıbrıs’taki iki 
taraf olan KKTC ve GKRY’ye 
uyguladığı silah ambargo-

su politikasını tek taraflı değiştire-
rek GKRY’ye silah satışına izin verdi 
ve GKRY Rum Milli Muhafız Ordusu-
nu Doğu Akdeniz’de “istikrarı” sağla-
ma gerekçesiyle askeri eğitim ve ta-
lim programına dahil ederek, savaş 
kapasitesini artıracağını duyurdu.

Halihazırda dünyanın en büyük 
toplumsal, ekonomik ve siyasi sorunu 
olan pandemi bu hızla artarak devam 
ederse belki de uluslararası güven-
lik sorunu da haline gelecek. Yeni tip 
Corona (Covid 19) salgınından sonra 
dünya gündemini meşgul eden ikinci 
en önemli uluslararası sorun “Doğu 
Akdeniz Sorunu” oldu. Bu kapsamda;  
Doğu Blokunun çöküşü ve iki kutup-
lu sistemin yıkılışı ile dünyanın tek sü-
per gücü haline gelen ABD’nin, strate-
jik ve siyasi öneminin yanı sıra Kıbrıs 
adasının doğusunda zengin doğal-
gaz, batısında ise petrol rezervleri-
nin bulunması ile ekonomik önemi de 
çok artan bu bölgeye ilgisi çok arttı ve 
çoğu unsurunu henüz bilemediğimiz 
yeni bir proaktif stratejiyi uygulama-
ya koydu. Bunun en belirgin örneği, 
GKRY’ye silah ambargosuna son ver-
mesi ve ordusunu askeri eğitim prog-
ramına dahil etmesi oldu.

Öncelikle Doğu Akdeniz’in ulusla-
rarası ilişkiler açısından hayati öne-
mini tarihi olayları da örnek vererek 
açıklayalım. Bugün dünya üzerinde 
en yaygın kullanılan enerji kaynak-
ları petrol ve doğalgaz. Sanayi Devri-
mi’nin başladığı 1750’lerden 2. Dün-
ya Savaşı’ndan sonraki dönem olan 
1960’lara kadar yaklaşık 200 yıl bo-
yunca dünyada enerji kaynağı olarak 
“kömür” kullanıldı. 1. ve 2. Dünya Sa-

sonra 1916 tarihli Sykes-Picot Anlaş-
ması’na göre Osmanlı’nın Ortadoğu 
topraklarını paylaşarak bölgeye ege-
men olan İngiltere ve Fransa, 1956 
Süveyş krizinden sonra bölgeyi terk 
etmek zorunda kalmasıyla ortaya çı-
kan güç boşluğunu (vakum) doldur-
muş oldu. O tarihten bugüne kadar 
ABD’nin Ortadoğu’daki etkisi nispeten 
azalsa ve ABD’ye kafa tutan, çok sa-
yıda asker ve teçhizat zayiatı ile yüz 
milyarlarca dolar ekonomik kayıpla-
ra neden olan karşı koymalar, gay-
ri nizami harp ve terörist saldırılar 
olsa bile ABD’nin Orta-Doğu’daki he-
gemonyası devam ediyor. 

Bölgede ABD’nin hegemonik üstün-
lüğüne karşılık SSCB’de Batı’nın pey-
ki olan mutlakiyetçi kralların sulta-
sından kurtularak sosyalist rejimler 
benimseyen Arap ülkeleri ile strate-
jik ilişkilere girerek Ortadoğu’da “Güç 
Dengesi”ni sağlama yoluna gitti. İlk 
olarak, Osmanlı’ya ihanet eden Mek-
ke Emiri Şerif Hüseyin’in büyük oğlu 
Abdullah’ın 1920’de İngiltere tarafın-
dan Suriye Kralı yapılmasından kısa 
bir zaman sonra Fransızlar tarafın-
dan Şam’dan kovulması ve Suriye’de 
Fransız manda idaresi altında Orta-
doğu’daki mutlak monarşilerle yöne-
tilen,  batının uydusu ve emir eri di-
ğer otoriter ve totaliter devletlerin 
aksine ilk laik ve görece demokratik 
devlet kuruldu. 2. Dünya Savaşı’nda 
da Fransa’nın Nazi Almanyası tara-
fından işgal edilmesiyle Kuzey Afrika 
(Mağrip) ve Levant bölgesindeki Su-
riye ve Lübnan (Maşrık) ülkeleri üze-
rinde manda kisvesi altındaki Fran-
sız hegemonyasının zayıflamasına ve 
savaştan sonra da başta Güneydoğu 
Asya’daki Fransız Hindiçini bölgesi ol-
mak üzere bütün Fransız kolonilerini 
kaybetmesine neden oldu. Bu süreç-
te Suriye, 1946 tarihinde Ortadoğu’da-
ki ilk laik ve nispeten demokratik bir 
devlet olarak bağımsızlığını ve tam 
egemenliğini kazandı. 1950-1960 dö-
neminde İspanya-Portekiz-Hollan-
da-Belçika-Fransa ve İngiltere’nin, 
Afrika, Ortadoğu ve Asya-Pasifikteki 
bütün sömürgelerinin birbiri ardına 
bağımsızlıklarını kazanıp, egemen bi-
rer devlet olarak BM’ye üye olmaları 
ve “Bağlantısızlık Hareketi”ni kurarak 
eski sömürgeci devletlere yani “Batı”-
ya karşı uluslararası arenada örgüt-
lenmeleri üzerine bu yeni bağımsız 
ama fakir, eğitimsiz ekonomik, sosyal 

vaşları kömür ve demir kaynaklarına 
sahip olmak için Avrupa’da çıkıp bütün 
dünyaya yayıldı. Avrupa’da bir daha sa-
vaş çıkmaması için (Never again war) 
1950 de Hür Batı Avrupa’da dünya üze-
rindeki ilk devletler-üstü (Supra-Natio-
nal) nitelikli uluslararası daha doğru-
su ulus-üstü örgüt olan AKÇT (Avrupa 
Kömür ve Çelik Topluluğu) kuruldu. 
AKÇT’nin kuruluşundan sonra; Yüzyıl 
Savaşları, Otuz Yıl savaşları, Yedi Yıl Sa-
vaşları ile 1. ve 2. Dünya Savaşları’nın 
çıktığı ve en yıkıcı şekilde cereyan et-

ve siyasi bakımdan geri kalmış ülkeler-
de hızla Batı karşıtlığı ve sosyalist fikir-
ler yükselmeye ve yerleşmeye başladı. 
Bu Batı karşıtı ve sosyalist ideolojiden 
ilham alan yeni rejimler Ortadoğu’daki 
Arap devletlerinde BAAS Partileri bün-
yesinde kurumsallaştı ve iktidarları ele 
geçirdiler. Kelime anlamı ile yeniden di-
riliş anlamına gelen BAAS’ın Suriye’de-
ki işlevi ise farklı dini, mezhebi unsurla-
rı Arap milliyetçiliği, sosyalizm ve yine 
buna bağlı olarak seküler yani laik bir 
anlayış altında kaynaştırmaktı. Dolayı-
sıyla 1950’lerden itibaren Suriye BAAS 
rejimi altında Ortadoğu’da Fransa ve 
İngiltere’nin boşalttığı batılı güçlerin 
yerini dolduran ABD’ye karşı SSCB’nin 
yanında yer aldı; 70 senedir de önce 
SSCB, onun yıkılması ile mirasçısı olan 
Rusya Federasyonunun en büyük müt-
tefiki oldu. SSCB Ortadoğu’da Suriye 
dışında Mutlak Monarşilerden kurtu-
larak BAAS ve sosyalist rejimlerle yö-
netilmeye başlayan diğer devletlerle 
de siyasi, askeri ve ekonomik işbirlikle-
ri yaparak ABD ile Orta- Doğu’da “Güç” 
ve “Hegemonya” savaşına girdi. Bu ül-
keler; 1952’de Batı yanlısı Kral Faruk’u 
devirerek işbaşına gelen BAAS yanlı-
sı Batı karşıtı General Cemal Abdülna-
sır’ın Mısır’ı; 1958’de Osmanlı’yı arka-
dan vuran Şerif Hüseyin’in küçük oğlu 
Kral Faysal’ın devrilmesiyle BAAS re-
jiminin işbaşına geldiği Irak; 1958’de 
Fransızların 1 milyon Cezayirli’yi kat-
letmesine rağmen verdiği muazzam 
mücadeleyle Fransa’dan bağımsızlığı-
nı kazanarak sosyalist bir rejimle yö-
netilmeye başlayan Cezayir; 1969’da 
Batı yanlısı Kral İdris’i devirerek İslami 
kuralların üzerine sosyalist bir rejim 
kurarak ülkesini hızla kalkındıran Al-
bay Muammer Kaddafi’nin yönetimin-
deki Libya ve Yaser Arafat liderliğinde 
İsrail’e karşı işgal altındaki toprakları-

tiği Avrupa kıtasında bir daha sa-
vaş çıkmadı. 1960’lardan itibaren sa-
vaşlar enerji olarak çevreyi, kömüre 
göre daha az kirleten, daha çok ener-
ji üreten; daha verimli ve ekonomik 
olan petrol yataklarının denetimini 
sağlamak için yapılmaya başladı. Ar-
tık dünyadaki enerji savaşları kömür 
yataklarını kontrol için değil; petrol 
ve doğalgaz rezervleri için yapılıyor. 
Dünyada bugün bilinen enerji rezerv-
lerinin (petrol ve doğalgaz) yüzde 75’i 
(son 7-8 yıl içinde Doğu Akdeniz’de 
keşfedilen yataklar hariç) Orta-Do-
ğu bölgesinde bulunuyor. Bu yüzden 
Orta-Doğu’da savaşlar, çatışmalar, 
darbeler, terör ve tedhiş hareketleri, 
katliamlar, etnik-dini ve mezhep çatış-
maları ve göçler sürekli devam ediyor.

Soğuk Savaş döneminde iki sü-
per güç Orta-Doğu’ya hakim olmak ve 
enerji kaynakları üzerinde hegemon-
ya kurmak istiyordu. Başta ABD; Baş-
kan D. Eisenhower’ın 5 Ocak 1957’de, 
kendi adıyla bilinen ünlü “Eisenhower 
Doktrini’ni açıklaması ve ABD Kong-
resi’nin de Mart 1957’de bu strateji-
yi onaylayarak, ABD Başkanına bu 
doktrin ile Ortadoğu ülkelerine as-
kerî ve ekonomik yardım yapılması 
için yetki vermesi ile ABD Orta-Doğu’ 
da SSCB’ye karşı büyük bir üstünlük 
sağladı.  Eisenhower Doktrini kapsa-
mında yapılacak yardımların amacı; 
Ortadoğu’da komünizmin ve Sovyet 
etkisinin yayılmasını önlemekti. ABD; 
başta İsrail olmak üzere yönetimle-
rinde Kral, Emir gibi mutlak monarşik 
hanedanların bulunduğu Suudi Ara-
bistan, Kuveyt, Katar, BAE, Ürdün, Mı-
sır, Libya, Fas gibi Arap ülkeleri ile kur-
duğu açık ve gizli ittifaklarla SSCB’ni 
OrtaDoğu’da zayıf ve etkisiz bir konu-
ma getirerek; 1. Dünya Savaşı’ndan 

nı kurtarma için silahlı direnişe baş-
layan sosyalist FKÖ ve monarşiyle yö-
netilen Batı yanlısı Kuzey Yemen’le 
mücadele eden Sosyalist Parti ile ida-
re edilen Güney Yemen (Yemen De-
mokratik Cumhuriyeti)  gelmekteydi.

Soğuk Savaş döneminde Ortado-
ğu Bölgesinde iki süper güç olan ABD 
ve SSCB’nin “Güç” ve “Hegemonya” sa-
vaşı, bu iki süper gücün bölgede des-
teklediği gizli ve açık müttefiki olan 
devletler arasında “Askeri, Siyasi ve 
Ekonomik Rekabet”; 1948, 1956, 1967 
ve 1973 te dört kez Arap- İsrail Savaşı-
na neden oldu. Bu savaşlar da 1973 ve 
1979’ da iki büyük “Petrol Krizi” ne ne-
den olarak bütün dünya ekonomileri-
ni çok olumsuz şekilde etkiledi.

Soğuk savaş döneminde bölgedeki 
iki süper gücün bu rekabeti, soğuk sa-
vaş sonrasında mahiyet değiştirerek 
ve bugüne kadar şiddetini artırarak 
sürüyor. SSCB yıkılmış ama onun mi-
rasçısı Rusya Federasyonu, SSCB’nin 
Ortadoğu politikasını aynen devam 
ettirdi. “Brejnev Doktirini” kapsamın-
da Macaristan, Çekoslavakya, Afga-
nistan ve Polonya’ya askeri müdaha-
lede bulunan SSCB’nin aynı saldırgan 
politikasını bugün Rusya Federasyo-
nu; Suriye, Libya, Yemen, Kıbrıs (GKRY) 
gibi Ortadoğu ülkeleri ile Gürcistan ve 
Azerbaycan gibi Kafkasya, Ukrayna 
(Doğu Ukrayna ve Kırım) ile Moldov-
ya (Trans-Dinyester) gibi Doğu Avrupa 
ülkelerinde de uyguluyor.

SSCB ve mirasçısı Rusya Federas-
yonu’nun bu saldırgan politikasına 
karşı ABD de bölgede askeri varlığını 
artırarak ve yeni müttefikler kazana-
rak karşı atağa geçti. 1979 yılının ba-
şında ABD ve İngiltere’nin emir suba-
yı olan İran Şahı Rıza Pehlevi devrildi 
ve yerine ABD’yi en büyük şeytan ola-
rak değerlendiren, İran’daki İngiliz ve 
ABD petrol şirketlerinin işlettiği dün-
yanın en zengin 3. petrol rezervleri-
ni millileştirip batılı şirketleri İran’dan 
kovan Ayetullah Humeyni geldi. Bu 
ABD için hem SSCB’nin Basra Körfe-
zi’ne inmesine imkân sağlayacağı için 
stratejik; hem de dünyanın sayılı pet-
rol ve doğalgaz kaynaklarının ABD’nin 
kontrolünden çıkması bakımından 
ekonomik bir darbe oldu. 1979 yılının 
sonunda ise bu kez SSCB Afganistan’ı 
işgal ederek Hint Okyanusu’na çıkışı-
na vesile olarak ABD’nin stratejik çı-
karlarına ağır bir darbe vurdu. 

ABD ise 1978 Eylül’ünde Mısır’a bü-

ABD’NİN YENİ AKDENİZ POLİTİKASI 
ve TÜRKİYE’NİN SEÇENEKLERİ

ABD’nin Yeni Doğu Akdeniz Politikası’nın en etkili 
stratejisi, Doğu Akdeniz’de sabit bir uçak gemisi 
konumunda olan Kıbrıs’ta Rus etkisini bertaraf etmek. 

ARAŞTIRMA-ANALİZ | PROF. DR. UĞUR ÖZGÖKER
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yük ekonomik ve siyasi rüşvetler ve-
rerek, SSCB’nin Ortadoğu’daki en bü-
yük ve en güçlü müttefiki olan Mısır’la 
İsrail’in, ABD başkanlarının yazlık ko-
nutlarının bulunduğu Camp David ka-
sabasında, Mısır Devlet Başkanı eski 
sosyalist Enver Sedat’la İsrail Baş-
bakanı Menahem Begin’in anlaşma 
yapmalarını sağladı. Mısır ABD’ den 
nükleer santraller, o zamanki değe-
riyle 5 milyar dolar para ve İsrail’den 
de Sina yarımadasını geri aldı; karşı-
lığında barış anlaşmasını imzalaya-
rak diğer Arap ülkelerine ihanet ede-
rek İsrail’le savaşa son verdi ve İsrail’i 
resmen tanıyan ilk Arap devleti oldu. 
Bu SSCB için çok büyük bir stratejik 
yenilgi oldu. Enver Sedat’ın kendi ül-
kesi için fevkalade yararlı ve kazanç-
lı olan bu başarısı diğer Arap ülkele-
rince hain damgası yemesine ve Arap 
ülkelerinin Mısır’la diplomatik ve eko-
nomik ilişkilerini keserek Arap ve İs-
lam dünyasında yalnızlaştırma ve 
dışlama politikaları izlemelerine yol 
açtı; iki sene sonra da Enver Sedat 
bir askeri geçit töreni sırasında ken-
di askerlerince vurularak öldürüldü 
ama yerine yardımcısı tamamen ABD 
yanlısı Hüsnü Mübarek geldi ve Mı-
sır hem ekonomik olarak büyük ka-
zançlar sağladı hem çok değerli Sina 
yarımadasını İsrail işgalinden kur-
tardı hem de Batı dünyasında büyük 
siyasi önem ve stratejik güç kazandı. 
ABD de hem İsrail’ in güney sınırları-
nın güvenliğini, hem Süveyş kanalının 
kontrolünü sağladı hem de SSCB’yi 
Kızıldeniz ve Süveyş’ten çıkartarak 
bölgenin tek hakimi oldu. 1979 yılında 
Afganistan’ı işgal eden SSCB 10 yıl sü-
ren iç savaşta, ABD’nin desteklediği 
mücahitler karşısında büyük bir ye-
nilgi alarak 1989’un Şubat’ında geri 
çekilmek zorunda kaldı. Süreç, aynı 
yılın Kasım ayında Berlin Duvarı yıkı-
larak, Doğu Bloku’nun ve SSCB’nin yı-
kılıp, dağılması ile sonuçlandı. 

SSCB’nin Afganistan’daki yenilgisi 
ABD’yi Ortadoğu Bölgesinin doğu sını-
rının da mutlak hakimi haline getirdi. 
Bundan birkaç yıl sonra ABD, yıkılan 
SSCB’nin mirasını devralan Rusya Fe-
derasyonu’na karşı çok büyük bir za-
fer daha kazanarak, Rus yanlısı BAAS 
partisi ile yönetilen Irak’ın sosyalist 
devlet başkanı Saddam Hüseyin’i de-
virerek kendisini ve ekibini idam etti;  
BAAS Partisi’nin bütün yöneticileri-
ni de iktidardan uzaklaştırarak hap-

tif bir diplomasinin eşlik edeceği etki-
li ve düşmanı yok edici bir askeri güç 
kullanımının yanı sıra başarılı bir psi-
kolojik savaş stratejisi izlemesek mil-
li çıkarlarımızı, milli menfaatlerimizi 
ve ekonomik bağımsızlığımızı doğru-
dan etkileyecek şekilde aleyhimize 
kullanılabilecek olan altı yıl önce Kıb-
rıs adasının doğusunda deniz yata-
ğında keşfedilerek ABD-İsrail ener-
ji şirketlerince işletilmeye hazır hale 
gelen Avrupa’nın 30 yıllık enerji ihti-
yacını karşılayabileceği hesaplanan 
çok zengin doğal gaz yatakları ve Kıb-
rıs adasının batısında yine deniz di-
binde keşfedilen zengin petrol yatak-
larının sahipliği ve kontrolü konusu.

Suriye’deki gelişmelere baktığımız-
da; Devlet Başkanlığını kendisi gibi 
diktatör olan babası Hafız Esad’dan 
sanki monarşik hanedanlarla yöneti-
len ülkelerde olduğu gibi miras olarak 
devralan Beşer Esad’ın Arap Alevisi  
(Nusayri) kökenli olduğu görülür. Ale-
viler Suriye nüfusunun sadece yüz-
de 12’sini oluşturmalarına rağmen 
1960’lardan itibaren Suriye Ordusu-
nu ele geçirdiler; yaptıkları askeri 
darbe ile de 1970’lerden itibaren Dev-
let Başkanlığı, hükümet üyelikleri, bü-
rokrasi ve uyduruk-sahte seçimler-
le de parlamentoda çoğunluğu elde 
tutarak elli yıldan fazla bir zaman-
dır yüzde 75 sünni çoğunluğa tahak-
küm ve eziyet ediyorlar. Suriye’deki 
bu hastalıklı ve adaletsiz siyasi yapı-
yı ayakta tutan birkaç güç var. İşte bu 
Suriye’deki adaletsiz ve hukuksuz si-
yasal yapı iç savaşa neden oldu. Bu iç 
savaş Türkiye’yi beş milyon düzensiz 
göçmene bakmak; onlara on milyar-
larca dolar kaynak tahsis etmek; gü-
venlik, asayiş, salgın hastalık, kültürel 
çatışmalar, hırsızlık, tecavüz gibi bir-
çok iç sorunla uğraşmak zorunda bı-
raktığı gibi; Rusya ile de askeri uçak 
düşürmeye, yerel silahlı çatışmala-
ra girmeye, karşılıklı askeri kayıplar 
verilmesine neden olan ve Türkiye’yi 
Rusya ve/veya İran’la savaşa sürükle-
yebilecek uluslararası sorunlara ne-
den oluyor. Yüz yıl önce sıradan bir 
eyaletimiz olan Suriye; yukarıda de-
taylı olarak açıkladığımız gibi eski sü-
per güç SSCB’nin devamı Rusya’nın, 
Ortadoğu’daki en önemli müttefiki. 

Rusya Federasyonu’nun en büyük 
deniz üssü Suriye’deki Tartus Lima-
nı. Rusya Suriye’deki bu deniz üssü 
sayesinde bütün Ortadoğu ve Doğu 

se attı. ABD,  BAAS rejimi yerine, ken-
di kontrolünde Kuzey Irak’ta bölgesel 
kürt yönetimi; Orta Irak’ta Bağdat çev-
resinde ABD den talimat alan Sünni bir 
Arap yönetimi; güneyde ise Şii olması-
na rağmen İran’dan ziyade ABD’ ye ya-
kın politikalar izleyen Şia bir Arap yö-
netimi kurarak, Irak’ın bütün petrol 
ve doğalgaz kaynaklarına el koydu, iş-
letmesini ABD petrol şirketlerine ver-
di. Böylece ABD bölgede SSCB’ye karşı 
hem ekonomik hem de stratejik olarak 
muazzam bir üstünlük sağladı. Aynı 
şekilde 2012 Rus yanlısı Libya lideri Al-
bay Kaddafi, ABD’nin organize ettiği bir 
iç savaşla devrilerek, işkenceyle öldü-
rüldü; yerine Irak’ta olduğu gibi üçü de 
ABD kontrolünde olan üçlü bir yönetim 
işbaşına geldi. Devlet tarafından işleti-
len Libya’nın zengin petrol ve doğalgaz 
kaynakları da özelleştirilerek Batılı şir-
ketlere peşkeş çekildi. Bu da ABD’nin 
Rusya’ya karşı Ortadoğu ve Doğu-Ak-
deniz’de kazandığı başka bir zafer oldu.

Son sekiz yıl içinde, Ortadoğu/Doğu 
Akdeniz Bölgesinde yukarda belirtti-
ğimiz bütün bu olaylardan çok daha 
önemli sonuçlara neden olacak iki 

Akdeniz’i kontrol ediyor, petrol ve do-
ğalgaz gibi enerji kaynakları üzerinde 
söz sahibi oluyor. Unutulmamalıdır ki 
bugün dünyanın coğrafi olarak en bü-
yük toprağına sahip, en büyük nükle-
er gücüne sahip, süper güç olan ülkesi 
Rusya Federasyonu’nun ekonomisinin 
yüzde 90’ı petrol ve doğalgaz ihracatı-
na dayanıyor. Bu iki enerji kaynağının 
fiyatlarının düşmesi zaman zaman ol-
duğu gibi Rus ekonomisini yıkıma so-
kuyor. Bu yüzden Rusya Suriye’ den 
çıkmaz ve Doğu Akdeniz’den vazgeçe-
mez. Rusya Suriye’deki deniz üssü Tar-
tus Limanı dışında üç yıl önce iç savaş-
ta emir eri Beşer Esad’ ı desteklemek 
için Suriye’de bir de hava üssü kurdu. 
Ayrıca kendi vatandaşlarına işkence 
ve katliam yapan ve dokuz milyon Su-
riyelinin Suriye’den kaçarak kötü şart-
larda başka ülkelerde mülteci olarak 
yaşamalarına neden olduğu için BM 
Güvenlik Konseyi Suriye’ye askeri mü-
dahale için karar alacakken, Rusya 
Güvenlik konseyinde “veto” uygulaya-
rak karar alınmasına engel oldu. Böy-
lece Suriye’nin “yasal” ama “meşru” ol-
mayan Esad Hükümeti bugüne kadar 
iktidarda kalabildi. Yüzde 12’lik diktatör 
Esad yönetimini laik bir yönetim ser-
gilediği için daha muhafazakar sün-
nilere karşı yüzde 13 civarında nüfu-
sa oluşturan çeşitli etnik ve mezhepsel 
gruplara mensup (Arap Ortodoks Hı-
ristiyan, Katolik Hıristiyan Arap (Maro-
nit), Ortodoks (kadim) ve Katolik Sürya-
niler, Ortodoks (Gregoryen) ve Katolik 
(Klikya Ermenileri), Ermeni cemaatı, 
Hıristiyan Suriyeliler de destekliyorlar. 
Dışarıdan ise Ortadoğu’da Suriye’deki 
şiiliğin bir kolu olan Arap Alevileri (Nu-
sayri), Lübnan’daki Anayasal olarak 

önemli gelişme daha oldu. Bu son iki 
olay Ortadoğu/Doğu-Akdeniz Bölge-
si’ni dünyanın en önemli ve en teh-
likeli bölgesi haline getirerek, bel-
ki de yeni tip Coronavirüs’ten (Covid 
19) sonra dünyanın en büyük sorunu 
haline geldi. Stratejistler ve uluslara-
rası ilişkiler uzmanları, istihbaratçı-
lar ve askeri kurmaylara göre eğer 
bir 3. Dünya Savaşı çıkarsa bu savaş 
bu kez Avrupa kıtasında değil Orta-
doğu ve Doğu Akdeniz Bölgesi’nde kö-
mür ve demir kaynaklarının kontrolü 
için değil, petrol ve doğalgaz kaynak-
larının kontrolü için çıkacak. Bu iki 
önemli uluslararası gelişme de doğ-
rudan Türkiye’nin bekası ile ilgili ko-
nular. Eğer Türkiye gerekli proak-
tif stratejileri uygulamaya sokmazsa 
Türkiye’nin egemenliği, toprak bütün-
lüğü, ekonomik gelişmesi, Lozan Ant-
laşmasıyla elde ettiği kazançlar tehli-
keye girebilecek.

Bunlardan birincisi, eski eyaletimiz 
ve en uzun kara sınırımızın bulun-
duğu komşumuz Suriye’de dokuz yıl 
önce çıkan iç savaş. İkincisi ise; eğer 
çıkarlarımıza dört elle sarılmaz ve ak-

Meclis Başkanlığı koltuğunu da elin-
de bulunduran Şiiler ve Emel Partisi 
ile Dürziler; Irak’ta da nüfusun yüzde 
65’ini oluşturan ve şiilerin kutsal me-
kanı Kerbela’yı da elinde bulunduran 
Şiiler ile Bahreyn ve Yemen’ deki Şiiler 
ile Ortadoğu’da bir Şii Hilali kurmak 
isteyen İran ve yukarıda açıklanan 
sebeplerle Rusya destekliyor. Rusya 
ve İran asker, silah, ekonomik yardım, 
askeri eğitim yardımı, istihbarat, lo-
jistik ve siyasi destek sağlayarak Nu-
sayri diktatör Esad rejimini iktidarda 
tutmakta ve İsrail ile ABD’yi Orta-Do-
ğu ve Doğu Akdeniz’de rahatsız etme-
ye hatta tehdit etmeye devam ediyor. 
Son yıllarda Çin de Suriye konusun-
da, İran-Rusya ittifakına katıldı, gay-
rimeşru Esad rejimine siyasi ve eko-
nomik destek vermeye başladı. Hatta 
BM Güvenlik Konseyi’ndeki oylamada 
da Rusya ile birlikte olumsuz oy vere-
rek veto etti.

Başka bir Ortadoğu ve Doğu Akde-
niz ülkesi olan Libya’da da yakın za-
manlarda ABD çıkarlarını tehdit eden 
gelişmeler oldu. Libya’da ABD’nin es-
kiden desteklediği darbeci General 
Hafter; Rusya ile anlaşıp Rusya’dan 
paralı özel askeri şirket (Wagner) ve 
sekiz adet en son model savaş uça-
ğı desteği alınca; ABD’nin baştan açık-
tan desteklemediği fakat sonradan 
strateji değiştirip Türkiye ve İtalya ile 
birlikte desteklemeye başladığı, BM 
tarafından tanınan meşru “Ulusal 
Mutabakat Hükümeti” ve lideri Saraj 
Yönetimi Trablus’a sıkıştı. Libya’nın 
petrol yataklarının çoğu ile petrolün 
Avrupa’ya tankerlerle sevkedildiği li-
manın Rus özel askeri şirketinin eli-
ne geçmesi, ABD’yi ziyadesiyle rahat-
sız etti ve güçlü bir tehdit algılayarak, 
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Soğuk Savaş döneminde Ortadoğu bölgesinde iki süper 
güç olan ABD ve SSCB’nin “Güç” ve “Hegemonya” 

savaşı, bu iki süper gücün bölgede desteklediği gizli ve 
açık müttefiki olan devletler arasında “Askeri, Siyasi ve 
Ekonomik Rekabet”; 1948, 1956, 1967 ve 1973’te dört 

kez Arap- İsrail savaşına neden oldu. Bu savaşlar da 
1973 ve 1979’da iki büyük “Petrol Krizi”ne neden olarak 

bütün dünya ekonomilerini çok olumsuz şekilde etkiledi.
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Doğu Akdeniz’de Rus nüfuzunu kı-
racak karşı stratejiler geliştirmesi-
ne yol açtı.

İşte Doğu Akdeniz’deki bu gelişme-
ler ABD’nin, Rusya lehine ABD aley-
hine bozulan “Güç Dengesi”ni kendi 
lehine çevirmek için yeni askeri stra-
tejileri uygulamaya koymasını gerek-
tirdi. ABD’nin Yeni Doğu Akdeniz Po-
litikası’nın en etkili stratejisi, Doğu 
Akdeniz’de sabit bir uçak gemisi ko-
numunda olan Kıbrıs’ta Rus etkisi-
ni bertaraf etmek. Kıbrıs’ın kurucu 
Cumhurbaşkanı Makaryos Rus sem-
patizanı, Bağlantısızlar blokunun li-
deri ve Rum Ortodoks Kilisesinin Başı 
yani Patrik’ti. Ayrıca Kıbrıs İngilte-
re’den 1960 yılında bağımsız olduk-
tan sonra 60 yıldır en güçlü parti, Ko-
münist Parti AKEL oldu. Her zaman 
seçimlerden 1. Parti olarak çıktı. Son 
olarak da Rus oligarkların GKRY’de 
30 milyar dolar kara parası aklanı-
yor. ABD GKRY’ni Rusya ekseninden 
çıkartıp ABD rotasına sokmak için 
yeni strateji tespit edildi. Bu kapsam-
da Temmuz 2020 başında uzun yıl-
lardır silah ambargosu uyguladığı 
GKRY’ne ambargoyu kaldırdı ve Rum 
Milli Muhafız ordusunu ABD ordu-
sunun askeri eğitim ve talim progra-
mına dahil etti. ABD’nin bu politikası 
Türk iç politikasında Türkiye’ye kar-
şı düşmanca bir tutum olarak algılan-
dı. Halbuki ABD bize karşı değil Rus-
ya’ya karşı bir hamle yaptı. ABD’nin 
buradaki amacı, Rus-Yunan-Sırp-
Rum Ortodoks ittifakının bir parça-
sı olan GKRY’ni Rusya’nın etkisinden 
uzaklaştırmak;  bu kapsamda Doğu 
Akdeniz için çok stratejik ve ekono-
mik önemi olan Rumların ekonomik 
kontrolündeki Kıbrıs’ın en büyük li-
man şehri Limasol’un (Rus etkisini 
ironik olarak belirtmek için Limasolg-
rad olarak adlandırılıyor) kontrolünü 
Ruslardan almak ve nihayet Kıbrıs’ın 
doğusunda Yahudi asıllı Amerikan 
firması Nobel Energy tarafından çı-

hip olması önemli. İsrail’ e gelince, Ya-
hudi milletinin oluşturduğu bağımsız 
bir devlet olarak 1948’de kurulduğun-
da tanıyan ilk ve tek Müslüman ülke 
Türkiye Cumhuriyeti oldu. İsrail geç-
miş yıllarda Türkiye ile çok sıcak dip-
lomatik ve siyasi ilişkiler kurmuş or-
tak askeri uçak, tank üretmek, silah 
yedek parçalarının temini ve silah ve 
askeri teçhizatın tamiratı konusun-
da geçmişte Türkiye ve İsrail yakın iş-
birliği yaptı. Ayrıca İsrail başta terör 
örgütü PKK’nın lideri bebek katili Ab-
dullah Öcalan’ın (Apo) Afrika’da yaka-
lanıp Türkiye’ye teslim edilmesinde 
çok yararlı istihbarat ve lojistik des-
tek de sağladı. Şunu da muhakkak ak-
lımızda tutmalıyız ki Dünya finans-ka-
pitalini Yahudiler elinde tutuyor ve 
bu suretle istedikleri ülke ve şirket-
leri destekleyip kalkındıracak; iste-
medikleri ülke, hükümet, STK ve şir-
ketleri ise yok edip dünya üzerinden 
silebilecek ekonomik ve finansal güce 
sahiptir. Avrupa’nın başta İngiltere 
ve Fransa olmak üzere birçok ülke-
nin hükümetlerini, parlamentolarını, 
medya şirketlerini, banka-sigorta gibi 
finansal kurumlarını ve kamuoyları-
nı doğrudan etkileme ve yönlendir-
me kapasite ve kabiliyetine sahiptir. 
ABD’nin ise Derin Devleti’nin Yahu-
dilerin kontrolünde olduğunu bilme-
yen yok gibi. Dünyanın en büyük pet-
rol şirketlerinin, medya şirketlerinin, 
bankalarının sahibi Yahudiler. Çeşit-
li komplo teorisyenlerinin hakların-
da yüzlerce kitap yazarak dünyayı 
idare ettiklerini iddia ettikleri Rocke-
feller ve Rothschild aileleri de Yahu-
di kökenli. En son olarak Türkiye için 
hayati önemi olan Doğu Akdeniz’de 
AB’nin 30 yıllık enerji ihtiyacını karşı-
layacak kadar zengin doğalgaz yatak-
larını da işleten Yahudi Nobel Ener-
ji firması. Türkiye Libya ile yaptığı gibi 
Mısır ve İsrail’le Doğu Akdeniz’de de-
niz yetki alanlarının sınırlanması ve 
Münhasır Ekonomik Bölge Anlaş-
malarını imzalarsa; GKRY-Yunanis-
tan ve Fransa’ nın bizi Kıbrıs ve Akde-
niz’den çıkartma; petrol ve doğalgaz 
kaynaklarındaki haklarımızı almak-
tan engelleme politikaları boşa çıka-
cak ve bu yeni kendi enerji kaynak-
larını kullanması ve satışından elde 
edeceği gelirlerle,  Türk ekonomisi 
Balkanlar-Kafkasya/Orta Asya ve Or-
ta-Doğu’nun en güçlü ve zengin eko-
nomisi haline gelecek.

karılan doğalgaz ve Kıbrıs’ın batısın-
da keşfedilen ilerde çıkartılacak petrol 
rezervlerini kontrol ederek, Rusya’nın 
tek silahı olan petrol ve doğalgaz fiyat-
larını ve üretim miktarlarını belirleye-
rek Rusya’nın yeniden süper güç olma-
sını engellemek.

Ancak ABD’nin bu stratejisi Rus-
ya’dan çok Türkiye’ye zarar verecek 
gibi. Zaten AB ile çok bozuk olan ilişki-
ler; Temmuz 2020, 2. haftasında An-
kara’yı ziyaret eden AB Dış Politika ve 
Güvenlik Yüksek Komiseri Borell’in de 
dediği gibi, Türkiye AB’nin en önemli 
sorunu haline geldi. 10 Temmuz’da top-
lanan AB Dışişleri Bakanları Konseyi’n-
de de AB, Türkiye’nin Akdeniz’deki fa-
aliyetlerinden büyük endişe duyduğu 
ve Fransa’nın bastırması ve ısrarı ile 
Türkiye’ye karşı yaptırım seçenekleri-
nin değerlendirileceği kararına varıl-
dı. Fransa’nın da Türkiye’yi Akdeniz’e 
kıyıdaş devlet olmaktan çıkartıp Fran-
sa’nın başkenti Paris’in banliyösü Sevr 
beldesinde Ağustos 1920’de imzalanan 
Sevr Antlaşması sınırlarına sıkıştır-
mak politikası izlediği malum. 30 yıldır 
PKK’ya en açık şekilde askeri ve siya-
si desteği veren; GKRY’ni ve Yunanis-
tan’ı sürekli Türkiye’ye karşı kışkırtan 
ve Türkiye’ye karşı Rum-Yunan ikilisi-
ne büyük askeri ve siyasi destek sağ-
layan;  gayrimeşru Beşer Esad rejimini 
Türkiye’ye karşı destekleyip-cesaret-
lendiren;  sözde Ermeni soykırımı söy-
lemini uluslararası camiaya taşıyan;  
Fransa’da Ermeni terör örgütü ASA-
LA tarafından diplomatlarımızın şehit 
edilmesini teşvik eden ve Ermeni terö-
ristleri cesaretlendirip, onlara silah, is-
tihbarat ve lojistik destek sağlayan;  en 
son Temmuz 2020 ortasında Ermenis-
tan’ın Azerbaycan’a askeri saldırı yap-
masını Rusya ile birlikte teşvik edip; 
Azeri General, Albay, subay, asker ve 
çok sayıda sivilin şehit edilmesine ne-
den olan Fransa; kurucu üyesi oldu-
ğu AB ve NATO’yu sürekli Türkiye’nin 
aleyhine karar almaya zorluyor.  NATO 

• KKTC ile Türkiye Cumhu-
riyeti arasında Konfederas-
yon kurulması. Türkiye 1776’da 
ABD’nin 13 eski İngiliz kolonisi-
nin dışişleri ve güvenlik konula-
rında işbirliği yapıp içişlerinde 
bağımsız oldukları konfederal 
bir yapı oluşturup, güçlerini bir-
leştirerek, İngilizleri yenerek 
Amerikan kıtasından çıkart-
tıkları işbirliği modelinin ben-
zerini TC ile KKTC arasında oluş-
turmalıyız. Konfederasyona giren 
devletler; devlet unsurunun en önem-
li özelliği olan “egemenliklerini” kay-
betmezler. Ekonomi-Maliye-Asayiş-Va-
tandaşlık-Mülkiyet-Ticaret-Medeni 
Haklar vb. bütün konularda bağımsız-
dırlar. Ancak ortak bir dış politika ve 
ortak bir savunma politikası uygulaya-
rak dış tehditlere karşı güçlerini bir-
leştirirler. TC ile KKTC arasındaki böy-
le bir işbirliği modeli ile tam bağımsız 
ve egemen bir devlet olmasına rağmen 
uluslararası arenada tanınmayan KK-
TC’nin Doğu-Akdeniz’deki kıta sahanlı-
ğı Türkiye’nin de kıta sahanlığı olacak; 
kara suları Türkiye’nin de kara sula-
rı olacak;  Münhasır Ekonomik Bölge-
si (MEB) Türkiye’nin de MEB’i olacağı 
için Doğu-Akdeniz bir Türk gölü hali-
ne gelecek. Ayrıca havadaki FIR hattı 
(Uçuş Bilgi hattı) da Türkiye’nin kontro-
lü altına geçeceği için KKTC ile Hatay, 
Mersin, Antalya, Muğla gibi illerimizin 
de hem güvenliği sağlanacak hem de 
ekonomimize büyük katkı sağlayacak. 

Eğer yukarıda bahsettiğimiz bu iki 
önemli eksen değişikliği gerçekleşti-
rilirse, Türkiye’nin Doğu Akdeniz’deki 
hakları uluslararası alanda tescil edi-
lecek ve tartışma konusu olmaktan çı-
kacak. Türkiye’ye Sevr Anlaşması’nı 
dayatmak isteyen iç ve dış düşmanla-
rımızın bütün hain planları suya dü-
şecek ve Türkiye Doğu Akdeniz’deki 
zengin hidro-karbon yataklarının en 
büyük ortaklarından biri olacak.

üyesi olan Türkiye, Fransa’nın NATO 
içindeki manevralarını başarıyla ön-
lemekte ama AB üyesi olmadığı için 
Fransa-Yunanistan ve GKRY, AB için-
de şer cephesi oluşturup Türkiye’ye 
karşı düşmanca duygularla işbirliği 
yapıp sürekli AB’den milli menfaatle-
rimize aykırı kararlar çıkartıyorlar.

Fransa-GKRY ve Yunanistan’ın 
hasmahane tutumları ile AB’nin aley-
himize aldığı kararların yanı sıra; 
ABD’nin Doğu Akdeniz’deki bu yeni 
stratejisi aslında doğrudan Türki-
ye’yi değil Rusya Federasyonu’nu he-
deflese de eğer Türkiye karşı strateji-
ler geliştirmezse ABD’nin bu politikası 
sonucu Türkiye Akdeniz’den, Ege’den, 
doğalgaz ve petrol kaynaklarından 
tamamen dışlanır ve KKTC’nin ege-
menliği ve bağımsızlığı da tehlikeye 
düşer. Bu durum ilerde bütün Anado-
lu’nun güvenliğini tehdit eder, Türki-
ye bir “Bekaa” sorunuyla yüz yüze ge-
lir, Sevr Anlaşması’nı uygulatmak için 
ellerini ovuşturan dış güçler ve onla-
rın yurtiçindeki hain işbirlikçilerine 
gün doğar.

Bu çok tehlikeli ve sürekli kötüye 
giden durumu önlemek için Türk Dış 
Politikasında (TDP) keskin ve köklü bir 
paradigma değişikliğine ihtiyaç var. 
Hükümetimizin ülkemizin bekası, va-
tanımızın bölünmez bütünlüğü, ege-
menliğimiz ve ekonomik ve siyasi ba-
ğımsızlığımızın devamı için TDP’de bu 
radikal ve kökten değişiklikleri behe-
mahal yapması gerekiyor. 

TDP’de yapılması gerekli paradig-
ma değişiklikleri:

•  Son 7-8 yıldır diplomatik ilişki-
lerimizin bozuk olduğu İsrail ve Mı-
sır’la eskiden olduğu gibi askeri ve 
ekonomik işbirliği anlaşmaları yap-
mak ve her düzeyde ilişkileri normal-
leştirmek. Bilindiği gibi Mısır 6 bin yıl-
lık tarihi ile dünyanın en eski ve köklü 
medeniyetlerinden biri. Süveyş kana-
lına sahip olması Akdeniz’ in Kızılde-
niz ve Hint Okyanusuna geçiş kapısı-
nın anahtarını elde tutarak büyük bir 
geo- stratejik konuma sahip olması; 
en fazla nüfusa sahip Arap-Orta-Do-
ğu ve Doğu-Akdeniz ülkesi olması; Or-
ta-Doğu’nun asker bakımdan sayı-
ca ve silah bakımından en donanımlı 
güçlü bir orduya sahip olması ve ta-
rihte Mısır’ı Fatimiler, Kölemenler, 
Memlüklüler ve Osmanlılar gibi Türk 
Devletlerinin idare etmesi ile Türki-
ye ile tarihi ve kültürel yakınlığa sa-

‘AVRUPA GÜVENLİK VE SAVUNMA POLİTİKALARI’ 
KİTABI PİYASAYA ÇIKTI
Prof. Dr. Uğur Özgöker, Prof. Dr. Mesut Hakkı 
Çaşın ve Dr. Halil Çolak tarafından yazılan 
‘Avrupa Güvenlik ve Savunma Politikaları’ adlı 
kitap Nobel Yayıncılık tarafından piyasaya 
sürüldü. Kitapta Avrupa’da yaşanan iki dünya 
savaşının Avrupa ve tüm dünya devletlerine 
önemli dersler öğrettiği ayrıca barış ve güvenlik 
içinde yaşamanın tüm dünya insanlığı için bir 
gereklilik olduğu vurgulanıyor. Uluslararası 
sistemdeki en başarılı entegrasyon örneği 
olarak kabul edilen Avrupa Birliği’nin (AB), 
kuruluşundan günümüze kadar kurumsallaşma 
adına önemli yol kat ettiği belirtilen ‘Avrupa 
Güvenlik ve Savunma Politikaları’ adlı 
kitapta, AB entegrasyonunun; ortak dışişleri, 
ortak güvenlik ve savunma politikalarının 
uygulanmasında ortak iktisadi-ticari ve sosyal 
politikalar alanlarında olduğu derecede başarılı 
olamadığına yer veriliyor. AB’de ortak güvenlik 
ve savunma konularında başarılı bir işbirliği ile 
Birliğin güçlü bir dış politika yürütebilmesi için 
teknolojiyle donatılmış güçlü bir orduya ihtiyaç 
duyulduğuna işaret edilen kitapta, “Bunun 
gerçekleşmemesi AB’nin zayıflamasına hatta 
dağılmasına neden olabilecek. Bu nedenle 
AB’nin geleceği; Maastricht Antlaşması’yla 
kabul edilen üç sütunun güçlendirilmesine, AB 
değerlerine sahip çıkılmasına, koordinasyon 
ve iş birliği içinde ortak güvenlik ve 
savunma politikalarının etkili bir şekilde 
uygulanmasına ve uluslararası operasyonların 
gerçekleştirilmesine yapacağı katkı ve 
katılımındaki başarısına bağlı” deniliyor.

Türk Dış Politikasında (TDP) keskin ve köklü bir 
paradigma değişikliğine ihtiyaç var. Hükümetimizin 
ülkemizin bekası, vatanımızın bölünmez bütünlüğü, 
egemenliğimiz ve ekonomik ve siyasi bağımsızlığımızın 
devamı için TDP’de bu radikal ve kökten değişiklikleri 
behemahal yapması gerekiyor. 

Halihazırda dünyanın en büyük toplumsal, ekonomik 
ve siyasi sorunu olan pandemi bu hızla artarak devam 
ederse belki de uluslararası güvenlik sorunu da haline 
gelecek. Yeni tip Corona (Covid-19) salgınından 
sonra dünya gündemini meşgul eden ikinci en önemli 
uluslararası sorun “Doğu Akdeniz Sorunu” oldu.

ARAŞTIRMA-ANALİZ | PROF. DR. UĞUR ÖZGÖKER
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UZMANGÖZÜYLE

A merika Birleşik Devlet-
leri Jeoloji Araştırmala-
rı Kurumu (USGS) tah-
minlerine göre dünya 

toplam işletilebilir altın rezervi 54 
bin tondur. Rezervin yaklaşık yüz-
de 54’ü Avustralya, G. Afrika, Rus-
ya, ABD, Peru ve Endonezya ülkele-
ri arasında paylaşılmaktadır. 2018 
yılında dünya altın üretimi ise tah-
mini 3 bin 260 ton olarak gerçek-
leşmiş olup bu üretimin yüzde 36’sı 
bu altı ülkede yapılmaktadır.

Türkiye, yılda 20-30 ton arası al-
tın üretmekte ancak talebin karşı-
lanabilmesi için 250-300 ton arası 
altın ithal etmektedir. Öyle ki ülke-
miz dünya altın talebinde beşinci 
sırada yer almaktadır. Türkiye’nin 
altın ithalatı 2018 yılında 324 ton 
olarak gerçekleşmiş olup son 20 
yılda toplam altın ithalatı 3 bin 215 
ton’dur. Bunun bir nedeni de ihra-
cat amaçlı mücevherat için ithalat 
olmaktadır. Türkiye, altın takı üre-
timinde Hindistan’ın ardından ikin-
ci sıradadır.

1997’de yapılan “Türkiye Altın Po-
tansiyeli ve Maden Kaynakları Kes-
tirme Yöntemler”, çalışmasında ül-
kemizde yaklaşık olarak 6 bin 500 
ton altın olabileceğine işaret et-
mektedir. Bu potansiyelin de sade-
ce yüzde 10’u olan 650 tonluk kıs-

ken, altın fiyatlarını da artırdı. Eylül 
2011’de 1921 doları gören altın ons 
fiyatı 2015 yılı aralık ayında 1046 
dolara kadar gerilemiş ve 2018 so-
nuna kadar 1200 dolar civarında 
kalmıştır. Ancak 2 yıldır ciddi bir 
atakta! 2020 Ocak ayında 1600 do-
ları, Mart ayında 1700 doları, Tem-
muz ayında 1800 doları geçen altın 
ons fiyatının yıl bitmeden rekor fi-
yatını görmesi bekleniyor. 2020’nin 
ilk yarısında tüm önemli varlıklar-
dan daha iyi getiri sağlayan Altın 
hakkında Citi, Goldman ve Deutsc-
he gibi kurumlar 2020 olmasa 2021 
de fiyatın 2000 doları görebileceği-
ni öngörüyor. 

Hem parasal genişleme ile gelen 
taze parada yatırımda çeşitlendir-
me ihtiyacı, hem virüsün getirdi-
ği kriz korkusu yatırımcıları altına 
da yönlendirdi. Dünya Altın Kon-
seyi’nin verilerine göre, altın baz-
lı borsa yatırım fonlarına 2020 yılı-
nın ilk yarısında 40 milyar dolarlık 
734 ton tutarında rekor giriş ger-
çekleşti ki bu rakam bir rekor. Altın 
destekli ETF’lerdeki altın varlıkları 
ise 3 bin 200 tonu geçti.

Temmuz 1944’de Bretton Woo-
ds Anlaşması ile anlaşmaya katılan 
ve parasını altına dönüştürülebi-
lir yapmayı kabul eden her ülkenin 
parasının değeri dolara göre sap-
tanırken dolar altın ile dönüştürü-
lebilirliğini koruyan tek ulusal para 
olarak kalmıştı. Başta FED olmak 
üzere Merkez Bankaları, ikinci 
dünya savaşı döneminde dünyada-
ki altın stoğunun % 50’den fazlasını 
elinde tutuyordu. ABD tarafından 
1964’te altın sertifikası almak ser-
best bırakılırken 1971’de ABD, dola-
rın altına dönüştürülebilirliğini kal-
dırmış ve karşılıksız para basmaya 
başlamıştır. ABD’de fizikî altın sahi-
bi olmak 1975’de altın fiyatı 42 do-
lar yapıldıktan sonra mümkün olur. 
1976’da altın standardı resmen bi-
tirilir ve $/ons fiyatı kalıcı olarak 
3 basamaklara çıktı. 2018 sonun-
da dünya genelindeki merkez ban-
kalarının rezervlerinde; ABD dola-
rı toplam rezervlerin yüzde 55’ini, 
avro yüzde 18’ini, altın yüzde 11’ini 
ve yuan yüzde 2’sini oluşturuyordu.

Günümüzde dünya altın stoğu-
nun yüzde 20’den azına sahip Mer-
kez Bankalarının altına olan talebi 
artmaya devam ediyor. Ancak bu 

mı rezerv olarak nitelendirilmiştir. 
Türkiye, 6 bin 500 ton altın potan-
siyeline rağmen ilk altın üretimi-
ni 2001’de gerçekleştirebilmiş olup 
son 20 yılda toplam 340 ton altın 
üretmeyi başarmıştır. Türkiye üre-
tim verileriyle Avrupa’da Rusya’nın 
ardından ikinci en büyük üreticisi 
konumundadır.

artışta gelişmekte olan ülkeler başı 
çekiyor. 2018’de 651.5 tonla dünya-
da merkez bankalarının son 50 yıl-
da en fazla altın alımı yaptığı yıl ol-
muştu. 2019’da da alımlar 650.3 ton 
ile yüksekte gerçekleşti. 2019’da 
Merkez Bankalarında Türkiye 159, 
Rusya 158, Polonya 100 ve Çin 95 
ton altın rezervini artırmış. The 
New York Times gazetesinde çıkan 
bir analizde, ABD’nin doları diğer 
ülkelere finansal baskı kullanmak 
için kullanması ve Çin’in yükselişiy-

Pazarın mevcut durumu ince-
lendiğinde önceliğin altın arama 
faaliyetine verildiği görülmekte-
dir. Önceki mevzuat nedeniyle 
arama lisansı 3 yıllığına alınmak-
ta ve iki yıl uzatılabilmekteydi. 
Daha sonra bu lisansın işletme li-
sansına çevrilmesi gerekmektey-
di. Ancak yapılan yeni kanuni dü-
zenleme ile toplam arama ruhsat 
süresi 7 yıla çıkartılmıştır. Bu 7 yıl 
sırasıyla 1 yıl ön arama, 2 yıl genel 
arama ve 4 yıl detay arama süre-
lerinden oluşmaktadır. 

Aramadaki rekabet yerli ve ya-
bancı şirketlerle beraber devam 
etmekte olup ağırlıkla Batı Anado-
lu’da yoğunlaşacağı düşünülmek-
tedir. Üretim alanında ise 10’u aş-
kın üretici vardır. Türkiye’nin altın 
üretimi yıllar itibariyle artmış ve 
2013’de 33,5 ton ile zirveyi görmüş 
ancak sonrasında 2017’de 21 tona 
gerilemiştir. Altın fiyatlarının art-
ması üretimi de teşvik etmektedir. 
2019’da 38 ton ile yeni rekor kırı-
lırken 2020’de 45 tona ulaşması 
hedeflenmektedir. 

2020’de Merkez Bankaları ve 
hükümetlerin pandemi nedeniyle 
parasal genişlemelerinin toplam 
büyüklüğü 10 triyon doları geçti. 
Bu parasal bolluktaki artış, bor-
salarda büyük bir ralliye yol açar-

le birlikte dolar hegemonyasının 
kademeli olarak azalacağı bek-
lentisinin, merkez bankalarını al-
tın alımına yönlendirdiğine işaret 
ediliyor. Türkiye Merkez Banka-
sının alımlarındaki artışta Hazi-
ne’nin altın cinsinden borçlanma-
sını artırması da bir etken olarak 
görülüyor. Zira Hazine, 2018 so-
nunda 6.5 ton altın borcu varken 
2019’da 82.3 ton, 2020 ilk 5 ayda 
83 ton altın borçlandı. Bunların 111 
tonunun vadesi 2021’de gelecek.

YATIRIMCILAR ALTINA YÖNELDİ

Hem parasal genişleme ile gelen taze parada yatırımda 
çeşitlendirme ihtiyacı, hem de virüsün getirdiği kriz korkusu 
yatırımcıları altına yönlendirdi. Dünya Altın Konseyi’nin verilerine 
göre, altın bazlı borsa yatırım fonlarına 2020 yılının ilk yarısında 
40 milyar dolarlık 734 ton tutarında rekor giriş gerçekleşti.

YUNUS KAYA

Alnus Yatırım Menkul Değerler AŞ 
Araştırma Müdürü
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Salgın hastalıkla birlikte, dün-
ya ekonomisi 2020’yi şim-
diden kaybetti. Daha önce-
ki makalelerimde yazdığım 

gibi, dünya 2020’de, Covid-19’la mü-
cadele içinde. Bu mücadele ekono-
miyi derinden sarstı ve sarsma-
ya da devam edecek. Özellikle Eylül 
sonu gibi ikinci dalganın geleceğine 
ilişkin beklentiler, ekonominin re-
sesyondan daha öteye gitmesine se-
bep olacağını gösteriyor. Bu durum-
da, hem küresel ekonomi ve hem de 
çarpan etkisiyle Türkiye ekonomisi, 
karamsar bir tabloyla karşı karşıya 
kalmaktadır.

Dünyada altının onsu salgın dö-
neminde hızla yükseldi. Yatırım-
cı için, güvenli liman konumunda-
ki altının onsu psikolojik eşik olan 
1900 Doları aştı ve 1902-1906 Dolar 
bandında seyrediyor ancak, salgın-
da ikinci dalgayla beraber, altının 
ons fiyatının artması hatta 1930 do-
lar bandına doğru yukarı eğilim gös-
termesi, yılsonuna doğru ise 1930 
dolar eşiğini aşacağını söylemek 
mümkündür.

ABD’ye baktığımızda ise, ABD-Çin 
ticaret savaşları, ABD’deki toplum-
sal protestolar, 33 milyonu aşan 
işsizlik sayısı, salgının ve salgın 
kaynaklı ölümlerin devam etme-
si ve hatta daha da artacak olması, 
ABD’yi ve küresel ekonomiyi etkile-
yecektir. Covid 19 ile beraber, ABD, 
1921 ekonomik buhranına benzer 
bir ekonomik görünüm sergilemek-
tedir. Bu haliyle, uluslararası tica-
rette ve küresel ekonomide doların 
değer kaybetmesi kaçınılmaz ger-
çekliktir.

Euro Bölgesi’nde ise ekonomik 
daralma Nisan sonu verilerine göre 
–yüzde 4 sevilerinde. Sanayi üreti-
mi ise yüzde 17 azaldı. İtalya, İspan-
ya ve Fransa’daki salgının faturası-
nın ağırlığı, Almanya’nın tartışmasız 
AB patronu olduğunu bir kez daha 

gösterdi. AB liderleri, 17 Temmuz’da 
pandemi sonrası ilk kez bir araya ge-
lerek, 2021-2027 bütçesi üzerinde uz-
laştı. Yaklaşık 1 Trilyon Euro aşan büt-
çeye, ayrıca 750 milyar Euro’luk destek 
paketi de açıklandı. Ancak 750 Milyar 
Euro’luk destek paketinin nasıl kullanı-
lacağı henüz netleşmedi.

Pandemi döneminde petrol fiyatla-
rının çakılarak, adeta eksilere düşme-
si, global üretimin, ne kadar azaldığını 
gösterirken, Haziran döneminden iti-
baren, Çin ve Hindistan’dan gelen pet-
rol talepleri iyimserliği arttırdı ve pet-
rol fiyatlarının yükselmesine, daha da 
önemlisi, petrol fiyatlarının dalgalan-
madan öteye giderek, belli bir fiyat ara-
lığında hareket edeceğini kanaati oluş-
masına sebep oldu.  

ABD ve AB’de yaşanan bu gelişme-
lerin, Türkiye ekonomisine yansıma-
sı ise Dolar ve Euro cinsinden dövizin, 
durağan bir seyir izlemesine neden 
oldu. Ayrıca hükümetin dövizi sıkı bas-
kı altında tutması ve faizlerde indiri-
me gitmesi döviz bandının hareketlili-

ğini sınırlandırdı. Türkiye özelinde 
ekonominin genel seyrine bir göz 
atmak gerekirse, makro ekonomik 
göstergelerde, negatif seyir oldu-
ğunu görmek mümkündür. Faizle-
rin düşmesi, özellikle konut sektö-
ründe, borçlanma karşılığı (ipotek), 
satışlarda patlama yaşanmasına 
neden oldu. Kredili satışlar olarak 
bilinen konut satışında adet sayı-
sı 100 bini geçti. Konut satışları kısa 
vadede ekonomiye bir canlılık getir-
se de salgının devam etmesi duru-
munda, borçlanma yükünün, hem 
Türk bankacılık sistemine hem de 
ekonomiye etkisi yüksek olacaktır. 
Bir diğer önemli konu da kısa çalış-
ma ödeneğinin, pandeminin sürme-
si durumunda, sonbaharda devam 
edip etmeyeceğinin belirsizliğidir. 

Ayrıca, yabancı turizm hareket-
liliği beklentinin çok altındadır. Ha-
vacılık sektöründe istenen uçuşlar 
gerçekleşmedi. Yasaklar veya sınırlı 
uçuş uygulaması devam ediyor. Tu-
rizm gelirlerindeki eksilmenin dövi-
ze negatif etkisini, Kasım-Aralık dö-
neminde muhtemelen göreceğiz.

Covid-19’un bir başka etkisi de 
tüketimin azalmasıdır. Peraken-
de sektöründe azalma seyri devam 
ederken, gıdada ise büyük artışlar 
yaşandı. Talebin artması, gıda fiyat-
larının yükselmesine ve doğal ola-
rak da enflasyon üzerinde baskı-
ya neden oldu. Bu da bize, tarımsal 
alanda, üretimden-sofraya (tarla-
dan-çatala) kadar olan zincirde, çok 
ciddi yeni adımlar atmamız gerekti-
ğini gösteriyor.

Türkiye’de yaşanan ekonomik 
durgunluğun aşılmasında; yabancı 
sermayenin ve yeni üretim araçla-
rının varlığı ile katma değerli, tekno-
lojik üstünlüklü ürünlerin üretimi-
nin ne kadar en önemli olduğunun 
farkına varmalıyız. Bunun için yapı-
sal reformlar bir an önce yapılmalı 
ve daha fazla gecikmemelidir.

ALTIN-DÖVİZ-FAİZ BAĞLAMINDA EKONOMİ
Türkiye özelinde ekonominin genel seyrine bir göz atmak gerekirse, 
makro ekonomik göstergelerde, negatif seyir olduğunu görmek 
mümkün. Faizlerin düşmesi, özellikle konut sektöründe, borçlanma 
karşılığı (ipotek), satışlarda patlama yaşanmasına neden oldu.

MUSA KARADEMIR 

ARGEV Vakfı Kurucu Mütevelli
Heyeti 2. Başkanı

Türk Kuzey Kıbrıs Türk Ticaret Odası 
Başkan Yrd. 

musakarademir@turkkibristicaretodasi.org

GLOBALBAKIŞ UZMANGÖZÜYLE

B ir süredir altını ele alıyo-
rum ve açıkçası bu ayda 
yine altını yazmak istedim. 
Dolar/TL kurunda yaprak 

kımıldamıyor en azından benim ka-
leme aldığım günlerde sakinliğini 
koruyor. Ağustos ayı içerisinde de 
piyasalarda olağanüstü bir durum 
olmadıkça kur için yeni bir hareke-
tin başlamasını pek beklemiyorum. 
Dolayısıyla kur için bir süre daha 
yatay ve sıkışık seyir sürebilir. 

Küresel piyasaların genelinde vi-
rüsün etkisi ekonomiler üzerinde 
baskı yaratıyor. Her ne kadar mayıs 
ve haziran ayından itibaren ülkeler 
kademeli bir şekilde normalleşme-
ye başlamasına karşın yine de eko-
nomide çarklar istenildiği gibi dön-
müyor. Kendi görüşüm bu durumun 
yılsonuna kadar da sürmesi yönün-
de. Virüs nedeniyle yeteri kadar ze-
delenen ekonomilerin kısa sürede 
toparlanması beklenmeyebilir. Mer-
kez bankaları piyasalarda likidite sı-
kışıklığını gidermek için çabalıyor 
ancak bunun etkileri zaten sınırlı 
kalıyor. Böyle bir durum karşısında 
ise piyasalarda tedirginlik sürdü-
ğü için riskli varlıklara olan giriş-
ler sınırlı kalırken, güvenli liman-
lara olan talebinde canlı kalmasını 
desteklediğini gözlemliyorum. Altın 
destekli borsa fonları (ETF) girişle-
ri oldukça güçlü ve piyasaların bek-
lentisi de bu girişlerin devam etmesi 

yönünde. Ağustos ayında da, virü-
sün dünya genelinde artış hızı ne 
yönde şekillenecek bunu izliyor ola-
cağız. İkinci dalga endişesi oldukça 
konuşuldu ve Dünya Sağlık Örgütü 
açıklamalarıyla bu durumun hala 
geçmediğini ifade ediyor olması da 
endişe verici. Dolayısıyla bu ay için 
bunun oldukça kritik olduğunu dü-
şünmekteyim. Diğer yandan, ülke-
lerin ekonomik verileri gündemde 
olacak. Verilerin piyasaları tatmin 

edip etmeyeceği izlenecek. Özellik-
le ABD ve Çin verileri daha önem-
li olabilir. Bu ay içerisinde ciddi bir 
toparlanma görülmeyebilir ancak 
bazı eşik değerlerin üzerinde gel-
mesi piyasalara bir nebze de olsa 
can suyu olur diye bekleyebilirim. 
Küresel borsalarda risk iştahı to-
parlanma çabasını bu ayda koru-
maya devam edebilir. Artık borsa-
lar yükselmek istiyor. Sürekli virüs 
endişesini fiyatlamak istemedik-
leri içinde bu çok normal. Ancak 
yine de bir ralli çok zor olacak. Bu-
nun için tamamen virüs defterini 
kapatmak gerekecektir. 

Teknik olarak, ons altın temmuz 
ayında 1800$ seviyesinin üzeri-
ne yükselmeye başladı. Zaten eski 
yazılarımda da belirtiyordum, al-
tın için orta ve uzun vadede yükse-
liş trendi devam edebilir. Bu ayda 
1800$ üzeri seyrini izlemek daha 
sağlıklı olacaktır. 2020 yılı başına 
1500$ üzerinde başlayan ons al-
tın, yıl içerisinde 1450$ seviyesi-
ne kadar düşüş gösterdi. Ancak 
açıklanan veriler, haber akışları 
ve pandeminin seyri altın üzerinde 
ciddi bir oynaklık oluşturdu. Dola-
yısıyla yılın kalanında da altın için 
hareketin devam etmesi muhte-
mel. Teknik olarak zaman zaman 
1800$ altına doğru gevşeyebilir 
ancak bu noktalar yatırımcılar açı-
sından fırsat olabilir. 

YILIN PARLAYAN YILDIZI ‘ALTIN’

Ağustos ayına başladığımız bugünlerde Covid-19 
etkisi piyasalar üzerinde etkisini göstermeye devam 
ediyor. Yılın sekizinci ayında olmamıza rağmen yılın 
kalanı içinde bu konunun etkisini hissetmeye devam 
edeceğimizi de düşündüğümü ilk olarak eklemek isterim. 

EDA KARADAĞ

Analist
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le güvene dayalı ilişkilerini kullanarak CO-
VID-19 krizinden daha güçlenmiş olarak çı-
kabilir; ancak bunun için hızla harekete 
geçmek lazım.”

COVID-19’UN ETKİLERİ OLACAK
McKinsey araştırmasına göre özel ban-

kacılık segmenti 2020’ye güçlü bir başlangıç 
yaptı. COVID-19 krizi ile birlikte özkaynak-
lar nakite çevrilmeye başlayınca işlem hac-
mi yükseldi. Aracılık gelirleri 2019’un aynı 
dönemine oranla yüzde 4 arttı. COVID-19 ile 
birlikte üç önemli eğilim ortaya çıktı: 
n İlk eğilim faiz oranlarının yakın gele-

cekte düşük kalacağının anlaşılması. Mer-
kez bankaları harekete geçseler bile piyasa-
larda var olan yüksek düzeydeki belirsizlik 
ve dalgalanmalar, düşük faizlerle birlikte ge-
lirler ve kârlar üzerinde baskı oluşturacak. 

n İkinci önemli eğilim, sağlıklarından en-
dişe duyan müşterilerin dijital kanalları ve 
uzaktan erişim sistemlerini daha fazla ter-
cih etmeleri. Bugün müşterilerin yüzde 71’i 
bankalarla çok kanallı etkileşimi tercih edi-
yor. yüzde 21’i ise özel bankacılığın tamamen 
dijital yapılmasını, sadece gerektiği takdir-
de kişilerle birebir iletişime geçmeyi istiyor. 

n Buna paralel üçüncü eğilim ise işlerini 
uzaktan yapmak isteyen çalışanların oranı-
nın bu dönemde yüzde 80’e çıkması. 

ÜÇ ALANDA HIZLI DEĞİŞİM ŞART
COVID-19 sonrası dönemde Avrupa’da 

özel bankacılık segmentindeki oyuncular 
farklı alanlarda önemli değişimler gerçek-
leştirmek zorundalar. Öncelikle teknolojiyi 
çok etkin kullanarak müşteriye çok kanal-
lı, fark yaratan bir deneyim yaşatmaları ge-
rekiyor. Müşterilerine hizmet sunma, tav-
siye verme ve ilişki yönetme konularında 
teknolojiyi nasıl daha etkin kullanacakları-
nı düşünmeliler. Bunları hayata geçirmek 
için inovasyon süreçlerini hızlandırmalılar.

Değişim gerektiren ikinci alan ise iş mo-
deli. Müşterinin uzaktan hizmet alma ve 
çok kanallı etkileşimi tercih etmesine pa-
ralel olarak bankalar müşteri temsilcilerini 
merkezde daha düşük seviyede konumlan-
dırıp, onları dijital altyapıyla destekleyerek 
verimliliklerini artırmalı. Ekipler daha ya-
tay yapılandırılırken, çevik ve esnek çalışma 
yöntemleri benimsenmeli. Ayrıca bankalar 
tüm iş süreçlerini ve merkezi fonksiyonla-
rını yeniden tasarlayarak hangi fonksiyon-
ları kendi bünyelerinde tutacaklarına, han-

gileri için dışarıdan hizmet alacaklarına 
karar vermeli. 

Üçüncü boyut daha önce de vardı, ancak 
COVID-19 kriziyle birlikte pekişti. Müşteriler 
artık sosyal sorumluluk gösteren kuruluş-
lara daha fazla değer veriyorlar. Yatırımları-
nın sosyal anlamda olumlu etki yaratmasını 
da istiyorlar. Dolayısıyla bankalar vizyonla-

rını yeniden gözden geçirmek zorundalar. 
Müşterilerine değer yaratırken bütünlük 
sahibi bir perspektiften bakmaları gereki-
yor. Ürünlerde çevreye, topluma ve iyi yöne-
time katkı sağlayan, bankanın uzun vadeli 
vizyonunu yansıtan boyutlar olmalı. Özellik-
le Y ve Z kuşaklarından müşteriler için bun-
lar önemli bir tercih nedeni oluşturacak.

McKinsey&Company, Avrupa Özel Bankacılık Araştırması Raporu’nun sonuçlarını 
açıkladı. 2019 yılını ve 2020 yılının birinci çeyreğini kapsayan araştırmada özel 

bankacılığın hâlâ en kârlı segment olduğu, ancak son yıllarda kâr ve gelir marjlarının 
düşüşe geçtiği vurgulanıyor. Rapora göre, COVID-19 sonrasının “yeni normal” 

koşullarında özel bankacılıkta başarılı olmak isteyen bankalar müşterileriyle ilişkilerini 
ve çalışma modellerini hızla değiştirmek zorunda.

ARAŞTIRMA | ÖZEL BANKACILIK

Ö nde gelen şirketlere, kamu ku-
rumlarına ve sivil toplum kuru-
luşlarına hizmet veren global 
yönetim danışmanlığı firması Mc-

Kinsey & Company, “Avrupa’da Özel Banka-
cılığın Geleceği” raporunu yayımladı. 2019 
yılını ve 2020 yılının birinci çeyreğini kap-
sayan araştırma, sektör temsilcileri ve ku-
ruluşlarının katılımıyla gerçekleştirildi. Ha-
zırlanan rapor son yıllarda özel bankacılığa 
damga vuran eğilimleri ve COVID-19’un et-
kilerini değerlendiriyor. Rapora göre, özel 
bankacılık yapan kuruluşlar COVID-19 son-
rası dönemde hızla değişmek zorunda ka-
lacaklar. Bu kuruluşların müşterilerine eri-
şim kanallarını, onlarla kurdukları ilişkiyi ve 

iş modellerini hızla değiştirirken; sosyal ve 
çevresel öncelikleri de ürünlerine yansıt-
maları gerekecek.

“YÖNETİCİLER DÖNÜŞÜMÜ 
HIZLANDIRMAK GEREKTİĞİNİ 
KABUL ETMELİ”

Araştırmanın sonuçlarıyla ilgili bir de-
ğerlendirme yapan McKinsey & Company 
Kıdemli Ortağı Gökhan Sarı şunları söyle-
di: “Bu araştırma özel bankacılık alanında 
önemli noktalara dikkat çekiyor ve bir yol 
haritası sunuyor. Yöneticiler pandemi son-
rası iş ortamında sadece başarılı olmak için 
değil, ayakta kalabilmek için bile dönüşümü 
hızlandırmak gerektiğini kabul etmeli. Ban-

kalar yeni normal olarak adlandırdığımız 
bu ortamda değişen iş koşulları ve kârlılı-
ğı zorlaştıran etkenler karşısında gelecek-
le ilgili net hedefler belirlemeli ve bunlara 
ulaşacak yol haritalarını hızla uygulamaya 
koymalılar.”

Bankaların aynı zamanda temel maliyet-
lerini yeniden düzenlemek zorunda olduk-
larını ifade eden Sarı sözlerine şöyle devam 
etti: “Böylece kendilerine yeni yetkinlikler 
kazandıracak yatırımlar yapmak, verimli-
lik alanındaki kazanımlarını artırmak ve ge-
lir artışı sağlamak için kaynak yaratacaklar. 
Öte yandan, mevcut krizin nasıl gelişece-
ği henüz belirsiz olduğu için esnekliklerini 
korumalılar. Özel bankacılık, müşterileriy-

GÖKHAN SARI:
“Özel bankacılık, müşterileriyle 
güvene dayalı ilişkilerini 
kullanarak COVID-19 krizinden 
daha güçlenmiş olarak çıkabilir; 
ancak bunun için hızla harekete 
geçmek lazım.”

ÖZEL BANKACILIKTA HIZLI BİR
DEĞİŞİM BEKLENİYOR
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